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سازمان میادین شهرداری قم
 در نظر دارد  پروژه ذیل را با مشخصات و شرایط کلی زیر از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای 

واجد شرایط واگذار نماید.
-موضوع ، مبلغ برآورد اولیه ، مدت زمان اجراء ، مبلغ سپرده شرکت در مناقصه و مبلغ خرید اسناد مطابق جدول 

زیر می باشد: 

شرایط: 
-نوع تضمین شرکت در مزایده : به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز وجه 
نقد به حساب بانک ملی شعبه میدان تره بار به شماره 0115427089004 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

ارائه و رسید آن به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم شود.
- مبلغ خرید اسناد مناقصه می بایست به شماره حساب 0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین 

شهرداری قم واریز گردد    )هزینه خرید اسناد مناقصه غیرقابل استرداد می باشد( 
- هر گونه کپی برداری از اسناد ممنوع بوده و فقط اشخاصی مجاز به ارائه پیشنهاد می باشند که اسناد را به نام 

خود خریداری کرده باشند. 
محل دریافت اسناد و تسلیم پیشنهادها : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه) س ( - بلوار شهید 
رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها جهت دریافت 

اسناد مراجعه نمایند / همچنین جهت تسلیم پیشنهادها به آدرس فوق دفتر حراست سازمان مراجعه شود . 
- طبق شرایط خصوصی پیوست اسناد، پروژه فوق دارای  تعدیل و پیش پرداخت می باشد.

تذکر: داشتن حداقل رتبه 5 راه و باند یا رتبه پایه 5 ابنیه و ساختمان و ارائه گواهینامه صلاحیت ایمنی از سازمان  
برنامه و بودجه کشور جهت شرکت در مناقصه الزامی می باشد.

- فروش اسناد از مورخ 1401/02/24 لغایت 1401/03/03 می باشد.
-پیشنهاد دهندگان باید یک نسخه از اسناد مناقصه را دریافت و با قید قبولی و بدون قید و شرط ، امضا کرده و 
به پیشنهاد خود ضمیمه نمایند.عدم انجام این مهم از جانب هر یک از مناقصه گران باعث حذف آنان از فرایند 

مناقصه می گردد. 
-هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

- شماره تلفن 02536644313  جهت پاسخگویی به سوالات می باشد .
مهلت تحویل اسناد و تسلیم پیشنهادات:  تا پایان وقت اداری 1401/03/04 می باشد .

-سایر اطلاعات و جزئیات دراسناد مناقصه موجود می باشد.

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت دوم (

م الف:15235 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آیت الله  مکارم شیرازی دردیدار شهردارقم :

توسعه شهرقم
 متوقف نشود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

تأمین زمین پیش شرط ساماندهی بافت های فرسوده شهری

مرجع تقلید شیعیان با تأکید بر ادامه روند شد و توسعه 
شهر قم گفت: عملکرد مجموعه شهرداری قم قابل تقدیر 

بوده و خیراتی برای آخرت است. آیت الله  مکارم شیرازی در 
دیدار با سید مرتضی سقائیان نژاد با تأکید بر اطلاع رسانی 
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معاون دادستان قم تاکید کرد :

تشکیل پرونده قضایی برای اخلال گران
در توزیع کالاهای اساسی 
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مورا دربازگشت از تهران در فرودگاه فرانکفورت بازداشت شد؛

 پشت پرده ماجرای فرودگاه فرانکفورت چیست؟

معاون دادستان قم با تاکید بر تشکیل پرونده قضایی برای 
برخورد  به  نسبت  اساسی  کالاهای  توزیع  در  اخلال گران 
الله مسلم خانی در  افراد هشدار داد.  روح  این  با  شدید 

به  هشدار  با  نان،  و  آرد  فعالان حوزه  حضور  با  ای  جلسه 
کسانی که قصد دارند در تامین و عرضه کالاهای مایحتاج 
عمومی اخلال ایجاد کنند، بیان داشت: با افراد و واحدهای 

باید رفت و آمد زائران درپیرامون حرم مطهرتسهیل شود 
عملکرد شهردارقم قابل تقدیر است

  

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان هم گفت: توزیع عادلانه یارانه اتفاق مثبتی 
بود که توسط دولت رقم خورد یکی از اهداف دولت حمایت از تولید داخل است 
به خصوص در راستای تولید اقلام اساسی و نیاز های مردم که نتیجه اش میشود 
اتفاق تغییر در سیستم نحوه  خودکفایی در صنایع تولیدی کشور و لازمه این 
پرداخت یارانه بوده است. محمدرضا حاجی رضا  اظهارداشت :دولت با توجه به 
موقعیت استان قم دستور داد تا به تامین اقلام و کالا های اساسی در دستور کار 
قرار بگیرد که این اتفاق نیاز به هم آهنگ هایی بود که به خوبی انجام شده و با 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از ضرورت توجه هرچه بیشتر به شیوه نامه های 
بهداشتی برای جلوگیری از موج جدید بیماری کرونا تاکید کرد.   دکتر مهدی 
برگزار  به بحران که در سالن کرامت استانداری  پاسخ  مصری در جلسه ستاد 
شد با ابراز نگرانی از پایین آمدن میزان رعایت شیوه نامه های بهداشتی در میان 
مردم، گفت: هر چند موارد ابتلا بسیار کاهش یافته است، اما کرونا تمام نشده و 
در صورت بی توجهی احتمالًا در اواسط تابستان یا اوایل پاییز موج هفتم کرونا همه 
را غافلگیر کند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از والدین خواست هرچه زودتر 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :
مشکلی در زمینه تامین کالاهای اساسی وجود ندارد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
عادی انگاری کرونا خطر موج هفتم را تهدید می کند 
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رئیس جمهور در نشست خبری مشترک با امیر قطر: 

هرگونه دخالت خارجی برای 
امنیت منطقه مضر خواهد بود

رئیس جمهور گفت: هر گونه 
دخالت کشــور های خارجی 
و غربــی در منطقــه نــه تنها 
امنیت ساز نیست بلکه برای 
امنیــت منطقه مضر اســت. 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
روز پنجشــنبه  در نشســت 
خبری مشــترک با امیر قطر 
2با تاکید بر گسترش روابط دو 

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار امیر قطر و هیئت همراه:
توقع از جهان عرب ورود به میدان 

عمل مقابل رژیم اشغالگراست 
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آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:
رفع مشکلات اقتصادی نیازمند 

همراهی مردم با دولت است 
حضرت آیت اللــه خامنه ای رهبر 
معظم انقــلاب اســلامی در دیدار 
عصــر روز پنج شــنبه آقای شــیخ 
تمیم بن حمــد آل ثانی امیر قطر و 
هیئت همــراه با تأکید بــر افزایش 
همکاری های سیاسی و اقتصادی 
دو کشــور، راه حل مسائل منطقه 
را گفت وگو بــدون دخالت عوامل 
خارجــی دانســتند.  رهبر معظم 

خطیب نمــاز جمعه قم با اشــاره 
بــه ضــرورت بازســازی اقتصادی 
گفت: بی عدالتی در بهره مندی از 
یارانه ها که مســئولان نکاتی را در 
رابطه با آن بیان کردند و کارشناس 
به آن رســیده اند، مســئولان را به 
این کار سخت واداشته است؛ این 
ضــرورت که بــر اســاس نگاه های 
کارشناسی است را باید پذیرفت و  7

پیش شرط آزادسازی 
قیمت  ها

اگر آقای رئیسی بتواند قیمت ها را تثبیت کند کمکی به 
فقرا و دهک های پایین دارد، در غیر این صورت هیچ اتفاق 
یارانه  اگر  یارانه حتی  پرداخت  و  جدیدی رخ نخواهد داد 

نقدی را بیش از 400 هزار تومان پرداخت کنند نیز راهگشا نخواهد بود .
برای حذف یارانه های کالاهای اساسی و دیگر کالاها ابتدا باید چند کار ضروری را انجام 
داد. در ابتدا باید قیمت دلار در بازار آزاد و بانک مرکزی یکسان شود و به یک قیمت واحد 

رسید تا دلار به یک وضعیت ثابت برسد و هر روز دچار نوسان قیمت نشود.
نکته دوم و ضروری این است که باید چاپ پول پشتوانه داشته باشد و این پشتوانه یا دلاری 
است یا طلا. چرا که چاپ پول بدون پشتوانه تنها نتیجه ای که خواهد داشت، تورم است. 
در غیر این صورت تورم افسارگسیخته ای بر کشور حاکم خواهد شد. از طرفی دیگر با این 
دو مقدمه باید حتما مابه التفاوت قیمت دلار 4200 تومانی با دلار آزاد به دست مردم برسد و 
فواید آن شامل حال مردم شود. اگر این سه شرط با هم پیش برود دولت می تواند اجازه چاپ 
اسکناس بیشتر را بدهد در غیر این صورت هر اقدامی منجر به تورم بسیار بالا می شود و این 
اقدامات دولت هیچ گونه نتیجه ای نخواهد داشت و مهم تر از همه جریان رانت خواری ادامه 
پیدا می کند و قیمت ها تثبیت پیدا نمی کند. دولت سیزدهم با شعار تامین رفاه برای مردم بر 
سر کار آمده است و اگر آقای رئیسی بتواند قیمت ها را تثبیت کند کمکی به فقرا و دهک های 
پایین دارد، در غیر این صورت هیچ اتفاق جدیدی رخ نخواهد داد و پرداخت یارانه حتی اگر 
یارانه نقدی را بیش از 400 هزار تومان پرداخت کنند نیز راهگشا نخواهد بود و بهبودی در 
اوضاع اقتصادی رخ نخواهد داد. در چنین شرایطی در نهایت قاعده  جامعه متضرر می شوند 
چرا که ثروتمندان اوضاع خوبی دارند و به منابع قدرت و ثروت وصل هستند و تغییری در 
زندگی آنها ایجاد نمی شود. این نکته بسیار ضروری است که اولین شرط آزادسازی قیمت ها 
این است که نرخ ارز یکسان شود و دولت به جای این که به رانت خواران تجاری، دلار دهد این 

امکانات را در اختیار مردم قرار دهد تا در اقتصاد کشور و در تولید رقابت ایجاد شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

مردم خرید اضافی نداشته باشند
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت:به دلیل شرایط خاصی که وجود دارد 
آرامش بازار مهم است و از مردم درخواست می شود برای خرید واقعی خود اقدام کنند و 
خرید اضافه ای نداشته باشند و اطمینان می دهیم در چند روز آینده این شرایط بهبود 
خواهد یافت. محمدرضا حاجی رضا اظهارداشت: 20 تیم نظارتی با محوریت بسیج جهاد 
کشاورزی استان قم ساماندهی شدند تا در سطح شهر قم حضور پررنگی داشته باشند و در 
صورت مشاهده هر گونه تخلف برخوردهای لازم صورت گیرد. وی افزود :تلفن 124 و 135 
آماده دریافت گزارش های تخلفات از سوی شهروندان قمی است که پس از دریافت این 
گزارش ها بازرسان ما جهت بررسی در اسرع وقت اقدام خواهند کرد. وی ادامه داد : در 
زمینه تامین روغن در استان قم دغدغه هایی وجود دارد که با پیگیری هایی خاص و ویژه ای 

که در این زمینه صورت گرفته؛ امیدواریم به زودی کمبود این کالا در استان قم مرتفع شود.
توزیع بیش از 20 تن مرغ منجمد 

در  دیروز  از  منجمد  مرغ  توزیع  ادامه گفت:  در  استان  رئیس سازمان جهادکشاورزی 
فروشگاه های منتخب استان به قیمت عرضه به مصرف کننده هر کیلوگرم 48 هزار تومان 
آغاز شده است.    حاجی رضا افزود: سازمان جهادکشاورزی هیچ محدودیتی در عرضه مرغ 

منجمد در استان ندارد.  

معاون سازمان صمت  استان قم:

۳ نانوایی متخلف در استان قم پلمب شدند
معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم از پلمب 3 نانوایی دراین 
استان که دارای تخلفات متعددی بودند خبر داد. احمدرضا سمیعی بعد از ظهر پنجشنبه 
در حاشیه بازدید از نانوایی های سطح شهر قم در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت :700 
نانوایی در سطح شهر قم مورد بازرسی قرار گرفتند که پس از نظارت های صورت گرفته 
به دلیل بروز تخلفات، 120 پرونده در این خصوص تشکیل شد. معاون نظارت و بازرسی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم افزود: در روزهای گذشته تعداد 3 نانوایی که تخلفاتی 
داشتند توسط سازمان تعزیزات حکومتی استان قم پلمب شدند. وی عنوان داشت: با توجه 
به موضوع اجرای طرح یارانه های جدید و تشدید نظارت ها بر صنوف مختلف، از آنجا که 
توزیع آرد و ارائه نان به شهروندان از حساسیت بالایی برخوردار بود؛ نظارت بر نانوایی های 
استان قم نیز جدی تر از گذشته دنبال شده و نظارت های مستمری از سه روز گذشته تاکنون 

توسط تیم های نظارتی آغاز و همچنان ادامه دارد.

محمد غرضی*

همزمان با هفته سلامت صورت گرفت؛

تجلیل از خیران وحامیان سلامت استان قم

آگهی برگزاری مجمع عمومی  
عمومی عادی بطور فوق العاده 

خانه معدن استان قم
خانه  محترم  اعضاء  کلیه  اطلاع  به  بدینوسیله 
معدن استان قم و فعالین حوزه معادن و صنایع 
معدنی استان قم  می رساند پیرو تصمیمات متخذه 
هیات  توسط   1401/01/27 مورخ  نشست  در 
رئیسه خانه معدن استان قم مجمع عمومی عادی 
تاریخ    در  قم  استان  معدن  خانه  العاده  فوق  بطور 
سالن  محل  در  ساعت  11  1401/03/07راس 
جلسات ساختمان رضویه سازمان صنعت،معدن و 
تجارت استان قم  به نشانی قم خیابان 15 خرداد 
جنب کوچه شماره 41  برگزار  می گردد لازم به توضیح 
است متقاضیان جهت جهت حضور در انتخابات 
هیات رئیسه و بازرس و حق رای  می بایست حداکثر 
تا تاریخ 1401/02/29 نسبت به انجام مقدمات 
مربوط به تکمیل عضویت خود در خانه معدن استان 
قم اقدام نمایند.ضمنا از افرادی که تقاضای اعلام 
کاندیداتوری جهت حضور در هیات رئیسه و بازرس 
است  خواهشمند  دارند  را  قم  استان  معدن  خانه 
حداکثر تا تاریخ 1401/02/31 نسبت به ارسال 
درخواست کاندیداتوری خود به خانه معدن استان 

اقدام فرمایند.
ساعت  در  روزه  همه  استان  معدن  خانه  نماینده 
اداری به آدرس قم خیابان 45 متری صدوق خیابان 
30 متری شهید اخلاقی پلاک 69 و شماره تماس 

32919264_025 مستقر است. 
دستور جلسه :

1. استماع و تصویب گزارش عملکرد هیات رئیسه 
و بازرس 

2. انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیات رئیسه 
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ارزیابی و نقد سیاست های 
جمعیتی در ایران

سیاست و برنامه های جمعیتی مجموعه ای از اندیشه ها 
و تصمیمات جمعیتی است که در راه منطقی کردن و 

هماهنگ ساختن ارکان و نهادهای اجتماعی و اقتصادی و مقررات و نظامات آنها اتخاذ 
می گردد.

جامعه ایران در چند دهه اخیر تحولات جمعیت شناختی چشمگیری از جمله 
کاهش باروری را تجربه کرده است. طی دو دهه گذشته میزان باروری در ایران، به زیر 
سطح جایگزینی یعنی کمتر از دو فرزند به ازای هر زن، رسیده است، از طرفی محققان 
توسعه، بر این عقیده اند که از میان سرمایه های فیزیکی، تکنولو    ژیکی و انسانی، آنچه 
که در مسیر تحولات تمدنی غرب مهم و مؤثر بوده است، متغیر کلان سرمایه انسانی و 

اهمیت و بهره وری صحیح از آن می باشد.
لذا این امر مسئولین و برنامه ریزان کشور را به تکاپو واداشته که در راستای ایده های 
افزایش باروری سیاست هایی را اتخاذ نمایند. تبعات جمعیتی و اجتماعی - اقتصادی 
به  وادار  را  ایران  جامعه  سیاستگذاران  و  دولتمردان  باروری،  میزان  شدید  کاهش 
تجدیدنظر در سیاست های جمعیتی و تصویب و اجرای برنامه هایی به منظور جلوگیری 
از پیر شدن جمعیت در سال های آینده و تشویق خانواده ها به زاد و ولد بیشتر نموده 

است.
به همین جهت، برای حفظ جوانی جمعیت و دستیابی به جامعه ای پیشرفته، 
در تدابیر سند الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت،  یک تدبیر به این امراختصاص یافته 
است، با عنوان: " تنظیم نرخ باروری در بیش از سطح جانشینی با رفع موانع و فراهم 
آوردن زمینه های مناسب و اجرای سیاستهای حمایتی"  می توان گفت سیاست های 
جمعیتی در ایران عمدتا با رویکرد تأثیرگذاری بر حجم و رشد جمعیت و صرفا بر افزایش 
فرزندآوری تأکید دارند. و هیچکدام از این سیاست ها، به عوامل و موانع موثر بر کاهش 
باروری که در دیدگاه های مختلف مطرح شده و در تحقیقات متعدد نیز تأثیر آنها بر 

کاهش باروری در کشور نیز تأیید شده است، توجهی نداشته اند.
 از این رو در راستای کارآمدی هر چه بیشتر سیاست های جمعیتی، بایسته هایی 

بدین شرح تاکید می گردد:
سیاست جمعیتی باید از حوزه باروری و برنامه ریزی خانواده فراتر رفته و تمامی 
رفتارهای اجتماعی و انسانی که بر متغیرهای جمعیتی تاثیر می گذارند را در بر گیرد. 
عده ای معتقدند که باروری یک پدیده زیستی است و باید با توجه به بافت نهادی هر 
جامعه، آن را مطالعه کرد، یکی از وظایف اصلی به هنگام تدوین سیاست های جمعیتی، 
مشخص کردن متعیرهای جمعیت شناختی است که می توان از طریق مداخله و 
سیاست گذاری اصلاح گردند، و سیاست گذاری های فعال معطوف به علل و ریشه 
معضلات جمعیتی هستند و تلاش می کند تا شرایط و روندهای جمعیت شناختی را 

حتی المقدور تحت تأثیر قرار دهند.
نکته مهم دیگر اینکه، سیاست های نوین خانواده بایستی غیر اجباری باشند، از 
حقوق سلامت باروری افراد حمایت کنند و به افراد اجازه دهند ، آگاهانه تصمیم های 

باروریشان را اتخاذ کنند.
 یکی از نخستین و مهمترین گام ها برای ساماندهی چالش های جمعیت شناختی، 
نائل آمدن به یک اجماع و توافق نخبگانی است. تا اعتماد و مشارکت تمامی گروههای 
موثر و تعیین کننده در تنظیم و اجرای این قبیل راهکارها و سیاست ها جلب گردد. 
سیاست های فعلی جمعیتی در کشور، به برخی از موارد فوق توجهی نداشته و لذا یا به 

مرحله اجرا در نیامده اند و یا ممکن است در اجرا به هدف های خود نرسند.
پیشنهادات:با توجه به اینکه هدف اساسی در تدوین تدابیر سند الگوی اسلامی 
ایرانی پیشرفت، بالندگی و پیشرفت همه جانبه کشور است و یکی از بنیان های اساسی 
جامعه داشتن جمعیت جوان، سالم و با کیفیت و بهره وری بالا می باشد،  لذا می 
بایست علاوه بر حفظ و تداوم جوانی جمعیت در کشور، به حجم بالای جمعیت جوان 
فعلی توجه شود تا  قبل از خارج شدن جمعیت کشور ) حدود سال 1420(، از پنجره 
فرصت جمعیتی، می بایست برای سالم زیستی و توانمندسازی جوانان و دستیابی آنها  

به اشتغال تام با بازده بالا، برنامه ریزی های زیربنایی بعمل آید.
با توجه به نظریات مربوط به کاهش باروری که بسیاری از آنها به دفعات در تحقیقات 
انجام شده در کشور نیز مورد تأیید قرار گرفته اند، برای سیاست گذاری در مورد افزایش 
فرزندآوری می بایست اقداماتی در زمینه بر طرف کردن میزان بیکاری جوانان و نا امنی 
های اقتصادی، کاهش بار اقتصادی هزینه پرورش فرزندان، فرهنگ سازی جهت 
ساده زیستی و کاهش تجمل گرایی و مهمتر از همه فرهنگ سازی برای بر طرف کردن 

نابرابری های جنسیتی در سطح خانواده بعمل آید.
جامعه شناس 

با حضور اقشار مختلف مردم در مسجد اعظم قم ؛

مراسم سالگرد ارتحال مرحوم
 آیت الله بروجردی برگزار شد

مراسم شصت و سومین سالگرد ارتحال مرجع عالیقدر جهان تشیع حضرت آیت الله 
العظمی حسین طباطبایی بروجردی پنجشنبه شب با حضور اقشار مختلف مردم در 

مسجد اعظم قم برگزار شد. 
براساس این گزارش ،در این مراسم که با حضور آیت الله حسینی بوشهری رئیس 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و جمعی از علما، فضلا، بیوت مراجع عظام تقلید و 
اقشار مختلف مردم برگزار شد، یکی از اساتید حوزه علمیه، ویژگی های برجسته علمی، 

اخلاقی و معنوی مرحوم آیت الله بروجردی را مورد توجه قرار داد.
حجت الاسلام و المسلمین حسین انصاریان با طرح این سئوال که چه شد آیت الله 
بروجردی بدون زر و زور و تزویر، جهانگیر و عالم تاب شد، خاطرنشان کرد: در رحلت 
این عالم ربانی، مردمانی در پنج قاره جهان عزادار و پرچم سازمان ملل و بسیاری از 

سفارت ها نیمه افراشته شد.
وی با بیان اینکه مرحوم آیت الله بروجردی از ابتدای نوجوانی، هیچ کس جز خداوند 
متعال را در دل پاک و مومن خود که همانا حرم الهی است، راه نداد، اظهار داشت: آیا 
می توانیم با قلبی پر از بدی ها و رذایل اخلاقی بنده خدا باشیم و با درون دوزخی، اهل 

بهشت شویم.
مفسر قرآن کریم با بیان اینکه تمام اعضا و جوارح آیت الله بروجردیآراسته به تقوای 
الهی بود، تصریح کرد: وقتی کسی همه وجودش تقوای الهی باشد، فقیه در دین 
می شود، در حالی که اگر کسی دین خدا را به خوبی نشناسد و تقوا نداشته باشد، با 

ادعای علم و دانش خود، فقط انسان ها را به انحراف می کشد.
وی مرحوم آیت الله بروجردی را سرچشمه نور و مشعل هدایت در جامعه دانست و 
گفت: این فقیه وارسته همواره به دنبال هدایت و سعادت انسان ها بودند و خداوند به 
دلیل ایمان واقعی، اخلاص و عمل صالح، محبت و دوستی ایشان را در دل دیگران 

جای داده است.
انصاریان در پایان، مردم داری، تواضع و فروتنی، ساده زیستی و اخلاص بی نظیر 
آیت الله بروجردی را مورد توجه قرار داد و گفت: ایشان با نفس پاک خود، شاگردانی 
همچون امام راحل را تربیت کرد و مسیر تقوا، مجاهدت و پرهیزکاری ایشان، مسیری 

است که باید الگوی همه طلاب و روحانیون قرار بگیرد.
 

همزمان با هفته سلامت صورت گرفت؛

تجلیل از خیران وحامیان سلامت استان قم 
درششمین روز از هفته سلامت از خیران و حامیان سلامت استان قم تجلیل شد.

براساس این گزارش ،در همایش خیرین و حامیان سلامت از 27 فعال این عرصه 
با اهدای نشان و لوح سپاس از سوی دکتر عین الهی وزیر بهداشت و در مان تجلیل 

و قدردانی شد.
در بخش دیگری از همایش، از خانواده های مرحومان حاج محمد کوهستانی، حاج 
سیف الدین تولیتی، رجبیان و ترخانی، خانواده امجدی، خرمی روز، حاج حسن 
آقاجانی، جواد شعبان زاده و حجت  الاسلام والمسلمین عباس علی واشیان با ارائه 

تقدیرنامه وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تقدیر به عمل آمد.
خانواده مرحوم حاج محمود هاشمی منفرد و مرحوم ایزدی هم در این بخش مورد 
تجلیل قرار گرفتند.   در بخش پایانی هم از حاج سید ناصر علائی، حاج مسعود چالوک، 
حاج سید روح الله میرباقری، حاج حمید جوادیان، حاج احمد دولتی، حاج حسن 
مسبح، حاج رضا گیوه چی، حاج ابوالفضل هندویان، حاج حسن حلاج زاده، امیر 
حسین نجاتی، دکتر جواد یزدیان، دکتر موسی زین العابدینی، سید هادی چاوشی نیا، 

اعظم زاعر و باغچه گل خوشرو هم با اهدای لوح تقدیر تجلیل شد.
 در استان قم 100 خیر سلامت فعال هستند که در یک سال گذشته 160 میلیارد 

تومان در حوزه سلامت همیار دولت بوده اند. 

اخبار

امیرآبادی نماینده قم:

خیرین سلامت به تامین هزینه های 
درمانی بیماران ورود کنند

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی گفت: هر چند در حوزه ساخت مراکز درمانی 
و تامین تجهیزات نیازمند حضور جدی خیران هستیم اما هزینه های درمانی بیماران 

نیز در اولویت قرار دارد.
احمد امیرآبادی فراهانی در همایش خیرین و حامیان سلامت قم که در تالار امام 
علی)ع( دانشگاه علوم پزشکی این استان برگزار شد اظهار داشت: مردم قم مدیون 
جامعه سلامت و خیران این حوزه هستند به خصوص در این دو سال اخیر که جانانه 
وارد میدان شدند و به کمک همنوعان خود شتافتند که البته حضور خیرین تنها در 

زمینه تامین درمان و سلامت نبود و ناظر به کمک های معیشتی هم بوده است.
غذای  تامین  زمینه  در  حتی  خیران  سوی  از  را  خوبی  تلاش های  افزود:  وی   
بیمارستان ها شاهد بودیم که نشان دهنده دوراندیشی و حضور به موقع آنها در میدان 

عمل است. 
باید درهمه زمینه ها باید به قم  توجه شود 

نماینده قم با بیان اینکه قم دارای ویژگی های خاصی است که در همه زمینه ها باید به 
آن توجه شود گفت: از جمله این مسائل می توان به حضور حدود 250 هزار نفر از اتباع 
خارجی در استان اشاره کرد که از خدمات درمانی استفاده می کنند ولی معمولا این 
مسئله مورد توجه قرار نمی گیرد در صورتی که هر بودجه ای برای قم اختصاص می یابد، 

باید به اندازه 250 هزار تَن بر آن افزود. 
وی ادامه داد: نگاه مسئولان کشوری به قم نباید منحصر در یک شهرستان بزرگ و 
دو شهرستان کوچک باشد و البته نمایندگان مجلس هم این مسئله را در سطح ملی 

مطرح و پیگیری کرده اند.
  امیرآبادی با بیان اینکه ارز دولتی برای دارو حذف نشده است گفت: در قم و در 
حوزه تجهیزات پزشکی دچار کمبود هستیم که لازم است دانشگاه علوم پزشکی این 
موضوع ها را رصد کرده و نیازهای قم را به نمایندگان اطلاع دهند تا پیگیری لازم انجام 
شود و با استفاده از اعتبارات دولتی و ظرفیت خیرین، شاهد تامین تجهیزات لازم 

باشیم.
 آمادگی خیرین سلامت جهت احداث مجدد بیمارستان های فرسوده قم 

 وی با بیان اینکه نباید در زمینه سرانه تخت بیمارستانی به وضع موجود قانع باشیم 
گفت: البته تعداد تخت ملاک ارزیابی نیست زیرا بیمارستان های ما هم به روز نیستند و 

نیازمند ارتقا تجهیزات و نیروی انسانی هستیم.
 امیرآبادی اضافه کرد: چند بیمارستان فرسوده در قم داریم که بر اساس اسناد تدوین 
شده، باید به نوبت تخریب و دوباره ساخته شوند زیرا گاهی وقت ها نوسازی آنها دیگر 

منطقی نیست.
 وی با بیان اینکه خیران آمادگی خود را برای این مساله اعلام کرده اند گفت: لازم 
است دانشگاه علوم پزشکی هر چه سریع تر برنامه تخریب و ساخت دوباره بیمارستان ها 

و مراکز درمانی فرسوده را اعلام کند و خیرین را هم در جریان کارها قرار دهد.
 وی از خیران حوزه سلامت خواست بخشی از کمک های خود را به تامین هزینه 
جاری بیمارستان ها و بیماران اختصاص دهند و خاطرنشان کرد: هر چند در حوزه 
ساخت مراکز درمانی و تامین تجهیزات نیازمند حضور جدی خیرین هستیم اما 

هزینه های درمانی بیماران هم جزو اولویت ها است.
اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  نماینده  دیگر  ذوالنوری  مجتبی  حجت الاسلام 
نیز دراین همایش  با اشاره به پیشرفت های کشور در ساخت و راه اندازی تجهیزات 
جدید درمانی و پزشکی هسته ای گفت: در این زمینه نیازمند تدبیر مناسب دولت و 

دانشگاه های علوم پزشکی هستیم. 
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی  قم :

شبکه دوم بهداشت در قم راه اندازی می شود 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی  قم گفت: در حال حاضر قم دارای یک شبکه بهداشتی 
است اما درصدد هستیم با محوریت یکی از مناطق محروم، شبکه دوم بهداشتی را به 

زودی راه اندازی کنیم.
 مهدی مصری در همایش خیرین و حامیان سلامت قم که در تالار امام علی)ع( 
دانشگاه علوم پزشکی این استان برگزار شد با اشاره به شعار سلامت در سال جاری 
اظهار کرد: در این سال ها شاهد افزایش بیماری های واگیر و غیر واگیر هستیم، بنابراین 

باید به ابعاد مختلف این موضوع توجه کنیم.
 وی افزود: عدالت در توزیع منابع، رسیدگی به مناطق محروم و کاهش نابرابری ها در 

حوزه سلامت، در دستور کار وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی قرار دارد. 
مصری با بیان اینکه باید به جایی برسیم که بهداشت، درمان و تمام ابعادی که در 
سلامت افراد دخیل هستند در کنار هم مورد توجه قرار بگیرند گفت: بر این اساس 
طرح ساماندهی سلامت تدوین شده تا همه خدمات و امکانات در این زمینه، در یک 

راستا دیده شوند و به مرحله اجرا برسند.
وی ادامه داد: در طرح پایلوت، بیماری سرطان مورد توجه قرار گرفته و امیدواریم با 

رفع نقاط آسیب و ضعف، به تمام حوزه ها تسری یابد.
رئیس علوم پزشکی قم به رتبه بندی این دانشگاه و تلاش برای تامین زیرساخت های 
لازم برای رسیدن به تیپ 2 یادآور شد: افزایش رتبه موجب افزایش بودجه می شود که 

در نهایت رضایتمندی مردم را در پی خواهد داشت.
 وی خاطرنشان کرد: به دنبال توسعه رشته های آموزشی این دانشگاه هستیم و این 

امر ناظر به نیازهای استان خواهد بود. 
 مصری با اشاره به منابع فراوان برای راه اندازی دانشکده داروسازی عنوان کرد: در 
عین حال می توانیم دانشکده داروسازی سنتی را با توجه به بودجه کمتر مورد نیاز، در 

قم داشته باشیم.
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: در حوزه پژوهش، زیرساخت های خوبی در 
قم ایجاد شده به طوری که چندین فرآورده در سطح آزمایشگاهی داریم که بعد از طی 

مراحل فنی و قانونی، قابلیت رونمایی در سطح ملی را دارند. 
وی به شعار سال جاری یعنی، تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرینی گفت: پروژه های 
روی کشاورزی دانش بنیان و ریزمغذی ها داریم که با توجه به نیازسنجی صورت گرفته 

در سطح استان اجرایی می شوند. 
مصری در بخش دیگری از سخنان خود به حوزه  بهداشت، درمان و اورژانس اشاره 
و خاطرنشان کرد: در حال حاضر استان قم دارای سه شهر است که نیازمند شبکه 
بهداشت هستند؛ در این راستا برای شهر جعفریه زیرساخت های لازم را فراهم کرده ایم 
و به زودی شاهد راه اندازی شبکه بهداشت جعفریه خواهیم بود و بعد از آن نوبت به 
شهر کهک می رسد ولی با توجه به مسئله جمعیتی و قوانین وزارت بهداشت، امکان 
راه اندازی بیمارستان در این دو شهر نیست.  رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان 
اینکه قم دارای یک شبکه بهداشت است افزود: درصدد هستیم در سال آینده و با 

محوریت یکی از مناطق محروم قم، شبکه دومی را ایجاد کنیم. 
وی به نقض قوانین بهداشتی در ایران اشاره و اظهار کرد: برخی قوانین الزامی در 
کشورهای پیشرفته وجود دارد که موجب بهبود شرایط بهداشتی و درمانی شده زیرا 

صرفا با مباحث اقناعی نمی توان به همه اهداف حوزه سلامت دست یافت.
 

 آیت الله سعیدی:

 سپاه مقتدر موجب برقراری امنیت 
داخلی می  شود

 تولیت آستان حضرت معصومه)س( با بیان اینکه سپاه سبب عزت دین است، گفت: 
سپاه قوی و مقتدر نه تنها دشمنان خارجی را می ترساند و جامعه را از شر آنها در امان 

نگه می  دارد بلکه امنیت داخلی را نیز به ارمغان می آورد. 
به گزارش  روابط عمومی آستان حضرت معصومه)س(، آیت الله سیدمحمد سعیدی 
در دیدار جمعی از استادان، مربیان و دانشجویان دانشکده علوم و فنون امام علی )ع( 
اظهار داشت: ایران با داشتن سپاه و نیروی نظامی مقتدر مورد طمع و نفوذ نظامی 
دشمنان قرار نمی گیرد. وی افزود: حضرت علی )ع( در مورد سپاه اسلام فرمودند که 
سپاه زینت زمامداران است، بنابراین همین طور که هر چیزی باید زینت مخصوص به 
خود را داشته باشد، زیبایی حاکم در حکومت اسلامی نیز به داشتن یک سپاه مقتدر 
است. عضو خبرگان رهبری با بیان اینکه قوام مردم جز به وسیله سپاهی با این ویژگی ها 
شکل نمی گیرد، گفت: قوام جامعه فقط بحث امنیت و خطر تهاجم دشمن نیست بلکه 
در حوادث تلخ طبیعی مانند سیل و زلزله هم سپاه می تواند به خدمت مردم بیاید و امور 
را سامان دهد. تولیت حضرت معصومه)س( با تاکید بر اینکه سپاه اسلام به فرمان خدا 
این ماموریت ها را دارد و در واقع سربازان سپاه اسلام سربازان خدا هستند، بیان کرد: 
اگر از بیت المال برای سپاه هزینه می شود نه تنها برای دفع دشمن خارجی مفید است 
بلکه امنیت درونی جامعه نیز به آن وابسته است و این تعریف از سپاه مخصوص اسلام 

است و تعریف سپاه در کشورهای دیگر این گونه نیست.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار عصر روز پنج شنبه 
افزایش  بر  تأکید  با  و هیئت همراه  امیر قطر  ثانی  آل  تمیم بن حمد  آقای شیخ 
همکاری های سیاسی و اقتصادی دو کشور، راه حل مسائل منطقه را گفت وگو بدون 

دخالت عوامل خارجی دانستند. 
رهبر معظم انقلاب اسلامی با اشاره به استمرار جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم 
فلسطین، گفتند: توقع از جهان عرب ورود صریح به میدان عمل سیاسی در مقابل 

این جنایت های آشکار است.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار ، استحکام و پایداری روابط ایران و قطر را 
به نفع هر دو کشور دانستند و افزودند: سطح کنونی ارتباطات اقتصادی دو کشور 
بسیار پایین است و باید چند برابر شود، همچنین در مسائل سیاسی نیز زمینه برای 
تبادل نظرهای بیشتر وجود دارد که امیدواریم این سفر مبدأ جدیدی برای گسترش 

همکاری ها باشد.
رژیم  جنایات  محکومیت  در  قطر  امیر  سخنان  تأیید  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
صهیونیستی، ظلم چند ده ساله صهیونیستهای خبیث به مردم فلسطین را واقعیتی 
تلخ و ضربه ای به دنیای اسلام و جهان عرب خواندند و گفتند: در مقابل این جنایتها، 

توقع جمهوری اسلامی ایران از دنیای عرب ورود صریح به میدان عمل سیاسی است.
ایشان با اشاره به سخنان امیر قطر درباره حوادث سال گذشته محله شیخ جرّاح، 
خاطرنشان کردند: در آن قضیه، حمایت برخی کشورهای عربی از مردم فلسطین 
حتی به اندازه بعضی اروپایی ها هم نبود و هیچ گونه موضع گیری نکردند که اکنون نیز 

همین گونه عمل می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: این رویکرد کشورهای عربی اگر از ترس 
رژیم صهیونیستی یا از روی طمع به آن است، باید بدانند امروز رژیم اشغالگر نه در 

شرایطی است که می توان به او طمع داشت و نه از او ترسید.
از طریق گفت وگو  را به دست کشورهای منطقه و  ایشان راه حل مسائل منطقه 
دانستند و افزودند: مسائل سوریه و یمن نیز با گفت وگو قابل حل است البته گفت وگو 
نباید از موضع ضعف باشد، در حالی که طرفهای مقابل یعنی عمدتاً آمریکا و دیگران به 

قدرت نظامی و مالی متکی هستند.
برای اداره منطقه احتیاجی به دخالت دیگران نیست 

رهبر انقلاب با تأکید بر اینکه برای اداره منطقه احتیاجی به دخالت دیگران نیست، 
گفتند: صهیونیست ها هر جا پا می گذارند فساد ایجاد می کنند و هیچ قدرت و 
بنابراین ما کشورهای منطقه هر چه  نیز نمی توانند به کشورها بدهند،  امتیازی 

می توانیم باید روابط خود را از طریق همفکری و همکاری تقویت کنیم.
ایشان با اشاره به قرارهای تعیین شده بین ایران و قطر، تأکید کردند: این قرارها در 

زمان بندی معین و مشخص، عملیاتی شود.
در این دیدار که آقای رئیسی رئیس جمهور کشورمان نیز حضور داشت، امیر قطر با 
ابراز خرسندی از دومین سفر خود به ایران، به جایگاه برجسته رهبر انقلاب اسلامی 
در جهان اسلام اشاره کرد و گفت: جنایات رژیم صهیونیستی در فلسطین ناگوار است 

و همه باید در برابر حوادث فلسطین ایستادگی کنیم.
امیر قطر با اظهار تأسف از شهادت یک خبرنگار زن در جنین به دست نظامیان 

صهیونیست افزود: صهیونیست ها با خونسردی تمام این جنایت را انجام دادند.
شیخ تمیم بن حمد آل ثانی همچنین راه حل مسائل کشورهای منطقه از جمله 
سوریه، عراق و یمن را گفت وگو دانست و درباره روابط اقتصادی ایران و قطر نیز 
خاطرنشان کرد: کمیته اقتصادی بین دو کشور فعال شده و امیدواریم تا سال آینده 

همکاری های اقتصادی ارتقاء قابل توجهی پیدا کند.

رهبرمعظم  انقلاب در دیدار امیر قطر و هیئت همراه:

توقع از جهان عرب ورود به میدان عمل مقابل رژیم اشغالگر است 
راه حل مسائل منطقه گفت وگو است البته نه از موضع ضعف

شهلا کاظمی پور*

رئیس جمهور گفت: هر گونه دخالت کشور های خارجی 
و غربی در منطقه نه تنها امنیت ساز نیست بلکه برای امنیت 

منطقه مضر است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه  در نشست 
خبری مشترک با امیر قطر با تاکید بر گسترش روابط دو 
جانبه در حوزه های سیاسی، اقتصادی، تجاری، فرهنگی 
و گردشگری افزود: برای به نتیجه رسیدن توافقات در سفر 
در  دو طرف  باید  امروز  در نشست  و همچنین  اسفندماه 
کمیسیون مشترک ایران و قطر به اقدامات و تلاش های خود 

ادامه دهند.
رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود سفر امیر قطر به 
ایران را نقطه عطفی در ارتقای روابط دو کشور در سطح دو 

جانبه، منطقه ای و بین المللی دانست.
مسایل  درحل  دوحه  و  تهران  که  این  به  اشاره  با  وی 
تاکید  منطقه  دولت های  و  مسئولان  دست  به  منطقه ای 
دارند، افزود: هر گونه دخالت کشور های خارجی و غربی در 
این منطقه نه تنها امنیت ساز نیست بلکه برای امنیت منطقه 
مضر خواهد بود. رئیسی تاکید کرد: مسایل منطقه باید به 

دست توانای مسئولان منطقه حل شود.
وی افزود: هر دو بر این نکته تاکید داشتیم که محاصره 
یمن باید هر چه زودتر شکسته شود و مردم این کشور بتوانند 

خود برای کشورشان تصمیم بگیرند.
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت برقراری امنیت پایدار در 
افغانستان گفت: مردم افغانستان باید دولتی فراگیر داشته 

باشند تا همه گروه های سیاسی و همه قومیت ها را در بر 
بگیرد.

وی افزود: دو طرف بر آزادی فلسطین و قدس شریف و 
شکسته شدن محاصره مردم غزه تاکید داشتیم و این که 

جنایات هولناک رژیم صهیونیستی باید پایان یابد.
رئیسی با اشاره به شهادت شیرین ابوعاقله شهادت وی را 
به خانواده وی، امیر قطر و همه خبرنگاران به ویژه خبرگزاری 
الجزیره تسلیت گفت و افزود: یقین داریم این گونه جنایات نه 
تنها نمی تواند به هیچ عنوان برای رژیم صهیونیستی امنیت 
ساز باشد بلکه نفرت عمومی را نسبت به این رژیم بیش از 
پیش به دنبال خواهد داشت. رئیس جمهور با اشاره به این 
که جنایت رژیم صهیونیستی پایدار نخواهد ماند گفت: امروز 
جامعه خبرنگاران و رسانه های کشور باید به خود ببالند که 
صدای مظلومیت مردم فلسطین را به عالم مخابره می کنند.

حل اختلافات در منطقه راهی جز گفتگو ندارد
امیر قطر هم پس از پایان مذاکرات دو جانبه در نشست 
خبری مشترک با آقای رئیسی موضوع اصلی گفتگو ها در 
فلسطین  موضوع  جمله  از  منطقه ای  مسایل  را  سعدآباد 
عنوان کرد و گفت: حل مشکلات در سوریه، یمن و عراق 
باید از طریق راه حل های عادلانه و جامع و از طریق گفتگو 
انجام شود. "تمیم بن حمد آل ثانی" گفت: روابط ایران با 
قطر روابطی مستحکم، استوار و مبتنی بر حسن هم جواری 

است.
وی گفت: سفر اخیر آقای رئیسی به قطر سفری بسیار مهم 

بود که عاملی برای تقویت روابط دو کشور به شمار می رود.
امیر قطربا بیان اینکه من امروز این جا هستم تا بر تقویت 
در  ما  افزود:  کنم،  تاکید  آن  پیشبرد  و  روابط  این  بیشتر 
گفتگو های امروز بر این نکته تاکید کردیم که حل اختلافات 
در منطقه راهی جز گفتگو ندارد و من با رئیس جمهور ایران 
در این مورد اتفاق نظر داریم و هر دو معتقدیم درگیری های 

منطقه باید از طریق گفتگو های سازنده حل و فصل شود.
امیر قطر موضوع اصلی گفتگو ها با رئیس جمهور ایران 
را درباره مسایل منطقه ای موضوع فلسطین عنوان کرد و 
گفت: درباره سوریه، یمن و عراق هم اعتقاد ما این است که 
مشکلات در این کشور ها باید از طریق راه حل های عادلانه و 

جامع حل و فصل شود.
به مذاکرات وین نگاه مثبتی داریم

در  قدس  اشغالگر  رژیم  نیرو های  اقدام  به  اشاره  با  وی 
به شهادت رساندن شیرین ابوعاقله و با عرض تسلیت به 
خانواده وی افزود: ما در این جا تاکید می کنیم که مرتکبان 
این جنایت باید مجازات شوند و جهان نباید با این حادثه با 

معیار های دوگانه برخورد کند.
در باب مذاکرات وین هم قطر همواره نگاه مثبتی به این 
گفتگو ها داشته، چون باور داریم که گفتگو راه حل و فصل 
این مسئله است. وی در پایان سخنان خود با قدردانی از 
دولت ایران برای کمک به قطر در آماده شدن برای برگزاری 
مسابقات جام جهانی از همه ایرانیان دعوت کرد تا با سفر به 

قطر از نزدیک مسابقات تیم ملی کشورشان را دنبال کنند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: به دلیل اینکه نیروی 
دریایی سپاه، بیشترین حقارت را به آمریکایی ها واردکرده است، آنها از ایران به دادگاه 

لاهه شکایت کردند. 
سردار سرتیپ پاسدار علی فدوی روز پنج شنبه در آیین تجلیل از اساتید دانشگاه علوم 
پزشکی بقیه الله گفت: قدر و عظمت بسیاری در اسلام برای شأن و جایگاه معلمی 
لحاظ شده است که این نشان می دهد همواره و در هر شرایطی و جایگاهی باید 

قدردان تلاش های معلمان و اساتید باشیم.
می گذرد؛  اسلامی  انقلاب  عمر  از  سال  افزود: 43  سپاه  کل  فرمانده  جانشین 

انقلابی که شاید کسی تصور نمی کرد به پیروزی برسد، به همین دلیل از همان روز 
اول شکل  گیری نطام جمهوری اسلامی ایران، دشمنان جنگ و دعوا را به شکل های 
مختلف علیه مردم کشورمان آغاز کردند؛ اما اکنون در مقایسه با سال های اول انقلاب و 

حتی دو سال قبل قابل مقایسه نیستیم.
وی با اشاره به بالا بودن توان مادی دشمن در قیاس با کشور گفت: اما نتیجه به دلیل 
اینکه خداوند آن را رقم می زند بسیار متفاوت است البته به شرط آن که تکالیف تعیین 
شده از سوی خداوند را به درستی انجام دهیم و این نتیجه را ما در طول این 43 سال 

عمر انقلاب به دفعات مشاهده کردیم.

رئیس جمهور در نشست خبری مشترک با امیر قطر: 

هرگونه دخالت خارجی برای امنیت منطقه مضر خواهد بود

سردار فدوی: 
نیروی دریایی سپاه بیشترین حقارت را به آمریکایی ها وارد کرد

فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: بسیج، مولود میدان جهاد و شمشیر اسلام و 
انقلاب و مظهر تجلی اراده الهی و نماد فضل و مغفرت الهی است و مثل گذشته 
انقلاب  رکن  شکست ناپذیرترین  و  نجات بخش ترین  حیاتی ترین،  اساسی ترین، 

اسلامی است.
سرلشکر پاسدار »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه پاسداران روز پنجشنبه 
در اختتامیه سومین جشنواره سراسری اسوه بسیج در مشهد افزود: پایگاه های 
بسیج ستون های قدرتمند، مقاوم و ریشه دار بنای با عظمت انقلاب و نظام اسلامی 
هستند. بسیج در دامان سختی ها رشد کرد و در میدان جهاد متولد شد و در عرصه 
نبرد های بزرگ استحکام یافت. وی افزود: بسیج، مولود میدان جهاد و شمشیر 
اسلام و انقلاب و مظهر تجلی اراده الهی و نماد فضل و مغفرت الهی است و مثل 
گذشته اساسی ترین، حیاتی ترین، نجات بخش ترین و شکست ناپذیرترین رکن 
انقلاب اسلامی است. فرمانده کل سپاه پاسداران با بیان این که پیروزی در فجر 57 
نقطه طلوع خورشید اسلام و سرآغاز حاکمیت الله بود، گفت: آنچه در این راه مهم 
است استمرار این مسیر است. سردار سلامی ادامه داد: حرکت و مسیر ما طولانی 
است و با شیاطین جن و انس باید مبارزه کنیم. احکام الهی به خودی خود پیاده 
نمی شود و با پیاده سازی حدود و احکام الهی، حاکمیت، قدرت و استمرار می یابد.

وب تصریح کرد: روزگاری، با دست خالی در میدان جنگ حضور داشتیم و با 
پیروزی آن را به پایان رساندیم. تجربه 43 ساله نشان داده است هر گاه در صحنه 

حاضر بودیم دشمن می رود، چون هویتی ندارد و باطل، نابودشدنی است.
سردار سلامی یادآور شد: ملت، سختی های این چهار دهه را متحمل شده است. 

یکی از دلایل اصلی این مقاومت و تحمل، رهبر معظم انقلاب اسلامی است که در 
وسط میدان ایستاد و مقاومت کرد و از مقاومت سخن گفت و از آبروی خود گذاشت. 
به او حمله، اهانت و جسارت شد، اما با وقار و صلابت همانند جدش پیامبر )ص( 

غمگین و محزون نشد و صبر کرد.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی بیان داشت: ولایت، عاملی است 
که دشمن را با یک دست متوقف کرد و با دست دیگر کشور را در تحریم، تهاجم 

فرهنگی، جنگ نیابتی و اطلاعاتی به پیش می بُرد و هدایت می کند.
وی ادامه داد: این نبرد، خاتمه نیافته است. در مسیر قدرتمند و ساخته شدن و 
شکست ناپذیر شدن هستیم. الان بیش از گذشته مردم به بسیج نیاز دارند، چون 

تمام مخاطرات باقی است و در برابر آن تکیه گاه ها باید قوی باشد.
سردار سلامی با بیان این که بسیج، دلسوز و خیرخواه است و متواضعانه خدمت 
می کند افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی در سال 98 فرمودند پایگاه های مقاومت 

بسیج، راهبردی هستند و باید احیا و تقویت شوند.
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: پایگاه های مقاومت بسیج 
ستون های بنای مستحکم انقلاب هستند و هر پایگاه، یک نظام اسلامی کوچک در 
مقیاس محله است. در محلات اجازه ندهید کسی به نان شب محتاج باشد و مریض 
لاعلاج داشته باشد. در محلات، پرچم امداد ملت را بلند کنید. ساختن کشور بدون 
بسیج ممکن نیست چنان که دانش هسته ای بدون دانشمندان بسیجی ممکن 
نبود. وی تأکید کرد: دشمن، حداکثر فشار را وارد کرده و شرایط جهانی نیز تغییر 

کرده است و ما در این ایستادگی، پیروز میدان هستیم.

فرمانده کل سپاه :

پایگاه های مقاومت بسیج ستون های بنای انقلاب هستند 

در دو نوبت جلسه ستاد تنظیم بازار مطرح شد؛

افزایش بازرسی ها و ساعت کاری میدان های میوه و تره بار 
جلسه ستاد تنظیم بازار همزمان با مصوب افزایش 
و  نظارت  کرد  مقرر  بار  تره  های  میدان  کاری  ساعت 

بازرسی ها برای جلوگیری از گرانفروشی تشدید شود.
پایگاه اطلاع رسانی دولت، جلسه ستاد  به گزارش 
به  عصر  و  صبح  نوبت  در 2  روزپنجشنبه  بازار  تنظیم 
اعضاء  و  شد  برگزار  جمهور  رئیس  اول  معاون  ریاست 
آخرین وضعیت تامین، توزیع و نظارت بر بازار را مورد 
بررسی قرار دادند. در این جلسه بر لزوم فراوانی کالاهای 
اساسی در بازار و تامین و توزیع مناسب اقلام مورد نیاز 
مردم تاکید و مقرر شد تمهیدات لازم برای توزیع گسترده 
اقلام مختلف نظیر مرغ، تخم مرغ و روغن اندیشیده 

شود.  همچنین مقرر شد ساعت کاری میادین میوه 
روز جمعه  نوبت عصر  در  و  کند  پیدا  افزایش  تره بار  و 
نیز فعال باشند تا مردم دغدغه ای برای خرید و تامین 
نیازهای خانوار نداشته باشند.  در ادامه این جلسات 
جهاد  کشور،  وزرای  جمهور،  رئیس  دفتر  رئیس  که 
کشاورزی، فرهنگ و ارشاد اسلامی،اقتصاد، صمت، 
ارتباطات، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، نفت، روسای 
و  بانک مرکزی و صداوسیما  برنامه و بودجه،  سازمان 
سخنگوی دولت در نوبت صبح و عصر حضور داشتند، 
گزارشی از برخی کمبودها و آسیب های رصد شده در 
خصوص محدودیت های موردی در برخی استان ها و 

تعدادی از شهرستانها همزمان با اجرای طرح مردمی 
سازی و توزیع عادلانه یارانه ها ارائه و تصمیمات لازم برای 
تسریع در رسیدگی و رفع این مسائل اتخاذ شد. اطلاع 
رسانی دقیق و آگاهی بخشی به مردم در خصوص مزایا 
و اثرات مثبت اصلاح قیمتها و شبانه روزی شدن فعالیت 
واحد پاسخگویی تلفنی وزارت تعاون از دیگر موضوعاتی 
بود که در این جلسه مورد تاکید قرار گرفت. همچنین 
مقرر شد بدون مجوز سازمان حمایت و بدون تایید ستاد 
تنظیم بازار هیچ افزایش قیمتی در بازار اتفاق نیفتد و 
بازرسی ها و نظارت ها در سطح بازار جهت جلوگیری از 

گرانفروشی تشدید شود.
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5 عادت مربوط به شام که باعث اضافه وزن و آسیب به متابولیسم می شوند؛

طی چندین دهه گذشته، کارکردن تغییر کرده و از یک سبک زندگی فعال تر در فضای بیرون 
به یک سبک زندگی کم تحرک و یک جانشینی تبدیل شده است. ما طی روز ساعت ها مقابل 
کامپیوتر و در فضایی بسته با نورهایی مصنوعی می نشینیم و خیلی وقت ها متوجه نیستیم 
چنین عادت هایی چه اثراتی ممکن است بر ما بگذارند. در این مطلب تمریناتی را به شما 

توصیه می کنیم که در خانه می توانید انجام دهید.
تمرینات تنفسی انجام دهید

هرچند تمرین تنفس، تحرک بدنی محسوب نمی شود اما به خودی خود اولین قدم برای 
تمدد اعصاب بعد از یک روز کاری سخت و طولانی است. تنفس عمیق شکمی می تواند با 
پایین آوردن ضربان قلب و فشارخون به آرام شدن بدن کمک کند. ضمناً تنفس عمیق می تواند 

به آرامش ذهنتان نیز کمک کند زیرا استرس را تسکین داده و اجازه می دهد متمرکزتر شوید.
1. یک صندلی راحت پیدا کنید و بنشینید، کف پاهایتان را روی زمین بگذارید. پشتتان را 
صاف کنید و شانه ها را راحت رها کنید. 2. چشم ها را ببندید و برای تنفس متناوب آماده شوید: 

با انگشت شستتان سوراخ راست بینی را ببندید و با سوراخ چپ بینی هوا را به داخل بکشید.
3. با انگشت حلقه سوراخ چپ بینی را ببندید و مدت کوتاهی نفستان را نگه دارید.

4. انگشت شستتان را از روی سوراخ راست بینی تان بردارید و هوا را به آرامی با همین سوراخ 
راست بینی بیرون بدهید. 5. سپس، با سوراخ راست بینی هوا بگیرید، با انگشت شست آن را 

ببندید و سپس با سوراخ چپ بینی هوا را بیرون بدهید. 
این سیکل را هرچند باری که لازم است تکرار کنید تا احساس کنید آرام تر شده اید.

وقتی ستون فقرات خود را می کشید، عضلات پشت خود را تقویت کرده و انعطاف پذیری 
این ناحیه را افزایش می دهید. متعاقباً این حالت باعث آزاد شدن عصب سیاتیک شده و هر 

کمردردی که دارید تسکین می یابد
حرکت چرخش گردن انجام دهید

این ورزش برای گرم کردن نواحی گردن و رهاکردن تنشی که بعد از ساعت ها مقابل کامپیوتر 
نشستن در این قسمت جمع شده بسیار عالی است. اما اگر هرگونه مشکلی در گردن یا ستون 

فقرات گردنی تان دارید این حرکت را انجام ندهید.
1. یک جای راحت بنشینید و دست ها را روی پاهایتان راحت بگذارید و به آرامی سرتان را به 
یک سمت بچرخانید. 2. سپس سرتان را به صورت دورانی به پشت بچرخانید و بعد به سمت 
مخالف ببرید و در پایان به جلو بچرخانید. 3. به وضعیت شروع برگردید و همین حرکت را برای 
سمت مخالف انجام دهید. 4. پنج بار این مراحل را تکرار کنید و هر بار به طور متناوب از چپ 

یا راست شروع کنید. 
5. یادتان باشد که تدریجاً دامنهٔ چرخش گردنتان را بیشتر کنید و درصورتی که درد داشتید 

حتماً حرکت را متوقف کنید.
ستون فقراتتان را بکشید

وقتی ستون فقرات خود را می کشید، عضلات پشت خود را تقویت کرده و انعطاف پذیری 
این ناحیه را افزایش می دهید. متعاقباً این حالت باعث آزاد شدن عصب سیاتیک شده و هر 

کمردردی که دارید تسکین می یابد.
1. اگر مقابل میز کارتان نشسته اید به اندازهٔ کافی از میز فاصله بگیرید. یک وری روی 
صندلی بنشینید؛ به طوری که پشتی صندلی سمت چپ یا راستتان قرار بگیرد و کف هر دو 

پایتان روی زمین باشد. سپس شانه ها را به سمت عقب بچرخانید و پایین بیاورید.
2. کمر را صاف نگه دارید و ستون فقرات خود را به یک سمت بچرخانید تا دست هایتان 

به پشت صندلی برسند. این وضعیت را 5 ثانیه نگه دارید و سپس به وضعیت شروع برگردید.
3. حالا بدنتان را به سمت دیگر بچرخانید. 4. برای هر طرف بدن این حرکت را دو بار تکرار 

کنید. یادتان باشد هنگام انجام این تمرینات، ریتم تنفستان را کنترل کنید. 
با حرکت گربه/گاو پشتتان را بکشید

این حرکت نسبتاً ساده ای است که می تواند با تقویت و کشش عضلات گردن و ستون فقرات، 
وضعیت بدنی تان را بهبود ببخشد. حرکت گربه/گاو، عضلات ارگان های داخل شکم را نیز 

به آرامی ماساژ داده و برای تسکین استرس عالی است.
روی زمین

1. روی زمین به حالت میز قرار بگیرید، دست ها زیر شانه ها و زانوها زیر لگن باشند.
2. هم زمان با بالا آوردن باسن نفس بگیرید، سینه را به سمت بیرون بدهید و شکم را به سمت 

زمین بیندازید. 3. سرتان هماهنگ با حرکت باشد و پیشانی را به سمت بالا بیاورید.
4. حالا نفس را بیرون بدهید و عکس این حرکت را انجام دهید؛ کمرتان را قوس بدهید، 

سرتان را پایین بیاورید و باسن و لگن را بالا ببرید.
5. پنج بار این دو حرکت را متناوباً انجام دهید. 

روی صندلی
1. روی صندلی صاف بنشینید و کف پاها را کاملًا روی زمین قرار دهید.

2. دست ها را روی زانو راحت بگذارید.
3. نفس بگیرید و کمرتان را قوس بدهید و سقف را نگاه کنید. 4. سپس نفس را بیرون 
بدهید، ستون فقرات را برعکس قوس بدهید و سر را به سمت سینه بیاورید. 5. پنج بار این دو 

حرکت را متناوباً انجام دهید.
حرکت کبوتر ایستاده را انجام دهید

این تمرین ترکیبی از کشش کمر و عضلات لگن است.  لگنی که تراز است و انعطاف دارد، 

وضعیت بدنی درستی به شما می دهد و احساس بهتری خواهید داشت.
1. مقابل میزتان بایستید و کف پاها را کاملًا روی زمین قرار دهید. روی میز را خالی کنید 
چون به سطح آن نیاز دارید. 2. زانوی چپ را تا کرده و کف پا را روی میز بگذارید؛ به صورت یک 
L برعکس. 3. بالاتنه را به سمت جلو و روی میز خم کنید.  4. سرتان را روی میز و روی کف 

دست هایتان بگذارید. 5. این وضعیت را 5 ثانیه نگه دارید و سپس با پای مخالف تکرار کنید.
لگنتان را با حرکت زاویه بسته بکشید

این حرکت می تواند در کاهش گرفتگی مفاصل لگن بعد از ساعت ها روی صندلی نشستن 
مفید باشد.

1. روی زمین بنشینید و زانوها را جوری تا کنید که کف پاهایتان به هم بچسبند.
2. تا جایی که می توانید پاها را به بدن نزدیک کنید ولی مهم است که هیچ درد و ناراحتی 
احساس نکنید. 3. صاف و بدون اینکه ستون فقرات خود را خم کنید بنشینید و با کف دست ها 
کف پاهایتان را نگه دارید. 4. 20 تا 30 ثانیه در همین وضعیت بمانید و به آرامی دم و بازدم 

انجام دهید.
مچ دست ها را بکشید

شاید متوجه نباشیم اما خیلی از فعالیت هایی که روزانه انجام می دهیم می توانند سبب 
گرفتگی و درد مچ دست ها شوند، خصوصاً در کسانی که زیاد تایپ می کنند. انجام چند تمرین 
ساده می تواند حرکت پذیری مچ دست ها را تقویت کرده و هرگونه درد و ناراحتی مچ را تسکین 

دهد.
1. روی میز را خالی کنید و مقابل آن بایستید. 2. دست ها را بچرخانید و کف دست ها را روی 
میز بگذارید، جوری که انگشتان به سمت بدنتان و روی لبهٔ میز باشند. 3. به آرامی به میز فشار 
دهید و کف دست ها را بکشید، حتماً شانه هایتان راحت و آزاد باشند. 4. این وضعیت را چند 

ثانیه نگه دارید و تمرین را با حرکات چرخشی مچ به پایان برسانید.
حرکت کوه را انجام دهید

این حرکت همراه با خم شدن به سمت جلو )forward fold( کمک می کند درد پایین کمر 
تسکین بیابد و می تواند برای تراز وضعیت کلی بدن نیز مفید باشد. 

1. پاها را به عرض لگن بازکرده و بایستید و دست ها را آزاد در طرفین بدن رها کنید.
2. دست ها را به آرامی بالا ببرید، بدون اینکه آنها را خم کنید، تا جایی که نوک انگشتان به 
سمت سقف باشند.  3. کمر را جوری و تا حدی خم کنید که بالاتنه تان به عقب برود، سر و 
گردنتان آزاد و کمی به سمت بالا باشد.  4. چند لحظه در این وضعیت بمانید، دم و بازدم را 

به آرامی انجام دهید.
با خم شدن به جلو، کمردردتان را تسکین دهید

همان طور که گفتیم، این حرکت همراه با حرکت بالا، مفیدترین تمرین برای کسانی است 
که کمردرد دارند. 

1. صاف بایستید، پاهایتان موازی هم باشند و دست ها طرفینتان رها باشند.
2. بازدم انجام دهید و از ناحیه لگن خم شده و بالاتنه را پایین بیاورید. 3. با انگشتان یا با 
کف دست زمین را لمس کنید، کار سختی است، می توانید زانوها را کمی خم کنید. 4. این 
وضعیت را تا دو تنفس حفظ کنید. ستون فقراتتان خم نشود و یک خط راست تشکیل بدهد. 
5. با خم کردن زانوها به آرامی بالاتنه را بالا آورده و به حالت شروع برگردید. یادتان باشد آخرین 

کاری که انجام می دهید باید بالا آوردن سرتان باشد تا دچار سرگیجه نشوید.
یوگی اسکوات را انجام دهید

وقتی ساعت ها یک جا می نشینید، بدون اینکه متوجه باشید قوز می کنید و توجهی به 
وضعیت بدنتان ندارید، در نتیجه انعطاف پذیری کمر و لگنتان از بین می رود؛ بنابراین برای 
پایان دادن تمرینات خود بهتر است این حرکت را انجام دهید تا داخل ران هایتان کشیده شده، 

لگنتان باز شده و درد و ناراحتی کمرتان کاهش بیابد.
1. بایستید و پاها را کمی بیشتر از عرض شانه ها باز کنید.
2. زانوها را خم کنید تا در وضعیت چمباتمه قرار بگیرید.

3. بازوها را داخل زانوها قرار دهید جوری که آرنج ها با قسمت داخل ران در تماس باشند و 
کف دست ها را مقابلتان به هم بچسبانید.

4. کمر را صاف نگه دارید و سرتان را راحت بگذارید.
5. این وضعیت را 20 ثانیه یا هرچقدر می توانید نگه دارید.

6. در صورت نیاز می توانید از یک بالشت به عنوان کمک استفاده کرده و آن را زیر باسنتان 
بگذارید.

10تمرین بعد از یکجانشینی

بدترین نوشیدنی ها برای کاهش وزنبعد از ساعت ها پشت میز نشستن این تمرین ها را انجام دهید
 که شاید نمی دانستید!

بیشتر نوشیدنی های شیرین یا ناسالم واقعاً غیرضروری هستند، زیرا فقط مقادیر 
زیادی شکر افزوده شده و مواد مغذی کم فراهم می کنند و یا اصلًا هیچ مواد مغذی 
در خود ندارند؛ بنابراین باید سعی کنید کالری خود را برای غذای باکیفیتی که در 

واقع مواد مغذی بدن شما را تأمین و شما را سیر می کند، نگه دارید.
وقتی صحبت از تغییری می شود که می توانید فوراً و به امید کاهش وزن و 
ازبین بردن چربی های شکم اعمال کنید، نوشابه، به عنوان دشمن شماره یک در 
نظر گرفته می شود؛ بنابراین منطقی است که فرض کنیم اگر همه ما از نوشابه 
دوری کنیم، چند کیلوگرم از چربی های بدنمان آب می شود. بااین وجود، یک 
با آب ساده جایگزین  را  نوشابه  افراد بسیار کمی  بزرگ وجود دارد که  مشکل 
و  مانند آب میوه ها  نوشیدنی های دیگری  دنبال  به  آن ها  می کنند. در عوض، 

آب های طعم دار هستند تا جای خالی نوشابه را پُر کنند.
این که شما در حال تلاش برای کاهش وزنتان هستید به این معنی نیست که 
نمی توانید از خوراکی های خوشمزه و موردعلاقه خود لذت ببرید. با وجود این، 
متخصصان هشدار می دهند که گاهی اوقات، ارضای هوس خوردن یک خوراکی 
شیرین با نوشیدنی، انتخابی بسیار نادرست تر از آن چیزی است که تصور می کنید.
آب میوه های صنعتی یا خریداری شده از فروشگاه ها، می توانند حاوی مقادیر 
زیادی شکر و کمی فیبر یا حتی فاقد فیبر باشند که می توانند اثرات منفی بر 

کاهش وزن شما داشته باشند
بیشتر نوشیدنی های شیرین یا ناسالم واقعاً غیرضروری هستند، زیرا فقط مقادیر 
زیادی شکر افزوده شده و مواد مغذی کم فراهم می کنند و یا اصلًا هیچ مواد مغذی 
در خود ندارند؛ بنابراین باید سعی کنید کالری خود را برای غذای باکیفیتی که در 

واقع مواد مغذی بدن شما را تأمین و شما را سیر می کند، نگه دارید.
نوشیدنی های  می خواهید  همچنان  اما  دارید،  وزن  کاهش  قصد  اگر 
موردعلاقه تان را مصرف کنید، مهم است که حداقل از برخی انتخاب های مضرتر 

آگاه شوید.
در این مطلب کوتاه به سه تا از بدترین نوشیدنی هایی که برای کاهش وزن 

انتخاب می شوند، می پردازیم.
1. آب میوه های شیرین

آب میوه های صنعتی یا خریداری شده از فروشگاه ها، می توانند حاوی مقادیر 
زیادی شکر و کمی فیبر یا حتی فاقد فیبر باشند که می توانند اثرات منفی بر 

کاهش وزن شما داشته باشند.
اگر به طور منظم این نوشیدنی ها را مصرف کنید، میزان کالری دریافتی تان 
افزایش می یابد. علاوه بر این، نوشیدنی های شیرین می توانند سبب افزایش قند 
خون شوند که معمولًا منجر به افت قند خون می شود و شما در طول روز هوس 

قند بیشتری می کنید.
2. اسموتی های خریداری شده از فروشگاه

متخصصین در مورد اسموتی های آماده که از فروشگاه ها خریداری می شوند، 
تبلیغ  سالم«  »نوشیدنی  عنوان  تحت  که  نوشیدنی هایی  می دهند،  هشدار 
می شوند، اما در واقع پر از موادی هستند که می توانند منجر به افزایش وزن شوند.
برخی اسموتی ها می توانند حاوی حدوداً 500 کالری و 40 تا 50 گرم قند 
باشند، و اگرچه آن ها حاوی قند میوه ها هستند و بعضی مواد مغذی مفید هم 
در این نوشیدنی ها وجود دارد، اما به افرادی که مراقب وزن خود هستند توصیه 

می شود از مصرف آن ها اجتناب کنند. 
در واقع، این ها نوشیدنی هایی هستند که متخصصین به افرادی که به روش های 

سالم برای افزایش وزن نیاز دارند توصیه می کنند.
3. نوشیدنی قهوه یخ زده

متأسفانه، ممکن است نوشیدنی قهوه یخ زده موردعلاقه تان، با اهداف کاهش 
وزن شما تداخل داشته باشد!

بدترین نوشیدنی های چاق کننده معمولًا قهوه های هستند که حاوی خامه 
منجمد هستند و حتی مانند لاته ها می توانند بیش از 500 تا 1200 کالری انرژی 
داشته باشند و اگر بیش از آنچه که باید، در یک روز مصرف شوند، قند بالایی را به 

بدن تزریق می کنند.
اگر لاته »رژیمی« را انتخاب نمی کنید، نوشیدن قهوه یخ زده می تواند کالری 
بسیار زیادی را به بدنتان برساند، بدون اینکه بدن شما آنچه را که واقعاً برای کاهش 

وزن به آن نیاز دارد، کسب کند.
بنابراین، اگر هوس نوشیدنی قهوه موردعلاقه خود را کردید، شیر کم چرب را 

امتحان کنید و از اضافه کردن خامه فرم گرفته بگذرید.

خواب ناکافی ترمیم سلول های بنیادی 
قرنیه را مختل می کند

کم خوابی می تواند باعث خشکی و چشم درد و همچنین مشکلات جدی تری 
در درازمدت شود.

به نقل از مدیکال نیوز، محققان اخیراً در آزمایشی با استفاده از موش ها، تأثیر کم 
خوابی را بر چشم ها بررسی کردند.

آنها پی بردند کمبود خواب می تواند باعث شود قرنیه توانایی خود را برای ترمیم 
مناسب از دست بدهد، که ممکن است منجر به مشکلاتی مانند خشکی چشم 

شود.
محققان همچنین دریافتند که قطره های چشمی حاوی آنتی اکسیدان می تواند 

به ترمیم آسیب های ناشی از کم خوابی کمک کند.
محققان چینی و آمریکایی اخیراً مطالعه ای را منتشر کرده اند که نشان می دهد 
کم خوابی چگونه می تواند بر چشم تأثیر بگذارد. آنها دریافتند که کمبود خواب 
می تواند هم سلول های بنیادی قرنیه و هم سطح لایه اشکی قرنیه را تحت تأثیر 
قرار دهد. داشتن یک خواب خوب شبانه منظم مهم است، اما بیش از یک سوم 
بزرگسالان به اندازه کافی نمی خوابند. پزشکان توصیه می کنند که بزرگسالان 
حداقل 7 ساعت در شب بخوابند. نداشتن خواب کافی می تواند باعث مشکلات 
سلامتی بیشماری مانند افزایش خطر چاقی، ابتلاء به دیابت و فشار خون بالا 
شود. بهترین راه برای داشتن خواب کافی منظم، رعایت بهداشت خواب خوب 
است. افراد می توانند این کار را با رفتن به رختخواب هر شب در زمان مشخص، 
اجتناب از استفاده از موبایل و تبلت 1 تا 2 ساعت قبل از خواب و عدم مصرف 
الکل قبل از خواب انجام دهند. محققان علاقه مند بودند تا دریابند کمبود خواب 
تا چه اندازه بر سلول های بنیادی قرنیه تأثیر می گذارد. سلول های بنیادی »قدرت 
آغاز  بنیادی  بافت در بدن توسط سلول های  ترمیم  تمام  و  شفابخشی« دارند 
می شود. محققان مطالعه حاضر بیان ژن را در موش ها پس از 2 روز محرومیت از 

خواب و سپس پس از 10 روز محرومیت از خواب ارزیابی کردند.
در مدت 2 روز، محققان دریافتند که 287 ژن در قرنیه به خوبی تنظیم شدند و 
تنظیم بیان 88 ژن مختل شد. در مرحله 10 روزه، 272 ژن به خوبی تنظیم شدند 
و 150 ژن دچار اختلال شدند. محققان موش ها را پس از 1 و 2 ماه محرومیت 
بیشتر از خواب آزمایش کردند و دریافتند که شفافیت قرنیه کاهش یافته و سطح 
چشم ناهموار است. در حالی که سلول های بنیادی در موش های محروم از خواب 
در اوایل تنظیم مجدد شدند، در نهایت منجر به چیزی شد که نویسندگان از آن 
به عنوان »تظاهرات اولیه کمبود سلول های بنیادی« یاد کردند. تنظیم مجدد در 
طولانی مدت، سلول های بنیادی را تضعیف کرد. محققان خاطرنشان می کنند: 
»عوارض کوتاه مدت خواب ناکافی یا تأخیر در خواب باعث ناراحتی چشمی، از 

جمله خشکی، درد، خارش و خون افتادن چشم می شود«.

سلامت

مقاومت کمتر آنتی بیوتیکی روده
 با رژیم غذایی سرشار از فیبر

رژیم های غذایی سرشار از فیبر با مقاومت کمتر آنتی بیوتیکی در باکتری های 
روده مرتبط است. 

به نقل از یورکالرت و  بر اساس نتایج تحقیقی، بزرگسالان سالمی که رژیم 
می خورند،  روز  در  محلول  فیبر  گرم  تا 10  هشت  حداقل  با  متنوع  غذایی 

میکروب های مقاوم به آنتی بیوتیک کمتری در روده خود دارند.
میکروب هایی که در برابر آنتی بیوتیک های متداول مختلف مانند تتراسایکلین 
و آمینوگلیکوزید مقاومت دارند، منبع خطر قابل توجهی برای مردم در سراسر 
جهان هستند، با این انتظار که مشکل مقاومت ضد میکروبی، اصطلاحی که به 
باکتری ها، ویروس ها و قارچ هایی اشاره دارد که به آنتی بیوتیک ها مقاوم هستند 

شاید در دهه های آینده بدتر شود.
مقاومت ضد میکروبی در افراد، بیشتر مبتنی بر میکروبیوم روده آنان است، 
جایی که میکروب ها به عنوان حامل راهبردهای رمزگذاری شده ژنتیکی برای 

زنده ماندن در تماس با آنتی بیوتیک ها شناخته شده اند.
دانیل لمی، زیست شناس مولکولی مرکز تحقیقات تغذیه انسان غربی ARS در 
دیویس، کالیفرنیا، آمریکا و رهبر این تحقیق توضیح داد: نتایج به طور مستقیم 
به این ایده منتهی می شود که اصلاح رژیم غذایی می تواند یک سلاح جدید در 
مبارزه با مقاومت ضد میکروبی باشد و ما در مورد رژیم غذایی عجیب و غریب نیز 

صحبت نمی کنیم بلکه از  رژیم غذایی متنوع با فیبر کافی صحبت می کنیم.
در این تحقیق، محققان به دنبال ارتباط خاصی از سطوح ژن های مقاومت 
آنتی بیوتیکی در میکروب های روده انسان با فیبر و پروتئین حیوانی در رژیم 

غذایی بزرگسالان بودند.
محققان دریافتند که رژیم غذایی منظم با سطوح بالاتر فیبر و سطوح پایین 
پروتئین، به ویژه شامل گوشت گاو به طور قابل توجهی با سطوح پایین تر ژن های 

مقاومت ضد میکروبی )ARG( در میان میکروب های روده مرتبط است.
در این تحقیق، آنهایی که کمترین میزان ژن های مقاومت ضد میکروبی را 
در میکروبیوم های روده شان داشتند، دارای فراوانی بیشتری از میکروب های 
بی هوازی بودند، باکتری هایی که در حضور اکسیژن رشد نمی کنند و نشانه ای 
از یک روده سالم کم التهاب هستند. شایان ذکر است که گونه های باکتریایی در 
خانواده کلوستریدیاسه )Clostridiaceae( بیشترین تعداد بی هوازی یافت شده 
بودند. البته میزان پروتئین حیوانی در رژیم غذایی پیش بینی کننده سطح بالای 
ژن های مقاومت ضد میکروبی نبود. قوی ترین مدرک برای ارتباط مقادیر بالاتر 
فیبر محلول در رژیم غذایی با سطوح پایین تر ژن های مقاومت ضد میکروبی 

همراه بود.
لمی افزود: با کمال تعجب، مهمترین عامل پیش بینی  کننده سطوح پایین 
ژن های مقاومت ضد میکروبی حتی بیشتر از فیبر، تنوع رژیم غذایی بود. این 
نکته نشان می دهد که ما بخواهیم از منابع متنوعی از غذاهایی بخوریم که فیبر 

محلول بیشتری برای حداکثر فایده دارند.
فیبر محلول، همان طور که از نامش پیداست، در آب حل می شود و نوع اصلی 
فیبر موجود در غلاتی مانند جو و جوی دوسر، حبوبات مانند لوبیا، عدس و 
نخود، دانه ها )مانند دانه چیا( و آجیل و برخی میوه ها و سبزیجات مانند هویج، 

انواع توت ها، کنگر فرنگی، کلم بروکلی و کدو حلوایی زمستانه است.
از طرف دیگر، افرادی که بالاترین سطوح ژن های مقاومت ضد میکروبی را 
در میکروبیوم های روده شان داشتند، در مقایسه با گروه هایی با سطوح کم و 
متوسط ژن های مقاومت ضد میکروبی، میکروبیوم های روده ای متنوع کمتری 
داشتند. لمی گفت: رژیم غذایی ما غذای میکروب های روده را فراهم می کند. 
همه این موارد نشان می دهد که آنچه می خوریم ممکن است راه حلی برای 

کاهش مقاومت ضد میکروبی با اصلاح میکروبیوم روده باشد.
در مجموع، 290 بزرگسال سالم در این تحقیق شرکت کردند.

وی اظهار کرد: اما این هنوز یک شروع است زیرا کاری که ما انجام دادیم یک 
تحقیق مشاهده ای بود نه تحقیقی که در آن یک رژیم غذایی خاص برای افراد 
فراهم کنیم که امکان مقایسه های  بیشتری را فراهم کند. در پایان، مداخلات 
غذایی ممکن است در کاهش بار مقاومت ضد میکروبی مفید باشد و در نهایت 
شاید منجر به دستورالعمل های غذایی شود که نحوه کاهش خطر عفونت های 

مقاوم به آنتی بیوتیک را با تغذیه در نظر می گیرد.
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استاندار قم در دیدار سفیر رومانی مطرح کرد :

وجود فرصت ها و زمینه های مستعد 
سرمایه گذاری درقم 

استاندار قم در دیدار سفیر رومانی در ایران با اشاره به وجود فرصت ها و زمینه های 
در  خارجی  سرمایه گذار  جذب  و  پذیرش  آماده  گفت:  درقم  سرمایه گذاری  مستعد 
بخش های مربوط به احداث نیروگاه خورشیدی، گردشگری، صنعتی و کشاورزی استان 

هستیم. 
 سید محمد تقی شاهچراغی روز چهارشنبه در دیدار »میرلا کارمن گرکو« سفیر رومانی 
در ایران گفت: پیشنهاد می کنیم که گروه های تجاری رومانی که به ایران سفر می کنند به 
واسطه نزدیکی تهران به قم، سفری به این استان نیز داشته باشند و ظرفیت های موجود 

را بررسی کنند.
شاهچراغی با اشاره به ویژگی های استان قم گفت: به دلیل نزدیکی قم به تهران، این 
مزیت وجود دارد که در حوزه کشاورزی به ویژه در فناوری های نوین از تجارب کسانی که 

در این حوزه صاحب علم هستند، استفاده کنیم.
استاندار قم به فعالیت واحد های بزرگ صنعتی از جمله صنایع پتروشیمی در این استان 
اشاره کرد وگفت: بخشی از محصولات تولیدی قم مانند فرش و کفش به کشور های دیگر 

صادر می شوند.
شاهچراغی گفت: هر چند قم به لحاظ مساحت استان بزرگی نیست، اما در حوزه 
گردشگری و صنعت کار های خوبی در قم اتفاق افتاده است و زمینه های خوبی برای 
سرمایه گذاری با نگاه به آینده در این استان وجود دارد، به ویژه اینکه در نزدیکی تهران 
و در مسیر عبور 17 استان کشور قرار داریم و سرمایه گذاران علاقه مند به سرمایه گذاری 

در قم هستند.
استاندار قم در بخش دیگر سخنان خود گفت: به واسطه تحریمی که برای کشور ما رخ 
داد، رشد قابل توجهی در تولید دانش داشتیم و پارک های علم و فناوری که در حوزه های 

دانش بنیان فعال هستند، در ایران فراوان داریم.
شاهچراغی با اشاره به تولید واکسن کرونا در ایران و کاهش میزان مرگ ومیر در کشور 
در این زمینه گفت: در حال حاضر ایران یکی از صادرکنندگان واکسن کرونا به کشور های 
دیگر می باشد. وی همچنین با اشاره به سیاست جمهوری اسلامی ایران در مبارزه با 
تروریسم گفت: از اسلام آمریکایی، داعش و وهابیت به شدت ضربه خورده ایم و اکنون 

در مرز های شرقی جوانان ما در مقابله به این ها جان خود را تقدیم می کنند.
استاندار قم گفت: در استان قم بزرگانی هستند که در این زمینه صاحب نظر هستند و 

آمادگی دارند که تفکیک بین اسلام و این جریان های تندرو را بیان کنند.
شاهچراغی با اشاره به ویژگی های استان قم گفت: قم دارای تمدنی 7 هزار ساله است 
که به عنوان یک مرکز ثقل؛ شاهد حضور مردم در طول تاریخ در این شهر بوده است و آثار 

آن امروز نیز دیده می شود.
استاندار قم گفت: پس از اسلام نیز قم مرکز حضور مردمان موحد و کسانی که به 
یکتاپرستی اعتقاد داشته اند، بوده است و الان نیز به عنوان مرکز نرم افزاری مسلمانان 
به ویژه شیعیان است که علما و دانشمندان بزرگ در حوزه های علمی مختلف در این جا 

حضور دارند و مردم ایران و سایر مسلمانان از وجود آن ها بهره می برند.
شاهچراغی با اشاره به حضور بزرگان و علمای شناخته شده در این استان خاطرنشان 

کرد: مرکزیت علمی و فکری گفت وگوی بین ادیان در قم قرار دارد.
امکان همکاری در زمینه گردشگری  وجود دارد 

به  اشاره  با  دیدار،  این  در  نیز  ایران  در  رومانی  سفیر  گرکو«  کارمن  »میرلا  خانم 
خواهرخواندگی شهر های اصفهان و »یاش« گفت: نخستین سفری که در ایران داشتم 
به اصفهان بود و خوشحال هستم که این امکان برایم فراهم شد تا از شهر قم نیز دیدار 

داشته باشم تا فرصتی برای همکاری های آتی باشد.
زمینه های  در  تاکنون  را  قم  استان  و  رومانی  کشور  بین  همکاری  بیشترین  او 
دانشگاهی به خصوص حوزه های دینی برشمرد وگفت: امیدوارم که این همکاری ها 
در زمینه های دیگری همچون کشاورزی که برای دوطرف منافع زیادی به همراه دارد، 

نیز توسعه یابد.
او با اشاره به صنعت گردشگری گفت: با توجه به اینکه قم در مسیر سفر گردشگران 
رومانی به سایر استان های ایران قرار دارد، امکان همکاری در زمینه گردشگری نیز وجود 

دارد.
سفیر رومانی در ایران همچنین بر بررسی امکانات گوناگون در زمینه های همکاری های 

دوجانبه میان استان قم و کشور رومانی تاکید کرد.
او گفت: ارتباطات علمی و دانشگاهی بین ایران و رومانی، بهترین راه برای آشنایی 

جامعه با اسلام واقعی و نیز حرکت های افراطی و انحرافی است.
سفیر رومانی با اشاره به اینکه در حال حاضر رایزن اقتصادی در سفارت رومانی در 
تهران نداریم، گفت: تلاش می کنیم که در زمینه ارتباطات اقتصادی بین بازرگانان ایرانی 

و رومانی شناخت بیشتری ایجاد شود.
سفیر رومانی در ایران گفت: در یک سال اخیر، میزان همکاری های دوجانبه اقتصادی 

بین ایران و رومانی از جمله در زمینه کشاورزی افزایش یافته است.
 

سخنگوی سی و یکمین یادواره شهدای فردو :

سی و یکمین یادواره ۱۱۸ شهید روستای 
فردو برگزار می شود 

سخنگوی سی و یکمین یادواره شهدای روستای فردو گفت: فردو با 118 شهید و 3 
شهید گمنام، "مهد شهدا" است و مردم این روستا در فواصل مختلفِ زمانی، پای کار 

این نظام بوده  و هستند. 
علی واحدی سخنگوی ستاد برگزاری سی و یکمین یادواره سراداران، 118 شهید فردو 
و 3 شهید گمنام، عصر روزچهارشنبه  در نشست خبری که در سالن کنفرانس مدرسه 
علمیه امام کاظم علیه السلام برگزار شد، با بیان اینکه در حقیقت برنامه های ستاد یادواره، 
چندی پیش آغاز شده است، به اجرای سه پویش اشاره کرد و گفت: برنامه ریزی کردیم تا 

این پویش ها، قبل از مراسم اصلی یادواره انجام شده باشند.
وی پویش اول را تلاوت قرآن کریم و اهداء ثواب آن به ارواح طیبه  شهدا عنوان کرد و 

گفت: به امید خدا تاکنون نزدیک به 50 هزار جزء قرآن کریم ختم شده است.
سخنگوی سی و یکمین یادواره  شهدای فردو، "ختم 14 هزار صلوات"، اهداء به پیشگاه 
شهدا و "نقاشی" را پویش های دوم و سوم این ستاد دانست و گفت: تاکنون 50 اثر به 
دبیرخانه ستاد ارسال شده و خردسالانِ 5 تا 15 سال فرصت دارند که تا 29 اردیبهشت، 

اثرات خود را ارسال کنند.
اعضای  گفت:  و  کرد  معرفی  ستاد  برنامه   نخستین  را  عاشقی"  "مسیر  واحدی، 
بارگاه ملکوتی کریمه اهل بیت  ابتدا  اردیبهشت ماه ساعت 16،  یادواره، 29  ستاد 
علیهم السلام را زیارت می کنند و سپس بر سر مزار شهید مدافع حرم، مهدی ایمانی 
جمع می شوند و پس از عطرافشانی و غبارروبی مزار این شهیدِ خادم حرم، به صورت 
جمعی به سمت گلزار شهدای شیخان و سپس گلزار شهدای علی بن جعفر علیه السلام 

حرکت خواهند کرد.
شهدای  گلزار  تا  شیخان  شهدای  گلزار  مسیر  در  ایستگاه  چند  اینکه  بیان  با  وی 
علی بن جعفر علیه السلام به استقبال از مردم مشغول خواهند بود، گفت: با هماهنگی 
انجام شده، تعدادی از گروه های سرود نوجوانان در بین مسیر، به اجرای سرود زنده اقدام 

خواهند کرد.
سخنگوی سی و یکمین یادواره شهدای فردو ادامه داد: سپس با خودروهایی که مزیّن 
به تصاویر شهدا و پرچم پُرافتخار جمهوری اسلامی ایران خواهد بود، به سمت روستاهای 

بخش کهک حرکت خواهند کرد. 
توقف در گلزار شهدای روستای خور آباد و تجلیل از خانواده ی شهید شاخص آن روستا 
اولین توقف کاروان خودرویی خواهد بود که واحدی به آن اشاره کرد و افزود: برنامه های 

مشابهی نیز در گلزار شهدای شهرستان کهک و روستای وریچ خواهیم داشت.
سخنگوی ستاد برگزاری یادواره شهدای روستای فردو از ادامه ی برنامه ها در روز جمعه 
30 اردیبهشت ماه خبر داد و افزود: راس ساعت 9 صبح تجمع مردم فردو را از میدان 
شهدا خواهیم داشت و مردم به صورت دسته ی عزاداری تا گلزار شهدا حرکت خواهند 

کرد.
وی ادامه داد: سپس با حضور خیل ارادتمندان به ساحت شهیدان انقلاب و 
دفاع مقدس، برنامه رسمی سی و یکمین یادواره شهدای روستای فردو در حسینیه 
شهدای این روستا با تلاوت آیاتی از قرآن کریم و سرود جمهوری اسلامی ایران آغاز 

خواهد شد.
خاطره گویی برادر جلالیان یکی از یادگاران دفاع مقدس، مداحی برادر بذری، اقامه ی 
نماز جمعه، رونمایی از پوستر کنگره سال آینده و رونمایی از سایت شهدای فردو از دیگر 
برنامه های این یادواره است که واحدی به آن ها اشاره کرد. وی در پایان روستای فردو 
را با 118 شهید، "مهد شهدا" عنوان کرد و با بیان اینکه آمار شهدا در فردو به نسبت 
جمعیت روستا آمار بالائی ست گفت: مردم روستای فردو در فواصل مختلفِ زمانی، 
پای کار این نظام بودند و جان فشانی کردند و نشانه ی آن، حضور یک هزار رزمنده، 5 

آزاده ، .250جانباز و نهایتا 38 رزمنده مدافع حرم بوده است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم :

تعطیلات نانوایی های قم تا دو ماه آینده
 لغو شد

تعطیلات  تمامی  اینکه  بیان  با  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
واحدهای نانوایی های استان تا دو ماه آینده لغو شده است گفت: فعلا به نانوایی های 

آزاد پز نیز با نرخ دولتی آرد داده می شود. 
محسن امیدیان در جلسه شورای اداری استان، با بیان اینکه برنامه های اقتصادی 
دولت به نفع مردم رقم خواهد خورد افزود: بخش های مختلف کشور از مزایای این 

تصمیم بهره مند خواهند شد.
وی با اشاره به برنامه های  دولت برای نظارت بر اجرای این طرح تصریح کرد: استفاده 

از ظرفیت های مردمی نیز از اهمیت ویژه برخوردار می باشد.
معاون استاندار قم تشکیل 80 گروه بازرسی و شروع بازرسی ها در حوزه نان خاطرنشان 

کرد: نظارت بر توزیع نان در بیش از 60 محله مشخص شده انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه تمامی تعطیلات واحدهای نانوایی تا دو ماه آینده لغو شده است 

گفت: نانوایی های آزادپز نیز فعلا با نرخ دولتی آرد دریافت می کنند.
امیدیان ذخیره سازی اقلام اساسی مازاد بر نیاز بازار استان  را مورد توجه قرار داد و 
تصریح  کرد: با نظر اتحادیه آرد و نان، 30 نانوایی سهمیه آرد بیشتری دریافت کرده و تا 

ساعت 24 به صورت فعال به پخت نان اقدام خواهند کرد.
تعداد 888 نانوایی در استان قم فعال است که 580 مورد آن یارانه ای یک و 308 مورد 
دیگر یارانه ای دو است که تفاوت آن در قیمت آرد یارانه ای است که به واحدهای نانوایی 
تخصیص پیدا می کند، همچنین پنج کارخانه تولید آرد در قم فعال است و میزان آرد 

مصرفی نانوایی ها در این استان در هر ماه بیش از 10 هزار تُن است.
معاون استاندار قم همچنین تهیه پیوست رسانه ای در راستای آگاهی بخشی به مردم 
جهت اجرای این طرح را ضروری دانست و خاطرنشان کرد: مردم اگر اطمینان پیدا 

کنند که طرح دولت به نفع ایشان خواهد بود، همراهی بیشتری خواهند کرد.
به دنبال عادلانه شدن نظام پرداخت یارانه ها، سه دهک پایین جامعه شامل 30 درصد 
مردم، چهار میلیون ریال و دهک های چهارم تا نهم متشکل از 60 درصد افراد نیز ماهیانه 
سه میلیون ریال یارانه نقدی دریافت می کنند، دهک دهم و 10 درصد جمعیت هم 

مشمول هیچ یارانه ای نمی شوند.
 

سرپرست راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم خبرداد:

اجرای طرح بهسازی محور روستایی 
چشمه شور بخش مرکزی 

با  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت:  سرپرست راه های روستایی 
اعتباری بالغ بر 13 میلیارد ریال، طرح بهسازی محور روستایی چشمه شور واقع در 

بخش مرکزی قم به طول پنج کیلومتر عملیاتی شد. 
 محمد معارف وند در این زمینه گفت: این محور ضمن آن که تنها راه دسترسی اهالی 
روستاست، معبر تردد به فشارشکن شرکت نفت است و در 50 کیلومتری آزادراه قم- 

تهران می باشد.
سرپرست راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم گفت: برای 
اجرای این طرح بیش از 13 میلیارد ریال اعتبار تخصیص یافته که از محل اعتبارات 

عمرانی استان تامین شده است.
معارف وند گفت: بهسازی محور روستایی حسین آباد نیزار، در زمره پروژه هایی است 
که طی اردیبهشت ماه امسال عملیاتی شد و تا پایان همین ماه به بهره برداری خواهد 

رسید.
به گفته معارف وند، با توجه به فرآیند رو به رشد زیرساخت های جامعه روستایی و نقش 
بی بدیل راه ها در توسعه و ارتقاء فرهنگ، اقتصاد و دیگر ساختار های بنیادی روستاها، 
طرح صیانت و ارتقاء سطح سرویس در محو های روستایی در اولویت اقدامات عمران 

جاده ای قرار دارد.
به  قم  جاده ای  حمل ونقل  و  راهداری  کل  اداره  روستایی  راه های  سرپرست 
مشخصات فنی پروژه بهسازی محور روستایی چشمه شور اشاره کرد وگفت: با توجه به 
زیرساخت های آسفالتی محور که اجرای لایه حفاظتی با متریال چیپ سیل را امکان پذیر 

ساخته، نسبت به بهسازی آن با این لایه حفاظتی اقدام می شود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

عادی انگاری کرونا خطر موج هفتم را 
تهدید می کند 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از ضرورت توجه هرچه بیشتر به شیوه نامه های 
بهداشتی برای جلوگیری از موج جدید بیماری کرونا تاکید کرد. 

 دکتر مهدی مصری، رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان در جلسه ستاد پاسخ به 
بحران که در سالن کرامت استانداری برگزار شد با ابراز نگرانی از پایین آمدن میزان رعایت 
شیوه نامه های بهداشتی در میان مردم، گفت: هر چند موارد ابتلا بسیار کاهش یافته 
است، اما کرونا تمام نشده و در صورت بی توجهی احتمالًا در اواسط تابستان یا اوایل پاییز 

موج هفتم کرونا همه را غافلگیر کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از والدین خواست هرچه زودتر برای واکسیناسیون 

فرزندان خود اقدام کنند.
مصری با اشاره به زیاد شدن جوندگانی مثل موش در سطح شهر و خطر دخالت 
این موجودات در انتقال بیماری به انسان، گفت: از شهرداری انتظار می رود نسبت به 

ماموریت ذاتی خود برای از بین بردن این جوندگان توجه بیشتری داشته باشند.
احمد حاجی زاده، معاون سیاسی امنیتی استاندار هم در این جلسه با اشاره به خطر 
عادی انگاری و رعایت نکردن شیوه نامه های بهداشتی از همه مردم خواست با رعایت 

موارد بهداشتی به ویژه زدن ماسک مانع از بروز روز های تلخ کرونایی شوند.
معاون سیاسی امنیتی استاندار همچنین از همه گروه های هدف دریافت واکسن 

خواست نسبت به دریافت واکسن کرونا اقدام نمایند.
 

دبیر کنگره بزرگداشت شهدای والامقام استان قم:

۱۷ کمیته و ۸ کارگروه در قالب کنگره 
شهدا فعالیت می کنند

دبیر کنگره بزرگداشت شهدای والامقام استان قم گفت: 17 کمیته اصلی و 8 کارگروه 
فعالیت های کنگره شهدای استان قم را انجام می دهند که از جمله وظایف آن ها مراجعه 

به خانواده های شهدا و تکریم ایشان بوده است. 
علی اکبر خوش گفتار در نشست خبری نخستین آئین گرامیداشت 565 شهید ارتش 
در استان قم که در مجتمع امام خمینی برگزار شد گفت: اولین کنگره شهدا در سطح 
استان ها در قم شکل گرفت که این امر مورد تمجید مقام معظام رهبری قرارگرفت و 

ایشان خواهان استکرار اینگونه برنامه ها شدند.
وی افزود: استان قم بعد از گذشت 27 سال به انجام این امر مهم پرداخته است 

وامیدوارم که به بهترین شکل ممکن این وظیفه را انجام دهیم.
دبیر کنگره بزرگداشت شهدای والامقام استان قم ادامه داد: 17 کمیته اصلی و 8 
کارگروه فعالیت های کنگره شهدای استان قم را انجام می دهند که از جمله وظایف آن ها 

مراجعه به خانواده های شهدا و تکریم ایشان بوده است.
وی افزود: زنده کردن یاد و نام شهدا در قالب کارهای رسانه ای بسیار مهم است و ما نیز 

در همین راستا فیلم های مستند و داستانی خوبی در دست تولید داریم.
خوش گفتار اظهار داشت: امیدواریم همه اقشار مردم با حضور در یادواره ها فرزندان 

خود را تنها نگذارند و به برگزاری هر چه باشکوه این مراسمات کمک کنند.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم  خبرداد:

رها سازی آب سد ۱۵ خرداد
 با هدف تامین حقابه کشاورزان 

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: در راستای تامین آب آخر محصولات گندم 
و جو کشاورزان، حقابه آنها از سد 15 خرداد طی روزهای گذشته رها سازی شده است. 
به گزارش روابط عمومی شرکت آب منطقه ای قم  ، علی اصغری با اشاره به رها سازی 
آب سد 15 خرداد افزود؛ با هماهنگی مسوولان ذیربط استانی و برطبق برنامه ریزهای 
صورت گرفته در سنوات گذشته و ذخیره حق آبه کشاورزان پایین دست سد 15 خرداد 
طی 22 ماه گذشته، عملیات رها سازی آب به منظور  برآورده شدن بخشی از نیاز آبی 
محصولات گندم و جو کشاورزان حقابه بر رودخانه  قمرود در بازه زمانی 28 فروردین تا 
سیزدهم اردیبهشت 1401 از سد 15 خرداد با متوسط  شش  مترمکعب در ثانیه  صورت 
گرفت، که این آب در رودخانه قمرود جاری و آب آخر محصولات  جو و گندم منطقه تأمین 

شده و از این آب بهره مند گردیدند.

مرجع تقلید شیعیان با تأکید بر ادامه روند شد و توسعه شهر قم گفت: عملکرد 
مجموعه شهرداری قم قابل تقدیر بوده و خیراتی برای آخرت است.

بر  تأکید  با  نژاد  سقائیان  مرتضی  سید  با  دیدار  در  شیرازی  مکارم  آیت الله  
اطلاع رسانی از اقدامات شهرداری قم به مردم اظهار داشت: ارائه گزارش به مردم 
برای امید افزایی یکی از برنامه هایی است که باید در اولویت کاری تمام سازمان ها 

قرار گیرد.
وی با یادآوری تأثیر تبلیغات و فضاسازی شهری در حوزه فرهنگ افزود: یکی از 
عوامل پیشرفت و تغییر فرهنگ استفاده از پلاکاردها و بنرهای سطح شهر بوده و از 
تأثیر آن نمی توانیم غافل باشیم، باید در حوزه حجاب و نماز بیش از بیش تبلیغات 

داشته باشیم زیرا مردم این فضاسازی ها را شبانه روز می بیند.
مرجع تقلید شیعیان تأکید کرد: برای تبلیغ و امربه معروف و نهی از منکر باید از 
ادبیات مناسب استفاده کرده و بار مثبت و منفی کلمات را در نظر بگیریم تا بتوانیم 
تأثیر این رهنمودهای را در تمام ایام سال بیشتر کرده و شهرداری باید اتاق فکری 

برای حوزه فرهنگ و تبلیغات داشته باشد.
وی به آسیب های اجتماعی نیز اشاره کرد و گفت: استفاده از تبلیغات شهری 
تأثیرات زیادی در کنترل سایر آسیب های اجتماعی داشته و ازنظر روانشناسی تأثیر 
زیادی دارد، زمانی برای کنترل جمعیت با همین روش توانستند فرهنگ جامعه 

را تغییر داده و باید از همین روش نیز برای ترویج فرهنگ اسلامی استفاده کنید.
آیت الله  مکارم شیرازی سپس به جایگاه شهر قم در جهان اشاره و خاطرنشان 
کرد: وجود بزرگ ترین حوزه علمیه اسلامی در شهر قم امتیازی است که باید در نظر 
گرفته شود و همچنین حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران به عنوان کانون های 

بزرگ فرهنگی باید به خوبی دیده شود و حتی شهر مشهد چنین امتیازاتی ندارد.
مرجع تقلید شیعیان حضور توریسم مذهبی و علمی را موردتوجه قرارداد و یادآور 
شد: ما می توانیم با برجسته کردن نقاط قوت علمی و فرهنگی شهر قم از تمام دنیا 
مسافر داشته و شهرداری باید بادید شهر کلان جهانی شیعه به شهر قم نگاه کند تا 

همه اقدامات درشان و جایگاه قم باشد.
مراکز تفریحی و گردشگری نیز باید در شأن این شهر باشد 

وی ادامه داد: مراکز تفریحی و گردشگری نیز باید در شأن این شهر باشد، 
شهرداری می تواند با زنده کردن مراکز فرهنگی شهر قم تحولی بزرگی را در این 
حوزه ایجاد کند، امروز مراکز فرهنگی راکد زیادی در شهر است که ظرفیت زیادی 

برای کار در حوزه فرهنگ دارد.
آیت الله  مکارم شیرازی به پیاده راه های اجراشده در پیرامون حرم مطهر نیز اشاره 
کرد و افزود: باید رفت و آمد زائران در این مسیرها تسهیل شود تا تشرف به حرم 

مطهر راحت تر شود، توسعه شهر قم باعث می شود شهر قم دیده شود و مردم به 
تشیع روی بیاورند، باید شهر قم به عنوان خاستگاه انقلاب اسلامی و مرکز علمی 

تشیع در جهان یکی از پیشرفته ترین شهرهای دنیا باشد.
مشکل فرودگاه قم برطرف شود 

مرجع تقلید شیعیان به دوره عملکرد 7 ساله دکتر سقائیان نژاد اشاره و بیان کرد: 
خداوند به شما توفیق خدمت در شهر قم را داده و اقدامات زیادی را در چند سال 
گذشته انجام داده اید که قابل تقدیر بوده و در آخرت برای شما به عنوان خیرات 
ثبت خواهد شد و بنده برای موفقیت شما دعا کرده و ان شاءالله توفیق خدمت 

بیشتر داشته باشید.
وی در پایان بر حل مشکل فرودگاه نیز تأکید کرد و اظهار داشت: شهر قم با توجه 
به جایگاه و حضور زائران و طلاب از تمام دنیا باید فرودگاه داشته و نباید از دنیا عقب 

باشد و توسعه شهر متوقف شود.
دکترسقائیان نژاد مطرح کرد:

توجه ویژه و تمرکز شهرداری قم به مباحث فرهنگی و نرم افزاری 
شهردار قم  نیز دراین دیدار از تمرکز بر ابعاد نرم افزاری و موضوعات فرهنگی در 

برنامه ها و پروژه های شهری در سال 1401 خبر داد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با تأکید بر توازن در توسعه فیزیکی و فرهنگی 
شهر اظهار داشت: در سال های گذشته تلاش کردیم توسعه شهر را درشان شهر 
قم پیش برده و قم را به عنوان یک کلان شهر شیعی توسعه یافته و پیشرفته به جهان 

معرفی کنیم.
وی با اشاره به برخی از اقدامات و برنامه های شهرداری قم در سال 1400 و 
همچنین راهبردها و فعالیت های 7 سال گذشته مجموعه شهرداری قم در قالب 
برنامه های عملیاتی 5 ساله، ادامه داد: اجرای پروژه هایی شاخص در سال 1400 
در چندین مرحله افتتاح و بهره برداری ازجمله 100 پروژه شهری در ایام پایانی 
سال از اقدامات شاخصی بود که با تلاش تمامی کارکنان شهرداری قم به سرانجام 

رسید و تقدیم مردم شد.
دکتر سقائیان نژاد مهم ترین اولویت شهرداری در برنامه دوم عملیاتی قم 1404 
توجه به مسائل نرم افزاری و فرهنگی دانست و تصریح کرد: باید سایر ارگان هایی 
که وظایف فرهنگی بر عهده دارند نیز در کنار شهرداری باشند و وظایف ذاتی خود 

را انجام دهند.
شهردار قم رسیدن به شرایط مطلوب فرهنگی را نیازمند همکاری، هم افزایی 
به تنهایی  شهرداری  گفت:  و  دانست  شهر  فرهنگی  ارگان های  همه  حضور  و 
نمی تواند در حوزه فرهنگ کارکرده و نتیجه مطلوبی کسب کند، رسیدن به شرایط 
مطلوب نیازمند حضور همه نهادهای فرهنگی در کنار هم با مدیریت واحد داشته و 

شهرداری برای این همکاری آمادگی صددرصدی دارد.
دکتر سقائیاننژاد توجه به مباحث مرتبط با فرهنگ و روحیه ایثار و شهادت را 
از مهم ترین بخش های هویتی شهر قم دانست و تأکید کرد: ساخت المان ها و 
سردیس شهدا، تأسیس خانه موزه شهیدان زین الدین و شهید فخری زاده، کمک 
و همکاری در ساخت خانه موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس و مشارکت و 
حمایت از برگزاری کنگره شهدا و همچنین نام گذاری معابر و پروژه ها به نام شهدا 
بخشی از فعالیت های فرهنگی شهرداری قم در این زمینه بوده است.وی در پاسخ 
به خواست  آیت الله مکارم شیرازی مبنی بر توسعه فرهنگی شهر و تشکیل اتاق 
فکر در حوزه فرهنگ افزود: از تمام امکانات شهرداری در جهت توسعه فرهنگی 
استفاده می کنیم و طرح جامع فرهنگی شهر نیز با استفاده از نظرات بزرگان، 

دغدغه مندان و متخصصان حوزه فرهنگی و اجتماعی در حال تدوین است.

آیت الله  مکارم شیرازی دردیدار شهردارقم :

توسعه شهرقم متوقف نشود

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
شهر قم گفت: پیگیری زمین برای ساماندهی بافت های 
حاشیه نشینی مانند خانه های در حریم دکل فشار قوی 
برق و بافت های فرسوده شهری از سازمان ملی زمین، 
مهم ترین مبحثی است که برای حمایت از ساکنان این 

مناطق در سطح استانی و ملی در حال پیگیری است.
هزار  محدوده 13  اینکه  بیان  با  امراللهی  الله  روح 
هکتاری شهر قم و محدوده حریم شهر نیز حدود 34 
هزار هکتار است اظهار داشت: از این بین 1600 هکتار 
را بافت های دوره میانی، 315 هکتار بافت تاریخی و 

300 هکتار نیز نیازمند بازآفرینی شهری هستند.
به گفته وی، پیگیری زمین برای ساماندهی بافت های 
حاشیه نشینی مانند خانه های در حریم دکل فشار قوی 
برق و بافت های فرسوده شهری از سازمان ملی زمین، 
مهم ترین مبحثی است که برای حمایت از ساکنان این 

مناطق در سطح استانی و ملی در حال پیگیری است.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به برخی پروژه های نیمه کاره قم مانند 
ساماندهی اطراف بقعه چهل اختران، افزود: در رابطه با 
این طرح تنها نهادی که اعتبارات خود را در زمان معین 
تخصیص داده دفتر مقام معظم رهبری بود؛ تملکات 
این طرح باید در بازده زمانی سه ساله و تا پایان سال 93 
به پایان می رسید که بدلیل تخصیص دیرهنگام اعتبارات 
پیش بینی شده از سوی سایر نهادها، هم اکنون قیمت 
تمام شده این طرح بشدت افزایش یافته و بیش از 8 

سال به تعویق افتاده است.
وی اضافه کرد: وقتی اعتبارات و بودجه های پیش 

بینی شده برای پیشبرد طرح های توسعه عمران شهری 
به موقع و در زمان مشخص تخصیص و جذب نمی شود، 
بخاطر نوسانات زیاد قیمت، تجهیزات و محصولات به 

معضل بزرگی برای شهرداری تبدیل می شود.
بهترین  شرایط  این  در  کرد:  خاطرنشان  امراللهی 
بافت های  بازآفرینی  برای  منطقی  راهبرد  و  راهکار 
برق،  دکل  حریم  در  خانه های  و  شهری  فرسوده 
اختصاص زمین به مالکان واحدهای مسکونی در این 
بافت ها بر اساس قیمت تمام شده منازل موجود دراین 

قبیل از مناطق است.
وی با بیان اینکه برخی از شهرها در زمینه بازآفرینی 
قم  به  نسبت  بهتری  عملکرد  فرسوده  بافت های 
داشته اند، یادآور شد: اردبیل باوجوداینکه همزمان با 
قم در تقسیمات کشوری به استان ارتقاء یافته است، 
اما هم اکنون از نظر سرانه های اقامتی در جایگاه سوم 
کشور قرار دارد و در این خصوص از بسیاری از شهرهای 
کمیسیون  رئیس  است.  گرفته  پیشی  کشور  باسابقه 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم عنوان 
کرد: مجموعه مدیریت شهری و استانی قم در زمینه 
توسعه سرانه های شهری مانند مطالعات و عمل به طرح 
در  و  ناقص سپری کرده  را  از مسیر  تفصیلی بخشی 

بخش دیگر هم ورود جدی نداشته است.
اعظم)ص(  پیامبر  بلوار  اینکه طرح  بر  تأکید  با  وی 
هنوز مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری را اخذ 
نکرده است، اظهار داشت: برای ساختن شهری بهتر، 
لازم است در قالب نشست های تخصصی و کارشناسی 
نسبت به لکه گذاری ها، چیدمان فضاها و غیره به صورت 

مستمر بحث و بررسی انجام بگیرد.
زیاد  آمار  به  اشاره  با  قم  عضو شورای اسلامی شهر 
پرونده های قلع بنا، اذعان کرد: پرونده های قلع بناء 
بنابر دلایل مختلف قابلیت اجرا ندارد و باید سیاستی 
به  پرداختن  اصولًا  که  شود  دنبال  شهر  سطح  در 
تخلفات ساخت وساز برای مالکان واحدهای مسکونی 
صرفه اقتصادی نداشته باشد؛ شهروندان باید از خرید 
آپارتمان هایی که حیاط نداشته خودداری کنند، چراکه 
این خانه ها عملًا فضای زیست و آرامش را ندارند. رئیس 
کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر 
قم عنوان کرد: در حالی هم اکنون عمر مفید بهترین 
ساختمان های تازه ساخت قم حدود صدسال است که 
عمر بسیاری از خانه ها در کشورهای دنیا و همچنین 
خانه های تاریخی موجود در ایران بیش از دویست سال 
است. وی با بیان اینکه طی 30 سال گذشته به جزء 
اراضی پیرامون محله جمکران هیچ گونه الحاق جدیدی 
به حریم شهری قم انجام نگرفته است، تصریح کرد: 
باوجوداینکه جمعیت شهر قم حدود سه برابر شهر یزد 
است، اما محدوده شهری این دو شهر با یک دیگر برابر 
است و متأسفانه طی سال های اخیر با تثبیت محدوده 
شهری به سمت آپارتمان نشینی و بلندمرتبه سازی سوق 
از  برای جلوگیری  ادامه داد:  امراللهی  داده شده اند. 
بروز معضلات اجتماعی در طرح نهضت ملی مسکن، 
باید آسیب های رفتارها و برنامه ریزی های مسکن مهر را 
احصا و در طرح جدید از آن ها اجتناب کنیم و الگوی 
زیستی در پردیسان پیاده کنیم که منطبق با الگوی 

زندگی ایرانی و اسلامی باشد.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد:

تأمین زمین پیش شرط ساماندهی بافت های فرسوده شهری
معضل جذب دیرهنگام اعتبارات ملی در اجرای طرح های عمرانی 

با همکاری سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداری قم و اداره کل آموزش و 
پرورش استان از 14 نفر از معلمان فعال در حوزه ترویج فرهنگ شهروندی تقدیر شد.

به گزارش شهرنیوز، آیین »آموزگار شهروند« با هدف تجلیل و قدردانی از معلمان 
و آموزگان فعال در ترویج فرهنگ شهروندی و تربیت شهروند نمونه با حضور نرجس 
نیازمند عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر قم، سید احمد طباطبایی نژاد سرپرست 
سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم و جمعی از معلمان ناحیه سه آموزش 

و پرورش استان در خانه موزه شهیدان زین الدین برگزار شد.
ترویج فرهنگ  در  بسزایی  نقش  معلمانی که  و  آموزگان  از  نفر  از 14  آیین  این  در 
شهروندی در بین دانش آموزان منطقه سه آموزش و پرورش استان داشتند با اهدای 
لوحی قدردانی به عمل آمد. نرجس نیازمند عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر 
قم در بخشی از این آیین، تصریح کرد: از تمام فرهنگیان در ترویج فرهنگ شهروندی 

و تربیت نسل آینده با فرهنگ دینی نهایت قدردانی را دارم و از جامعه فرهنگی استان 
درخواست می کنم سایر همکاران خود را نیز در ترویج فرهنگ شهروندی بیش از گذشته 
تشویق کنند. حجت الاسلام سیداحمد طباطبایی نژاد سرپرست سازمان فرهنگی، 
اجتماعی و ورزشی شهرداری قم نیز در این آیین با تأکید بر آمادگی شهرداری قم برای 
تعامل با آموزش و پرورش با هدف ترویج فرهنگ شهروندی، گفت: نهادینه سازی فرهنگ 
شهروندی و هم زیستی اگر از سنین کودکی و دوران شکل گیری شخصیت دانش آموزان 

انجام بگیرد، نقش همیشگی در زندگی افراد خواهد داشت.
همچنین سید حسین رضوی حائری رئیس اداره آموزش و پرورش ناحیه سه قم با 
اشاره به همکاری آموزش و پرورش با سازمان های تابعه شهرداری قم ابراز داشت: در 
مدیریت  فرهنگ شهروندی،  در حوزه فضای سبز،  برنامه های مختلفی  طول سال 

پسماند، تفکیک زباله و غیره با تعامل شهرداری در حال انجام است.

برگزاری آیین “آموزگار شهروند” در قم؛

معلمان فعال در حوزه ترویج فرهنگ شهروندی تجلیل شدند



5 اقتصادی شنبه-24 اردیبهشت ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5497

  مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی: 

افزایش تقاضا برای مرغ مشکل ساز شد
مدیرعامل اتحادیه سراسری پرورش دهندگان مرغ گوشتی ایران با بیان اینکه 
کمبودی در بازار مرغ نداریم، گفت: افزایش تقاضا، عرضه را با مشکل روبه رو کرده 

است و از روز شنبه گوشت مرغ با قیمت های جدید عرضه می شود. 
از   تهران  نیاز  مورد  مرغ  گرم  گوشت  و  زنده  مرغ  افزود:  نژاد«  اسدالله  »حبیب 
استان های شمالی طبق روال گذشته ارسال شده و در ارسال مرغ مشکلی نیست، 
اما افزایش تقاضا و انحراف در توزیع در برخی فروشگاه ها و مراکز عرضه ممکن است 

اتفاق افتاده باشد. 
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی اظهار داشت: مردم از اول صبح 
تقاضا داشتند، حجم تقاضا نسبت به روزهای قبل افزایش پیدا کرده اما ممکن است 
برخی جاها مرغ ها را به صورت مستقیم به دست مصرف کنندگان نرسانده باشند 
وگرنه تامین مرغ تهران از طریق استان های معین طبق روال گذشته انجام شده 

است.
وی تصریح کرد: از روز شنبه ما در بحث تنظیم بازار مرغ تهران مشکلی نخواهیم 

داشت و مرغ با نرخ مصوب 59 هزار و 800 تومان  عرضه خواهد شد. 
اسدالله نژاد گفت: هنوز قیمت مرغ زنده مصوب نشده، اما نزدیک به 41 هزار 

تومان تخمین زده شده است.
وی با تاکید بر اینکه کمبود در بخش تولید نداریم، افزود: گوشت مرغ از روز شنبه با 

نرخ های جدید به بازار عرضه می شود.
لزوم تامین مرغ  با توجه به تامین نهاده ها با قیمت های دولتی 

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی بیان داشت: روز گذشته نیز در نامه 
ای از تولیدکنندگان مرغ گوشتی خواستیم تا گوشت مرغ مورد نیاز بازار همچون روال 
گذشته تامین شود، زیرا مرغدارانی که تا 14 اردیبهشت ماه اقدام به جوجه ریزی 

کرده اند نهاده مورد نیاز خود را با قیمت دولتی دریافت کرده اند.
در نامه یاد شده آمده است: نظر به شرایط حساس کنونی و ضرورت تامین مرغ 
نیاز  اینکه دولت نهاده های مورد  به  با عنایت  نیاز کشور توسط مرغداران،  مورد 
واحدهای مرغداری را تا جوجه ریزی مورخه 14 اردیبهشت سال جاری تامین کرده، 
خواهشمند است با همکاری مرغداران کشور که همواره در صحنه تولید با وجود همه 
مشکلات و کاستی ها حضور پررنگی داشته اند، به گونه ای برنامه ریزی شود تا مرغ 
مورد نیاز بازار )بدون توجه به شرایط و جو احساسی چند روز اخیر که ناشی از اعلام 
اصلاح نظام یارانه و اثرات روانی ناشی از انتشار فهرست قیمت غیر رسمی قیمت 

برخی از محصولات بعد از آزادسازی است( تامین شود.

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت تشریح کرد:

جزئیات سامانه یکپارچه فروش خودرو
مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضمن تشریح جزئیات 
فروش خودرو در سامانه یکپارچه فروش، زمان آغاز به کار این سامانه را هفته آینده 
اعلام و تاکید کرد که این سامانه با هدف ایجاد شفافیت در همه جنبه ها، افزایش 

میزان عرضه و توقف تولید خودروهای ناقص فعال خواهد شد. 
عبدالله توکلی در گفت وگو با ایسنا، ضمن تشریح کامل جزئیات و سازوکار "سامانه 
یکپارچه فروش خودرو"، در ابتدا به علت چرایی و هدف از طراحی این سامانه 
پرداخت و گفت: در روش های قبلی فروش و عرضه خودرو دو نکته حائز اهمیت 
وجود داشت که زمینه ساز هم اندیشی برای طراحی این سامانه شد. در وهله اول، 
بررسی روند عرضه خودرو به ویژه طی چند سال اخیر نشان می دهد که خودروسازان 
ارائه  را  تولید  آمار  خودروسازان  بودند.  آورده  روی  ناقص  خودروهای  تولید  به  ما 
می دادند اما در عمل میزان عرضه بسیار کمتر بود. در حقیقت خودروها به سبب 
ناقصی قطعات در پارکینگ ها می ماند و امکان عرضه نداشت. این در حالیست که 
بایستی تمرکز اصلی بر عرضه محصول به بازار باشد؛ لذا تاکید شده تا خودروسازان 

تولید ناقص نداشته باشند و هر چه تولید می کنند، قابلیت عرضه داشته باشد.
مدیرکل دفتر صنایع حمل ونقل وزارت صمت تصریح کرد:  فارغ از اینکه این 
تولید خودروها به این شیوه )خودرو ناقص( در دنیا بسیار عجیب و غیرمتعارف 
است، بحث تولید انبوه در صنعت خودرو با این هدف مطرح شد تا با تولید انبوه، 
هزینه های سربار کاهش یابد؛ اما زمانیکه خودرو ناقص تولید می شود و در آمار تولید 
هم لحاظ می شود، در عمل کالای ناقصی تولید شده که قابلیت عرضه به بازار نداشته 
و هزینه های بیشتری را ایجاد می کند. ضمن اینکه نقدینگی خودروساز نیز به نوعی 
محبوس می شود. بطور مثال 70 درصد یک خودرو تولید می شود اما در عمل قابلیت 
عرضه به بازار ندارد.  در مقاطعی از سال گذشته بالغ بر 20 هزار دستگاه خودرو در 
پارکینگ خودروسازان بود که امکان تجاری سازی نداشت. موضوع خودروهای ناقص 
از جمله عارضه هایی بود که در صنعت خودرو ما به ویژه طی دو سال اخیر شکل گرفت 

و خودروساز هم به این روند عادت کرد.
خودروسازان به تولید خودرو ناقص عادت کرده بودند

وی افزود: بر این اساس تلاشی در وزارت صنعت، معدن و تجارت، پیرو فرمان های 
ریاست جمهوری شکل گرفت تا تولید خودرو ناقص به حداقل برسد و از همین حیث 
میزان عرضه را افزیش دهیم.   مجموع تحویل دو خودروساز بزرگ در اردیبهشت 
ماه سال جاری 102 هزار دستگاه است که نسبت به میزان آن در مدت مشابه سال 
گذشته تقریبا 20 درصد رشد داشته است. علیرغم کاهش آمار تولید اما در حقیقت 
آمار عرضه و تحویل افزایش یافته است. در سال جدید این تفکر اشتباه )تولید خودرو 

ناقص(، متوقف و عرضه خودرو به نسبت سال گذشته بیشتر شد.  
توکلی ضمن اشاره به زیان های انباشته ناشی از تعهدات معوق خودروسازان، 
اعلام کرد: طبق آمار تعداد تعهدات معوق خودروسازان از 60 هزار دستگاه به 10 
هزار دستگاه رسیده و بدین ترتیب قریب به 85 درصد کاهش تعهدات معوق ایجاد 
شده است. بنابراین عرضه افزایش یافته و هزینه سربار خودروسازان کمتر شده است. 
میزان خودروهای ناقص در این مدت نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش 
حدودا 50 درصدی داشته است. وزارت صمت تمرکز خود را طبق برنامه های وزیر 
براین موضوع گذاشته است تا عرضه خودرو افزایش و هزینه های سربار کاهش پیدا 
کند. این اتفاق تاکنون تا حدودی محقق شده و روند تولید خودروهای ناقص عملا به 

کمترین مقدار ممکن رسیده است

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

صدور ۱.۲ میلیون فقره پروانه ساختمانی 
در ۶ ماه دوم سال ۱۴۰۰

 معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی از رشد بی سابقه صدور پروانه 
ساخت و ساز خبر داد و گفت: در 6 ماه دوم سال 1400، تعداد پروانه های شهری 
و روستایی صادر شده به بیش از یک ملیون و 200 هزار فقره پروانه رسید که در نوع 

خود بی سابقه بود. 
سازمان  عمومی  هیات  اجلاس  چهارمین  و  بیست  در  محمودزاده«  »محمود 
نظام مهندسی ساختمان افزود: در 6 ماهه دوم سال گذشته شاهد افزایش حجم 
پروانه های تولید شده در کشور بودیم به طوری که در این بازه زمانی تعداد پروانه های 
صادر شده از 450 هزار فقره پروانه شهری و روستایی در »یک سال« به بیش از یک 

میلیون و 200 هزار پروانه در نیمه دوم سال رسید که در نوع خود بی سابقه بود.
وی گفت: بر این اساس حجم زیربنای پروانه های صادره نیز از حدود 55 میلیون 

متر مربع در سال به بیش از 155 میلیون در سال می رسد.
معاون وزیر راه و شهرسازی بیان داشت: افزایش حجم پروانه های صادره، بازار کار 
ویژه ای را برای مهندسان عضو سازمان نظام مهندسی فراهم کرده است و وزارت راه 
و شهرسازی امیدوار است این شبکه عظیم بتواند در جهت ارتقای کیفیت ساخت و 

ساز در کشور گام های موثری را بردارد.
وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی به توجه به اجرای طرح بیمه کیفیت ساخت و 

سازها به دنبال تضمین کیفیت سازه های تولید شده در کشور است.
از شورای جدید مرکزی سازمان نظام  این راستا  محمودزاده اظهار داشت: در 
مهندسی نیز انتظار داریم تا با استفاده از این قابلیت، با همه توان خود در راستای 
سالم سازی و شفافیت، نظارت بر کیفیت ساخت و سازها و ایجاد فضای حرفه ای 
مورد درخواست اعضای سازمان تلاش کنند تا شان و منزلت سازمان به بالاترین 

سطح ممکن برسد.

درگفت و گو با تعدادی از مسئولان استان قم چرایی  حذف ارز4200 تومانی 
بررسی شد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم دراین خصوص گفت: دولت و 
مجلس شورای اسلامی تصمیم گرفتند برای جلوگیری از قاچاق ارز نیمایی یارانه 

را به صورت نقدی به حساب خانوار واریز کنند.
محسن امیدیان افزود: در سال 1400 مبلغی حدود 16 میلیارد دلار به عنوان 
یارانه تامین کننده به تامین کنندگان حلقه اول اختصاص داده شد، این مبلغ به 
ارزش ریالی می شود 400 هزار میلیارد تومان که قطعاً این مبلغ از جیب مردم 
تأمین شده است، دولت به ناچار برای تامین برخی کالا ها و خدمات ارز 4200 

تومانی را ارائه داده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تصریح کرد: رانت و فساد در 
اقتصاد و باعث شده که دولت برای حمایت از حقوق مصرف کننده یارانه بگذارد، 
اما درصد کمی از آن به خاطر وجود فساد به مردم عادی برسد به بخش عمده به 

صورت ارز آزاد تامین می شد.
وی ادامه داد: دولت و مجلس شورای اسلامی تصمیم گرفتند برای جلوگیری 
از قاچاق ارز نیمایی یارانه را به صورت نقدی به حساب خانوار واریز کنند تا یارانه 
هر نفر به صورت عادلانه توزیع شود محاسبه یارانه که رئیس جمهور محترم در 
گفت وگوی تلویزیونی اعلام کرد بر اساس سرانه مصرف در سه سال اخیر ارزیابی 

شده است.
ذخیره سازی اقلام اساسی مازاد بر نیاز بازار استان 

امیدیان گفت: عدد اعلام شده مبلغی منطقی است که بعد از اصلاح قیمت ها 
می تواند مخارج افراد را کفایت کند به عنوان مثال سرانه گوشت قرمز در سه سال 
اخیر در کشور ما 7 کیلوگرم، مصرف مرغ 32 کیلوگرم، تخم مرغ 13 کیلو گرم 
و روغن 20 کیلو گرم است، این اتفاق را دولت به این نحو مدیریت کرده است 
که پیش بینی هایی برای قیمت ها صورت بگیرد و تفاوت قیمت های افزایشی به 
نسبت قیمت های پایه محاسبه گردد و به صورت نقدی به حساب خانوار واریز 

شود.
کالا ها  است  قرار  گفت:  اقتصادی  زیرساخت های  ارتقاء  خصوص  در  وی 
مرحله به مرحله توسط کالابرگ ارائه شود برای مثال نان در یکی از استان ها به 
صورت آزمایشی در حال ارائه است تا مشکلات سیستم نمایان شود که طرح 

بسیار گسترده و خوبی است که باعث افزایش ارتقاء سطح کیفی و درآمدی مردم 
می شود و همچنین بر ارتقاء شاخص های کلان اقتصادی کمک می کند.

معاون استاندار قم با بیان تشکیل 80 گروه بازرسی و شروع بازرسی ها در 
حوزه ی نان از روز جاری خاطرنشان کرد: نظارت بر توزیع نان در بیش از 60 

محله ی مشخص شده انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه تمامی تعطیلات واحد های نانوایی تا دو ماه آینده لغو شده 

است گفت: نانوایی های آزادپز نیز فعلا با نرخ دولتی آرد دریافت می کنند.
امیدیان ذخیره سازی اقلام اساسی مازاد بر نیاز بازار استان را مورد توجه قرار 
داد و تصریح کرد: با نظر اتحادیه ی آرد و نان، 30 نانوایی سهمیه ی آرد بیشتری 
دریافت کرده و تا ساعت 24 به صورت فعال نسبت به پخت نان اقدام خواهند 

کرد.
معاون استاندار قم تهیه ی پیوست رسانه ای در راستای آگاهی بخشی به مردم 
جهت اجرای این طرح را ضروری دانست و خاطرنشان کرد: مردم اگراطمینان 
پیدا کنند که طرح دولت به نفع ایشان خواهد بود، همراهی بیشتری خواهند 

کرد.
 بررسی طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 

احمد امیرآبادی فراهانی نیز در خصوص توزیع عادلانه یارانه ها با گفت: در 
دولت قبل مقدار زیادی ارز دولتی به بازار تزریق شد و فاصله ارز دولتی و آزاد به 
تدریج افزایش پیدا کرد و باعث شد در بازار برخی افراد سودجو از این موقعیت 

سوء استفاده کنند.
استفاده  سوء  مختلفی  شکل های  به  دولتی  ارز  قاچاقچی های  افزود:  وی 
می کردند بعضی ها با دلار 4200 تومانی کالا وارد می کردند، اما کالا را به قیمت 
ارز آزاد در بازار عرضه می کردند و گاهی ارز4200 تومانی دولتی را به خارج از 
کشور انتقال می دادند عدد ها هم مبالغ قابل توجه بود در یک مقطع بین 8 الی 9 

میلیارد دلار شروع شده و سالیانه در پایان به 18 میلیارد دلار هم رسید.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ما در مجلس سال 
گذشته 8 میلیارد دلار ارز نیمایی تصویب کردیم که در سال 1400 انجام شود و 
بعد از آن آزادسازی قیمت ها و یارانه ها صورت بگیرد و یارانه ها هم به طور مستقیم 
به حساب مردم واریز شود و مصرف کننده به صورت مستقیم این یارانه را دریافت 

کنند.

وی افزود: دولت قبل 8 میلیارد دلار را کامل استفاده کرده بود و دولت جدید 
یک لایحه دو فوریتی را به مجلس ارائه کرد تا این موضوع ادامه داده شود، اما با 

مخالفت مجلس شورای اسلامی روبرو شد.
دولت بحث های پیش آمده در خصوص یارانه ها تعیین و تکلیف نماید

امیرآبادی گفت: بعد از مخالفت مجلس به دستور مقام معظم رهبری تایید شد 
که دولت جدید تا پایان سال 1400 از این طرح نیمایی استفاده کند در بودجه 
1401 دولت آقای رئیسی یک لایحه به مجلس ارائه داد که این موضوع تعیین و 
تکلیف شود مجلس نیز موافقت کرد و اختیار را به دولت سپرد و تصویب شده که 

پایه اصلی قیمت کالا ها به مانند شهریور  1400 باشد.
وی تصریح کرد: مجلس بر این تاکید دارد که یارانه نباید به صورت نقدی به 
دست مردم برسد یارانه نقدی باعث افزایش پایه پولی می شود و افزایش نقدینگی 
در جامعه مشکلاتی در اقتصاد را به دنبال خواهد داشت افزایش نقدینگی علاوه 

بر تورم زایی باعث میشود پول به تدریج ارزش خود را از دست بدهد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: ما در نظر داریم به 
هر میزانی که قیمت کالا افزایش پیدا می کند تفاوتش را دولت به مردم پرداخت 

کند تا گرانی در بازار حسن نشود.
وی در پایان گفت: آن چیزی که در مورد نگرانی مجلس و به دولت هم بار ها 
ارائه داده شده و تاکید شده این است که دولت باید مراقبت کند تا مردم در این 
افزایش قیمت ها تحت فشار قرار نگیرند از دولت می خواهیم هر چه سریعتر 
تکلیف برداشت یارانه های نقدی را مشخص کند مردم بتوانند از آن استفاده کنند 
واریز یارانه به صورت اینکه جلوتر از زمان موعد واریز شده اقدام موثر و خوب دولت 
آقای رئیسی بود این روز ها مراجعات بسیاری به دفتر بنده صورت می گیرد که 
یارانه بعضی ها قطع شده و یا هنوز واریز نشده است از رئیس جمهور می خواهیم 

هرچه سریعتر بحث های پیش آمده در خصوص یارانه ها را تعیین و تکلیف کند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

مشکلی در زمینه تامین کالاهای اساسی وجود ندارد
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان هم گفت: توزیع عادلانه یارانه اتفاق 
مثبتی بود که توسط دولت رقم خورد یکی از اهداف دولت حمایت از تولید داخل 
است به خصوص در راستای تولید اقلام اساسی و نیاز های مردم که نتیجه اش 
میشود خودکفایی در صنایع تولیدی کشور و لازمه این اتفاق تغییر در سیستم 

نحوه پرداخت یارانه بوده است.
محمدرضا حاجی رضا  اظهارداشت :دولت با توجه به موقعیت استان قم 
دستور داد تا به تامین اقلام و کالا های اساسی در دستور کار قرار بگیرد که این 
اتفاق نیاز به هم آهنگ هایی بود که به خوبی انجام شده و با پیگیری های صورت 
گرفته و همکاری به اتاق اصناف و تشکل های مربوطه در بحث تامین اقلام 

اساسی مشکلی نخواهیم داشت.
گندم وضعیت  و  مرغ  تخم  مرغ،  برنج،  روغن،  شکر،  حوزه  در  افزود:  وی 
مناسبی را در استان داریم و همکاران ما با آمادگی کامل ازقبل نظارت بر بازار 
را پیگیری می کنند با بازرسان با حضور میدانی در این روز ها در سطح شهر از 
افزایش قیمت ها و و میزان موجودی اقلام اساسی و مورد نیاز مردم اطلاع و 

آگاهی دارند.
اکبر ابدالی سرپرست سازمان صمت استان هم گفت: خوشبختانه همدلی 
بر وضعیت  نظارت  برای  است،  گرفته  استانی صورت  مسئولین  بین  خوبی 
موجودی کالا ها و قیمت ها طرحی رزمایشی و نظارتی با دستور وزارت صمت 
از چند روز پیش در کل کشور اجرا شده و ما هم در استان قم موضوع را پیگیری 

کرده ایم.
وی افزود: این طرح برای اولین بار در کل کشور صورت می گیرد و با همکاری 
تمام پرسنل های سازمان صمت استان قم در این چند روز مشغول نظارت و 
بازرسی در سطح بازار هستیم از فروشگاه ها و هایپرمارکت ها بازدید میکنیم و 
مشکلات و وضعیت موجودی کالا ها و قیمت آن ها را تحت نظر داریم و مشکلی 

بابت قیمت ها و کمبود در بازار در استان قم وجود ندارد.

در  گفت و گو با تعدادی از مسئولان استان قم بررسی شد ؛

چرایی حذف ارز 42۰۰ تومانی و توزیع عادلانه یارانه ها

وزیر اقتصاد:
 با اجرای سیاست جدید، کاهش تقاضای کاذب ارز را خواهیم داشت  

و  داخلی  عامل  چندین  از  متاثر  را  ارز  نرخ  اقتصاد  وزیر   
خارجی عنوان کرد و گفت: پس از اجرای سیاست جدید ارزی 
و جلوگیری از رانت ارزی در کشور، کاهش تقاضای کاذب ارز 

را خواهیم داشت.   
سید احسان خاندوزی درباره ارزیابی اش از یارانه نقدی و 
پرداخت مستقیم آن به مردم افزود: در سرانه مصرف کالاها 
میان دهک های بالایی و پایینی جامعه فاصله و تفاوت زیادی 
به عنوان مثال، مصرف گوشت گوسفند در  وجود داشت. 
دهک دهم به طور متوسط 27 برابر دهک ها  و خانوارهای 

فقیرتر است.
خاندوزی ادامه داد: سهم برخی اقلام در دهک های پایین 
خیلی کم بود و با بررسی هایی که انجام دادیم به این نتیجه 
رسیدیم که خانوارها بهترین گزینه برای تصمیم گیری در نحوه 
پوشش و مصرف این یارانه ها هستند، پس مستقیم به خود 

خانوارها پرداخت شد.  
وی درباره این سوال که تدبیر دولت برای تورم انتظاری بعد 
از اجرای این سیاست چیست، خاطرنشان کرد: تورم انتظاری 

دو جهت دارد. جهت اول، خود فعالان اقتصادی به معنی 
تولیدکنندگان و صنوفی هستند که در زنجیره تولید کالاها قرار 
دارند. وزارت صمت و وزارت جهاد کشاورزی پیش از افزایش 
اندرکاران  دست  و  تولیدکنندگان  با  جلساتی  کالاها  قیمت 
داشتند و در مورد جزئیات به صورت گسترده بحث کردند و 
به توافقاتی رسیدند. بنابراین، بخشی از تورم انتظاری از این 
جهت است که دقیقا کدام اقلام و چه میزانی افزایش قیمت 
خواهند داشت و اطلاع رسانی دقیق تر می تواند این تورم را 

پوشش دهد.  
وزیر امور اقتصادی و دارایی اضافه کرد: جهت دوم، از طرف 
مصرف کنندگان است. اما جزء سومی نیز هست و آن مساله 

ارز و کنترل کردن سیاست های ارزی است.  
خاندوزی گفت: یکی از شرکت های تولیدی متاسفانه طی 
این روزها از ارائه تمام تولیدات خود به بازار اجتناب کرده بود که 
مقرر شد تعزیرات حکومتی برخورد عبرت آموزی با این شرکت 

و امثال این شرکت ها داشته باشد.  
وی تاکید کرد: با این سیاست جدید کنترل ارزی، بخشی 

از صف کاذبی که برای ارز وجود داشت، کاسته می شود. به 
عنوان مثالی باید عرض کنم، در سال 97 و با آغاز پرداخت ارز 
ترجیحی به دارو، به یکباره 3.5 برابر سال قبل در صف ثبت 

سفارش مواد اولیه دارویی افزایش تقاضا را شاهد بودیم!
سیاست،  این  اجرای  با  ارز  نرخ  کاهش  درباره  خاندوزی 
افزود: نرخ ارز متاثر از چندین عامل داخلی و خارجی است. 
اما می توان گفت بعد از اجرای این سیاست جدید و جلوگیری 
از رانت ارزی در کشور، کاهش تقاضای کاذب ارز را خواهیم 

داشت.  
»ملاک  اینکه  به  پاسخ  در  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
برای محاسبه و دهک بندی خانوارها چه بوده است« گفت: 
یارانه وجود دارد. اول، سازمان  دو محور در مورد مشمولان 
برای  آینده درگاهی  روزهای  یارانه هاست. طی  هدفمندی 
اعلام اعتراض مردم بازگشایی می شود. اما اینکه مردم در کدام 
دهک درآمدی قرار می گیرند، در حوزه صلاحیت وزارت رفاه 

است.
روزها مراجعه داشتند  این  افراد طی  از  افزود: برخی  وی 

و اعلام می کردند که قبلا یارانه 45 هزار تومانی را دریافت 
می کردند، اما اکنون یارانه جدید را دریافت نکرده اند. موضوع 
را پیگیری کردیم و طبق معیارهای وزارت رفاه اعلام شد که این 

افراد در دهک دهم قرار گرفته اند.  

یارانه های جدید چقدر به قدرت خرید مردم اضافه می کند؟
محاسبات انجام شده نشان می دهد که با اصلاح نظام پرداخت یارانه ها قدرت 
خرید چهار کالای اساسی با یارانه تخصیص داده شده به تناسب 9 دهک افزایش 

یافته است. 
از جمله مرغ،  قلم کالای اساسی  افزایش قیمت 4  با وجود  ایسنا،  به گزارش 
تخم مرغ، روغن و لبنیات از امروز)22 اردیبهشت ماه(، با محاسبات  صورت گرفته 
قدرت خرید 9 دهک افزایش یافته است؛ برای مثال یک خانواده 4 نفره در دهک 
اول شهری، نفری 400 هزار تومان و مجموعا یک میلیون و 600 هزار تومان یارانه 
دریافت می کنند. هزینه خرید مرغ، تخم مرغ، شیر، پنیر و انواع روغن این خانواده 
قبل از اصلاح قیمت ها 241 هزار تومان بود که با تغییر قیمت این اقلام، 568 هزار 
تومان خواهد شد. این یعنی هزینه این خانواده 327 هزار تومان افزایش یافته است. 
همچنین میزان یارانه خالص دریافتی این خانواده نسبت به یارانه قبلی یک میلیون 
و 250 هزار تومان افزایش یافته، این یعنی قدرت خرید این خانواده در 4 کالای ذکر 

شده 923 هزار تومان زیادتر شده است.
در دهک دوم شهری نیز محاسبات به همین شکل است. یعنی یک خانواده 4 نفره 
مبلغی بالغ بر یک میلیون و 600 هزار تومان یارانه دریافت می کند با این تفاوت که 
هزینه خرید اقلامی چون مرغ، تخم مرغ، لبنیات و روغن پیش از اصلاح قیمت برای 
آنها 336هزار و 500 تومان بود که بعد از این اصلاح به 803 هزار تومان می رسد 
و افزایش هزینه 466 هزار و 500 تومانی را تجربه خواهند کرد. اما  میزان افزایش 
یارانه خالص دریافتی آنها یک میلیون و 250 هزار تومان خواهد بود و این یعنی قدرت 
خرید دهک دوم شهری 783 هزار تومان افزایش پیدا می کند. یک خانواده چهار 
نفره در دهک سوم شهری نیز مانند دو دهک قبل یارانه یک میلیون و 600 هزار 
تومانی دریافت خواهند کرد. این دهک که پیش از افزایش قیمت ها برای خرید اقلام 
اساسی 375 هزار تومان هزینه می کرد بعد از اصلاح قیمت ها باید 918 هزار تومان 
هزینه کند و 543 هزارتومان به هزینه های آنها اضافه خواهد شد اما با توجه به افزایش 
یارانه خالص دریافتی مانند دو دهک قبلی به قدرت خرید این خانواده در دهک سوم 
706 هزار تومان اضافه می شود. دهک چهارم شهری اما متفاوت با سه دهک قبلی 

است. یک خانواده 4 نفره در دهک چهارم مجموعا یک میلیون و 200 هزار تومان 
یارانه دریافت می کند. میزان یارانه خالص دریافتی آنها نسبت به قبل 846 هزار تومان 
افزایش یافته است. این یعنی با وجود اینکه هزینه های خرید 4 قلم کالای اساسی 
آنها از 397 هزار تومان قبل از اصلاح قیمت ها به 952 هزار تومان بعد از اصلاح 
قیمتها تغییر می کند و هزینه های آنها 555 هزار تومان زیادتر می شود اما قدرت 

خریدشان نیز  291 هزار تومان بیشتر می شود.

 یک خانواده 4 نفره در دهک پنجم نیز مانند خانواده چهارنفره در دهک چهارم 
یارانه دریافت می کند. هزینه خرید مرغ، تخم مرغ، پنیر، شیر و انواع روغن برای این 
خانواده قبلا 433 هزار تومان بود که به یک میلیون و 42 هزار تومان تغییر خواهد 
کرد. این یعنی با توجه به اینکه هزینه این خانواده 609 هزار تومان زیادتر شده، اما با 
توجه به یارانه جدید دریافتی قدرت خریدشان  نیز 236 هزار تومان افزایش خواهد 
یافت. دهک ششم نیز مانند دو دهک قبل از خود است. یعنی یک خانواده چهار 
نفره در این دهک یک میلیون و 200 هزار تومان یارانه می گیرند و میزان یارانه خالص 
دریافتی آنها 846 هزار تومان افزایش می یابد. هزینه های خرید این خانواده از 436 
هزار تومان به یک میلیون و 48 هزار تومان افزایش خواهد یافت و با وجود اینکه تغییر 
قیمت ها 611 هزار تومان به هزینه خانوار اضافه می کند ولی به قدرت خرید آنها 
234 هزار تومان اضافه خواهد شد. یارانه دهک هفتم نیز مانند دو دهک قبلی بوده 
با این تفاوت که هزینه خرید چهار قلم کالای اساسی برای آنها از 474 هزار تومان به 
یک میلیون و 170 هزار تومان تغییر خواهد کرد. این یعنی 696 هزار تومان به هزینه 
خانواده اضافه خواهد شد ولی به قدرت خرید آنها 150 هزار تومان اضافه می شود. 
یک خانواده چهارنفره در دهک هشتم نیز یک میلیون و 200 هزار تومان یارانه دریافت 
می کنند. این خانواده تا پیش از اصلاح قیمت ها برای خرید مرغ، تخم مرغ، پنیر، 
شیر و انواع روغن 518 تومان هزینه می کردند که بعد از اصلاح قیمت بایستی برای 
خرید این اقلام یک میلیون و 200 هزار تومان هزینه کنند و به هزینه های آنها 774 
هزار تومان اضافه خواهد شد. اما با توجه به افزایش یارانه خالص دریافتی 71 هزار 

تومان به قدرت خرید آنها در این اقلام اضافه می شود.
دهک نهم شهری نیز مانند دهک های قبلی خود بوده و هر نفر مبلغ 300 هزار 
تومان و یک خانواده 4 نفر مجموعا یک میلیون و 200 هزار تومان یارانه دریافت 
خواهند کرد. هزینه های خرید چهار کالای اساسی برای این خانواده چهار نفره در 
دهک نهم پیش از اصلاح قیمت ها 549 هزار تومان بود که به یک میلیون و 377 هزار 
تومان خواهد رسید. یعنی با وجود اینکه هزینه این خانواده 828 هزارتومان زیادتر 

خواهد شد اما قدرت خرید آنها 18 هزار تومان افزایش می یابد.



 شنبه-24 اردیبهشت ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 65497
ورزشی

هیات  گزینه   دو  در  قم   استان  ورزش  های  برترین 
توسط   1400 سال  در  برتر  ورزشکار  و  ورزشی 
پیشکسوتان، کارشناسان و خبرنگاران انتخاب خواهند 
شد،این نظر سنجی امشب )شنبه( ساعت 24 به پایان 

خواهد رسید. 
توسط  که  برتر  نفرات  داوران  کمیته  بررسی  از  بعد 
انتخاب  ورزشی  خبرنگاران  و  کارشناسان  پیشکسوتان، 
بعثت  ماه درسالن  اردیبهشت  شده اند،روز چهارشنبه 28 

ساعت 30/17 تجلیل می شوند.

1، نام و نام خانوادگی :
محمد رضا بهرامی 

مدیر عامل جمعیت هلال احمر 
استان قم 

هیات اول :جانبازان و معلولین 
هیات دوم :تیراندازی 

هیات سوم :شنا 
ورزشکار اول :گلستانی 

ورزشکار دوم :حسن زاده 
ورزشکار سوم :حسینی جد

2،نام و نام خانوادگی :محمدصادق شهیدی فرد
مربی تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی میز
هیات دوم :کشتی

هیات سوم :بسکتبال با ویلچر
ورزشکار اول :محمدحسن حبیبی

ورزشکار دوم :گلستانی
ورزشکار سوم محمدنژاد

3،نام و نام خانوادگی :
میر ابوالحسن میرهادی

خبرنگار 
هیات اول ،کشتی 

هیات دوم ،جانبازان 
هیات سوم :بدمینتون 

ورزشکار اول :خانم فاطمه خلیلی 
ورزشکار دوم :گلستانی جانبازان 

ورزشگار سوم :اصغر حسن زاده

4،نام و نام خانوادگی :امیر حبیبی
 مربی آمادگی جسمانی

هیات اول :ورزش های همگانی

5،نام و نام خانوادگی :
مهدی فرجی

هیئت رئیسه بدمینتون
هیات اول :بدمینتون

هیات دوم :کشتی
هیات سوم :جانبازان و معلولین

ورزشکار اول :نجاتی
ورزشگار دوم :معین خاکی

6،نام و نام خانوادگی :سید اکبر حسینی
مربی بدنسازی

هیئت ورزش های همگانی

7،نام و نام خانوادگی :خدیجه رضایی
ورزشکار رزمی کیک_بوکسینگ

هیات اول :هندبال 
هیات دوم: بدمینتون 
هیات سوم :بسکتبال 

ورزشکار اول :فاطمه خلیلی
ورزشکار دوم :لناز قاسمی

ورزشکار سوم :خدیجه رضایی

8، نام و نام خانوادگی :اسماعیل فتحی
مربی تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی میز
هیات دوم :یاتسکتبال

هیات سوم :کشتی
ورزشکار اول :محمدحسن حبیبی

ورزشکار دوم :محمد نژاد ورزشکار سوم :گلستانی

:آزاده  خانوادگی  نام  و  نام   ،9
مهدوی

نایب رئیس تنیس روی میز
هیات اول :تنیس روی میز

هیات دوم :جانبازان و معلولین
هیات سوم :کشتی

حسن  :محمد  اول  ورزشکار 
حبیبی

ورزشکار دوم :ساره احمدی
ورزشکار سوم :زهرا مصباحی

10،نام و نام خانوادگی 
محمدمهدی حلوایی

رئیس هیئت والیبال
هیات اول :کشتی
هیات دوم والیبال

هیات سوم :بدمینتون
ورزشکار اول :نجاتی کشتی

ورزشکار دوم :میکاییلی کشتی
ورزشکار سوم :محمدمهدی زرقان وطن والیبال

11، نام و نام خانوادگی :محمد مصباحی
دبیر هیئت تنیس روی میز

هیات اول :تنیس روی 
هیات دوم :بدمینتون 

ورزشکار اول :محمد حسن حبیبی

12،نام و نام خانوادگی :محسن نیک نیا
روابط عمومی ورسانه/خبر

هیات اول :فوتسال
هیات دوم :کشتی

پهلوانی
هیات سوم :کاراته 

ورزشکار اول :علی اصغرحسن زاده
ورزشکار دوم :نجاتی 

13، نام و نام خانوادگی :ابوالفضل خاکی
مربی کشتی

 هیات اول :بدمینتون
هیات دوم :کشتی
هیات سوم: کاراته

ورزشکار اول :محمد معین خاکی

14 ،نام و نام خانوادگی
 :ابوالفضل صولتی

پیشکسوت فوتبال
هیات اول :کشتی

ورزشکار اول :علی رضا نجاتی

15،نام و نام خانوادگی :مهدی حاجیلو 
خبرنگار خبرگزاری فارس، فوتسال 

هیات اول :کشتی، اهمیت دادن به بحث استعدادیابی و 
حمایت از ورزشکاران و مربیان 

هیات دوم :ورزش های زورخانه ای، اهمیت دادن به مرام 
پهلوانی و برگزاری مسابقات مختلف 

هیات سوم :تکواندو، برگزاری کلاسهای استعدادیابی و 
اهمیت دادن به جوانان 

ورزشکار اول :مسعود عباسی پدیده لیگ برتر فوتسال ایران 
و حضور در تیم ملی 

ورزشکار دوم :میرقاران مقدم، بازیکن خوش تکنیک تیم 
بسکتبال شمیدر قم 

ورزشکار سوم :امیر عبدی 

16،نام و نام خانوادگی :سپیده نظیری
داوری

 هیات اول :ترای اتلون
 هیات دوم :هندبال

هیات سوم :بدمینتون 
ورزشکار اول :الناز قاسمی

ورزشکار دوم :فاطمه خلیلی
ورزشکار سوم :فایزه عابدینی

نظر سنجی برترین های ورزش استان قم در سال ۱4۰۰  حمیدی مدافع اسبق تیم فولاد خوزستان: 

فولاد می تواند استقلال را 
دچار بحران کند

مدافع اسبق تیم فولاد خوزستان گفت: این تیم می تواند اولین شکست استقلال 
را رقم بزند و وقتی یک تیم بدون باخت، شکست بخورد دچار بحران می شود. 

محسن حمیدی در گفت وگویی اظهار داشت: دوست دارم قهرمانی استقلال را 
ببینم اما حس می کنم فولاد برنده این بازی خواهد بود و به این ترتیب شاید چند 
هفته باقی مانده تبدیل به بدترین هفته های استقلال شود چون وقتی یک تیم بدون 

باخت، شکست بخورد دچار بحران و شرایط ادامه کار برایش سخت می شود.
حتی مساوی با فولاد هم قهرمانی استقلال را تضمین می کند

وی تصریح کرد: فولاد تیم یکدست، منسجم و سختکوشی است. پس از بازی های 
آسیایی که عملکرد خیلی خوبی داشت و توانست صعود کند، برگشتش در لیگ هم 
خیلی خوب بود. با این شرایط می تواند اولین شکست استقلال را رقم بزند. استقلال 
هم تیم خیلی خوبیست اما گرمای هوای اهواز اولین مشکل این تیم خواهد بود. 
علاوه بر این فولاد اگر همان نمایشی که در آسیا و همچنین دو بازی قبلی داشت 
را ارائه بدهد، می تواند به برد برسد. البته همانطور که گفتم دوست دارم تیم فرهاد 
مجیدی قهرمان شود چون فشارهای زیادی را تحمل کردند ولی فولاد هم قدرت 

تیمی بالایی دارد.
حمیدی در مورد اینکه بسیاری از اهالی فوتبال معتقدند این بازی خان بزرگی برای 
استقلال خواهد بود و حتی می تواند مسیر قهرمانی را عوض کند، گفت: بله، خان 
بسیار بزرگی است. همیشه بعضی بازی ها در روند قهرمانی تاثیر گذارند و این بازی 
هم همین شرایط را دارد. با اینحال پیروزی در این مسابقه برای هر دو تیم می تواند 
اثرات مثبتی داشته باشد. هم می تواند به فولاد شخصیت بیشتری بدهد و هم در 
صورت برد استقلال، قهرمانی این تیم تضمین می شود. حتی کسب تساوی در این 

بازی بیرون از خانه نیز قهرمانی استقلال را تقریبا تمام شده می کند.
مجیدی کار خیلی بزرگی انجام داد

وی در مورد تقابل دو ستاره اسبق استقلال که اکنون به عنوان سرمربیان جوان 
در دو تیم بسیار خوب لیگ برتر حضور دارند و هر دو هم ساختار دفاعی محکمی در 
تیم هایشان ایجاد کرده اند، اظهار داشت: چند روز پیش صحبت های جواد نکونام را 
در مورد تیم ملی و خودش خواندم که حرف های خیلی خوبی زده بود. او اعلام کرد 
آنقدر در ایران کار می  کنم تا لیاقت خودم را نشان بدهم و به اوساسونا و لالیگا برسم. 
نکونام کارش را پایه ای شروع کرد. او نساجی را به لیگ برتر آورد. در فولاد هم چه 
سال های قبل و چه امسال، کارش را پله به پله پیش برد. یعنی رفته رفته جلو می رود 

و به تیمش شخصیت می دهد.
مدافع اسبق فولاد گفت: تفاوت دو مربی همین است. فرهاد مجیدی در لیگ های 
پایین تر مربیگری نکرده، مستقیم روی نیمکت یک تیم بزرگ نشست. انتظار از او 
بالاست و جای اشتباه هم ندارد اما کار خیلی بزرگی را انجام داد. سال گذشته 
بازی های استقلال را می دیدم؛ این تیم خیلی خوب کار می کرد اما یک بدشانسی 
کافی بود تا یک بازی را از دست بدهد. به همین خاطر فشارها و هجمه ها زیاد شد. 
علاوه بر این، مجیدی تیمش را از اواسط لیگ تحویل گرفت و تا بخواهد آن را جمع 
و جور کند تحت فشار زیادی قرار گرفت. اما امسال تیمش را خیلی خوب بست و 

درصد اشتباهات را خیلی کم کرد.
نکونام می تواند تضمینی برای آینده تیم ملی باشد

حمیدی با اشاره به خصوصیات نکونام تصریح کرد: مدیریت و نظم او در فولاد 
مشخص است. او مانند کی روش است اما جذاب تر و تهاجمی تر. تیم کی روش 
ساختار دفاعی خیلی خوبی داشت اما در فاز هجومی اینطور نبود. درحالیکه فولاد، 
هم در کار دفاعی و هم در کار هجومی قدرت دارد و فعال است. وقتی یک تیم موفق 
باشد نشان می دهد مدیریت بیرون از زمین ان خوب است و همه چیز سرجای 

خودش قرار دارد.
وی افزود: نکونام با این شرایط در سال های بعد می تواند خیلی موفق باشد. شاید 
حتی بتواند تضمینی برای تیم ملی و موفقیتش در آینده باشد. ان شاالله روزی بتواند 
در اسپانیا یا کشورهای خارجی دیگر هم کار کند. مجیدی و نکونام، هردو مربیان 
خوبی هستند و برنامه های خوبی برای تیم هایشان دارند اما به اعتقاد من فولاد نظم 
تیمی خیلی خوبی در داخل و بیرون از زمین دارد. نکونام یک مربی باکلاس است و 

سبک خاص خودش را دارد. او مانند علی دایی شخصیت خاصی دارد.

این مسابقات به میزبانی کاشان برگزار شد؛

نایب قهرمانی ماهان قم در لیگ مناطق 
فوتسال نونهالان کشور 

تیم فوتسال ماهان قم به عنوان نایب قهرمانی لیگ مناطق فوتسال نونهالان دست 
یافت.

براساس این گزارش ، تیم فوتسال نونهالان ماهان قم که با درخشش در بازی های 
مرحله گروهی دیدار نیمه نهایی فوتسال لیگ مناطق کسب جواز حضور در در فصل 
آینده لیگ دسته یک فوتسال نونهالان کشور را کسب کرده بود، در بازی پایانی برابر 
مقاومت قزوین با نتیجه 4-1 شکست خورد و به عنوان دومی این مسابقات بسنده 

کرد.
نماینده قم پیش از این و در مرحله گروهی این رقابت ها با تساوی برابر مقاومت 
قزوین و پیروزی بر تیم های شهرداری نالوس آذربایجان غربی، آرمان سیلک کاشان 

و حاتم زابل در مرحله گروهی و غلبه بر پایه سازان ساوه به بازی فینال راه یافته بود.
این بازی ها با حضور ده تیم به میزبانی کاشان برگزار شد.

برای حضور رقابت های قهرمانی 2022 آسیا؛

دعوت والیبالیست جوان قمی
 به اردوی تیم ملی 

محمد مهدی زرقان  والیبالیست جوان قمی به اردوی تیم ملی والیبال جوانان 
دعوت شد.

به گزارش هیات والیبال استان قم ،رقابت های قهرمانی 2022 آسیا از 31 مرداد تا 
7 شهریور در کشور بحرین برگزار می شود و تیم ملی جوانان به عنوان نماینده ایران 

در جام کنفدراسیون والیبال آسیا شرکت خواهد کرد.
دعوت شدگان خود را عصر روز یکشنبه 18 اردیبهشت به آقای امیرمهدی نفر 

سرپرست تیم ملی جوانان معرفی کردند و تمرینات خود را آغاز نموده اند.

 گفت و گو / ایمان / رضا ملکی

 این بار از کسی می نویسم که تمامی امتیازات ویژه یک 
انسان به تمام معنی را در عرصه ورزش و خبر داراست.

مرد همیشه خنده  رو فوتبال و عرصه خبر در حالی به مسیر 
پنجاه و سه سالگی خود می رسد که گنجینه ای از معرفت و 
بزرگی را در طول سال ها حضور مستمر در ورزش از خود بر جا 
گذارده و مورد وثوق و احترام اهالی ورزش می باشد در کنارش 
می نشینم و با هم به سال های گذشته می رویم تا زندگی پر 

افتخار او را به رشته تحریر درآورم .
ابتدای زندگی

 شهر سردسیر خلخال در دامنه کوه های پر برف آذربایجان 
شرقی با مردم مهربانش که دنیایی از صفا و صمیمیت و پاکی 
را در مسیر زندگی دنبال می کردند محل تولد جوان برومند 

امروز ورزش استان بود.
 استاد محمود عابدی که از روحانیون به نام و از یاران حضرت 
امام خمینی)ره( وامام جماعت مسجد بزرگ جامع خلخال 
بود نام فرزند گرانقدرش را جعفر گذارد جعفر تا سال 58 دوران 
کودکی خود را در خلخال پشت سر گذارد و تا سال چهارم 
ابتدایی در مدرسه سعدی خلخال مسیر علم آموزی را تجربه 
کرد با پدر گرانقدرش به قم آمدند و در محله یخچال قاضی 

سکنی گزیدند.
 مدرسه های 19 دی،ادیب،امام موسی صدر و حکیم نظامی 

مسیر دانش اندوزی او تا رسیدن به دیپلم بود.
اساتید بزرگواری چون استاد احمد ارجمند و استاد احمد 
غلامی در ورزش آموزشگاه ها او را در فوتبال آموزشگاه ها یاری 
کردند و تیم منتخب آموزشگاه ها دریچه  ای برای او در دنیای 

فوتبال مدرن آن روز شد.
آغاز فوتبال در تیم محلی هدف 

جعفرعابدی با اشتیاق از شروع فوتبالی خود در محلات 
صحبت می کند و می گوید استاد رضا آسوده بچه های محله 
یخچال قاضی و چهارمردان را جمع کرد و با تشکیل تیم محلی 
به نام هدف در مسابقاتی که در زمین های خاکی بود شرکت 
کردیم با این تیم قهرمان محلات شدیم و به دسته ی سوم 

صعود کردیم.
ابراهیم  مرحوم  توجه  مورد  کردم  که  خوبی  بازی های  با   
فرجی قرار گرفتم و به تیم خوب پیروزی آمدم تا سال 1375 
در این تیم بودم تا با نظر استاد حسین بی تا به تیم خوب و 

شایسته میلادی پیوستم.
انتخاب در تیم بسیج با رهبری مربی خوبم استاد کاظم 

فتحی نیز از جمله حضور فعال من در فوتبال قم بود.

شکست استقلال با شلیک بیست متری جعفر 
عابدی

یکی از خاطرات شکوهمند دوران فوتبالی من بازی مقابل 
تیم پرافتخار استقلال تهران در شهریور سال76 بود.

استقلال تهران که با مربیگری مرحوم ناصر خان حجازی 
اسطوره فوتبال ایران هدایت می شد و همه ی بزرگان فوتبالی 
خود را هم در اختیار داشت مقابل تیم بی ادعا و خوب میلادی 
قم با شکست بدرقه شد.خیل عظیم تماشاگران خونگرم قمی 

در ورزشگاه شهید حیدریان شاهد این شکست بودند.
 دقیقه 83 بود در محوطه هجده قدم در فاصله ی20 متری 
دروازه  تور  با یک شلیک جانانه  و  رسید  به من  توپ  دروازه 

استقلال را به لرزه درآوردم تا ورزشگاه را منفجر سازم.
 این بهترین خاطره تمام عمر ورزشی من از فوتبال بود که 

هنوز مردم عزیز قم با آن خاطره دارند و هر جا که حضور دارم از 
آن شلیک و پیروزی صحبت می کنند.

ورود به عرصه رسانه
کنار  در  اینکه  به  توجه  با  بودم  نوشتن  عاشق  همیشه 
تحصیلات دانشگاهی که لیسانس حقوق را دریافت کردم در 
دوروس خوب حوزوی هم فعال بودم نوشتن برایم ایده آل بود 
و از این بابت به طوراتفاقی در مسیر ثبت وقایع ورزشی دست 

به قلم شدم.
سال 1374 با هفته  نامه بعثت مشغول به فعالیت شدم و در 

سال 78 رسما به گروه ورزشی روزنامه وزین 19 دی پیوستم.
در زمان حضور تیم صبای قم فعالیت شایسته ای با روزنامه 
وزین خبر ورزشی داشتم و با چند تن از عزیزانم عضویت در 
انجمن خبرنگاران ورزشی ایران را به دست آوردیم به همراه رضا 

ملکی پیشکسوت عرصه خبر در تیم فوتبال قلم ورزش ایران 
عضویت یافتیم که از بهترین خبرنگاران ورزشی ایران سود می 
جست و مرحوم مودت در کنار استاد احمد میرزاییان هدایت 
آن را به عهده داشتند که خاطرات شکوهمندی در بازی های 

دوستانه در ایران و خارج کشور با این تیم دارم.
هنوز هم با عشق دست به قلم هستم و اگر موردی را ببینم که 
جفائی در حق ورزش قم می باشد فورا آن را انعکاس داده چون 

رسالت ما بر این پایه استوار است.
حرف آخر

ترکی  و جاری شدن صوت دلنشین  زیبای جعفر  گویش 
پر حرارت و جذاب در  آنقدر  و  او حال دیگری دارد  زبان  از 
محافل ورزشی صحبت می کند که همواره همگان شیفته 
که  بنویسید  آقا  می گوید  جعفر  هستند  وی  صحبت های 
در طول بیست و سه سال من برای همه نوشتم از بازیکن، 
مربی،مسئول، تیم و غیره و اگر نوشته هایم را نگه داشته و 

اکنون چاپ می کردم خود چند جلد کتاب می شد.
نگاه روزنامه وزین ایمان را در پاسداری از حرمت و احترام 
کهن کسوتان پاس می داریم چون من برای همه نوشتم اما 
برای خانواده ی رسانه تاکنون مطلبی در خصوص زندگی آنها 

چاپ نگردیده است.
قبل ازعید مطلب استاد خادم را دیدم که به عنوان کهن 
کسوت رسانه ی قم برایش نوشته بودید و بسیار خوشحال شدم 
و ممنونم از نگاه ویژه ی شما درخصوص خانواده ی ورزش و 

کهن کسوتان.
جعفر عبدی دل پردردی دارد و از همه جفاهای بزرگی که در 
طول سال ها به ورزش قم گردیده  است او می گوید با پوست و 
گوشت خود حس می کنم که جوانان برومند ما هیچ چیزی 
کمتر از دیگر استان ها ندارند اما بیشترین عاملی که ورش قم 
را در مسیر توسعه قرار نمی دهد کمبود اعتبار و اعتبارات مالی 

است که همه هیئت های ورزشی از آن نالان هستند.
الان هم که با توجه به گرانی های بسیار اعزام تیم ها با بودجه 
کم امکان پذیر نیست و این می تواند بزرگترین چالش موجود 
باشد جعفر از همسر گرانقدرش می گوید که بار سنگین تربیت 
چهار فرزند برومندش را به دوش کشیده و با توجه به سفرهای 
متعدد ورزشی و خبری با تیم ها با سختی های زندگی ساخته و 
عاشقانه در کنارش بوده تا تشکری خالصانه داشته باشد بر او 
و فرزندان نیکش که در اخلاق و ادب همواره زبانزد می باشند 
جعفر عابدی هم اکنون در بدنه مدیریتی اداره کل  تعزیرات 
حکومتی استان قم  مشغول به خدمت می باشد و حضورش 
در کنار ورزش و مردان بی ادعا اصحاب رسانه همواره باعث 

افتخار و عزت جامعه ورزش می باشد.

در گفت و گو با جعفر عابدی پیشکسوت فوتبال وعرصه خبردراستان قم مطرح شد:

از شکست استقلال تهران با شلیک۲۰ متری و۲۳سال عاشقی کردن در مسیر رسانه 

وقتی گفتم سهمیه آسیا می گیریم خندیدند!

الهامی: من با مدیرعامل بحث کردم نه بازیکن
سرمربی سابق نساجی گفت: در شایعات مربوط به صابر حردانی، بچه گانه است. می 
دانم چه کسی پشت ماجرا است. حتی بیانیه نساجی جوری است که مردم را به سمت 

خاصی سوق بدهند. از طریق یک کانال خاص حرف دروغ را پخش کردند. 
ساکت الهامی بعد از حواشی مربوط به برکناری و شایعاتی در خصوص رختکن نساجی 

واکنش نشان داد. گزیده صحبت های سرمربی سابق نساجی را  در ادامه می خوانید:
*به رختکن رفتم. به ایزد سیف الله پور گفتم وقتی باشگاه آلومینیوم به مدت دو 
هفته این مقدار بیانیه و صحبت های نامناسب را مطرح کردند. شما به عنوان باشگاه 
از مدیرتان حمایت نکردید؟ عیب ندارد بیانیه ندادید چون امیر قلعه نویی گفته بودید 

بیانیه ندهید.
*چرا 90 دقیقه بازی اراک فحش های رکیک خانوادگی شنیدیم، مگر مربی شما 

نبودم؟ چرا بیانیه صادر نکردید و بابت این موضوع مطالبه گری نکردید؟
*ایزد سیف الله پور در حین این صحبت های، صدایم را ضبط می کردند.  به او گفتم زن 
و بچه شما که در کانادا زندگی می کنند زن و بچه هستند، زن و بچه ما که در ایران زندگی 

می کنند و فحش می شنوند زن و بچه نیست؟ هر چی به ما گفتند به شما هم گفتند.
*من در مورد آقای حدادیان کمی تندروی کردم. صادقانه باید بگویم در مورد او اشتباه 

کردم و نباید درباره نقش او در فوتبال صحبتی می کردم. حدادیان جز خوبی و برادری چیزی 
نداشته است.

*همه مسائل رختکن همین درگیری های لفظی با مدیر نساجی بود. گفتم الان که 
تیم شما قهرمان شده حکم، حکم شماست. من از حق بچه هایم)بازیکنانم( نمی گذرم. 
*به سیف الله پور گفتم مرد نیستی. چون رو در رو گفتم. او همه این صداها را ضبط 
کرد و به آقای حدادیان داد. مالک باشگاه از جیبش خرج می کند. با شنیدن این حرف 

ها ناراحت می شود و حق دارد.
*در شایعات مربوط به صابر حردانی، بچه گانه است. من که می دانم چه کسی پشت 
ماجرا است. حتی بیانیه نساجی جوری است که مردم را به سمت خاصی سوق بدهند. 
آقای حدادیان در ذاتشان چنین چیزی نیست و چنین آدمی نیستند. از طریق یک 
کانال خاص حرف دروغ را پخش کردند. من در سفره پدر و مادرم بزرگ شدم اما در مورد 

سیف الله پور هیچ چیز نمی گویم.
 *آقای سیف الله پور، فرهاد کوچک زاده و علی امینی، خانم اقدم، وحید فاضلی و 

مجید جلالی بد بودند و فقط تو خوب هستی؟ باید حرمت نون و نمک را نگه دارد.
*خدا به خاطر مردم مازندران عزت داد. در مورد حدادیان اشتباه کردم. این صحبت 

ها را نمی گویم که برگردم. دیگر با او همکاری نمی کنم اما اشتباهم را می پذیرم. دوست 
دارم رفاقتمان بماند. مانند کسانی که با حدادیان رفیق هستند اما با او کار نمی کنند.  

 *با دیده منت حکم قطع همکاری ام را می پذیرم. ای کاش به جای 3 روز 10 
خوشحال می شدند. 

*گفته بودم جنازه ام بیفتد نمی گذارم نساجی بیفتد. دور رفت مقابل استقلال گفتم 
نساجی را به آسیا می برم.همه به من خندیدند! بعضی ها که داخل تیم نیستند فکر نمی 

کردند استقلال را شکست بدهیم.
*فشاری که روی سر من بعد از باخت مقابل مس آوردند واقعاً زیاد بود. این رسم 
مردانگی نبود که صدایم را ضبط کنند و به مالک بدهند. به هر حال مالک هم تحت 

فشار است.
*اگر می خواهند این قضیه را بگویند با واقعیات و جزییات بگویند.

*خدا آنقدر بزرگ است که مرا از دستیاری ماشین سازی به سرمربیگری تراکتور رساند 
و قهرمانش کردم. بعد محرومیت تیم نساجی را تحویل کردم که خیلی ها جرات قبول 
کردن پیشنهاد آن را نداشتند و 9 امتیاز گرفتم. حالا هم که قهرمانی جام حذفی شدیم. 

خدا خیلی بزرگ است.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت62500 
متر مربع پلاک ثبتی 49 فرعی از 27 اصلی واقع در بخش 3 جعفرآباد 
ثبت اراضی روستای خیرآباد که بنام خانم لیلا رستمی فرزند مراد میباشد 
در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک بعمل نیامده از طرفی 
تقاضای  به  بنا  لذا  نمود  عمل  نمیتوان  نیز  ثبت  قانون  ماده 15  مطابق 
کتبی نامبرده باستناد ماده 8 آئین نامه از قانون الحاقی موادی به قانون 
ساماندهی وحمایت از تولید و عرضه مسکن)صدور اسناد مالکیت واقع در 
محدوده روستاهای بالای 20 خانوار وشهرهای زیر 25 هزار نفر جمعیت( 
تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 1401/03/18 ساعت 
9/30 صبح در محل وقوع ملک انجام می گیرد بدینوسیله به اطلاع اهالی 
و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز 
و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی 
اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و 
اعتراضات مالکین و مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین 
ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی 

تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./
 )م الف 15246(
تاریخ انتشار آگهی: شنبه 1401/02/24
رئیس ثبت اسناد جعفرآباد-محمدرضا خدایاری
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب :

تصمیم گیری های عجیب و غریب جامعه را دچار التهاب می کند 
حوزه  در  دولت  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
اقتصادی بخصوص در تیم اقتصادی اش قادر نخواهند بود 

مشکلات را حل و به یک برنامه مشخص برسد. 
زهرا نژاد بهرام درباره عملکرد دولت در طی ماهای گذشته 
اخیر  گرانی های  قوه مجریه در خصوص  به  که  انتقاداتی  و 
می شود، گفت: معتقدم در خصوص  ارزیابی عملکرد دولت 
اگر به طور مثال در ماه اول و یا دوم و  یا حتی شش ماه اول بنا 
داشتیم صحبت کنیم  بسیار زود و بی انصافی بود، اما امروز با 
گذشت تقریبا یکسال از عمرش می شود یک ارزیابی های اولیه 

را انجام داد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: متاسفانه 
موج گرانی ها در حوزه اقتصادی روز به روز بیشتر  گربیان مردم 
را فشار می دهد، تورم سرسام آور شده و ما یک تکلیف و برنامه 
مشخصی برای اقتصاد مشاهده نمی  کنیم به طوری که حتی 
بودجه سال 1401 هم نتواسته است برنامه کوتاه مدت دولت را 

برای وضعیت اقتصادی تعریف کند. 
وی با بیان این که دولت نیازمند تصمیم گیری های اساسی 
است و باید برنامه ریزی های خودش را اعلام کند، اظهار داشت: 
اگر دولت بخواهد به صورت مقطعی و موردی درباره گرانی 
برخی از اقلام که این روزها مشاهده می کنیم مثل ماکارانی، 
گوجه و سایر مایحتاج مردم نظر دهد و کار کند طبیعتاً این 
سیاست اقتصادی کشور را دچار چالش خواهد کرد؛ به طوری 
که حتی افزایش حقوق و دستمزد هیچگاه منجر به این نخواهد 

شد مردم شرایط روزمره خودشان را طی کنند!
نژاد بهرام با اشاره به این که دولت نیازمند یک برنامه اساسی 
در حوزه اقتصادی و اداره کشور است، بیان کرد: اعلام شد که 
دولت 7 هزار صفحه برنامه برای اداره کشور دارد، اما هیچگاه 
و  افکار عمومی  اختیار  در  و   نکردیم  را مشاهده  برنامه  این 

کارشناسان قرار داده نشد که مورد ارزیابی قرار گیرد این برنامه 
چیست؟ اتفاقا به شخصه معتقدم داشتن 7 هزار صفحه برای 
اداره کشور عالی است اما بیایند بگویند چیست؟ در قالب شعار 
است؟ در قالب برنامه است؟ برنامه عملی است؟ ما چیزی 

نمی دانیم تنها گفته شده است برنامه ای وجود دارد. 
وی تاکید کرد: دولت در حوزه اقتصادی بخصوص در تیم 
اقتصادی اش قادر نخواهند بود مشکلات را حل و به یک برنامه 

مشخص برسد. 
بیان کرد: قرار نیست کار  این فعال سیاسی اصلاح طلب 
عجیب و غریبی در کشورمان انجام دهیم. همه کشورها این 
دوره ها را به یک طریقی از سر گذارنده اند. وضعیت ما از بحران 
جهانی سال 2006 و 2007 و یا وضعیت دهه 30 میلادی 
در قرن بیستم که بدتر نیست، همان موقع هم دانشمندان و 
اقتصاددانان دور هم جمع شدند و راه حل پیدا کردند و جهان 
را از آن بحران ها نجات دادند و هر کشوری باتوجه مقتضیات 
خودش با آن بحران ها دست و پنجه نرم کرد، ما چرا از تجارب 
دیگران استفاده نکنیم؟ چرا فکر می کنیم همه چیز را خودمان 
می دانیم؟ معتقدم با این شرایط برای این که وضعیت اقتصادی 
کشور را سامان دهی کنیم باید از تجارب گذشته و کشورهای 

دیگر استفاده کنیم.
وی  در گفت و گو با ایلنا افزود: دولت می تواند یک فراخوان 
عمومی به اقتصاددانان داخل و خارج کشور که دستی در آتش 
دارند بدهد و از آنان یاری بخواهد چه اشکالی دارد که از مردم 
کمک بگیریم؟ دولت نشان داد تیم اقتصادی اش قادر به حل 
مسائل نیست. بنابراین یک اتاق فکر  از کارشناسان آشنا به امور 

درست کند و یک برنامه از این اتاق فکر بخواهد.
وضعشان  روز  به  روز  مردم  امروز  این که  بیان  با  بهرام  نژاد 
سخت تر می شود و کشور فشار بیشتری را تحمل می کند، 

گفت: دولتمردان می گویند نفت می فروشیم و پولش را دریافت 
می کنیم، اما در عمل اثری از این پول در اقتصاد کشور مشاهده 
نمی شود؛ یا ما پول نفت را گرفته ایم یا نگرفته ایم، اگر گرفته ایم 
که به اقتصاد ما تزریق نشده است اگر نگرفته ایم باز همچنان 
در تحریم ها قرار داریم. یا در بودجه مصوب دولت  در سال 
1401 باتوجه به نظر دولت حذف ارز 4 هزار و 200 انجام 
شد؛ اما هر دفعه یک مسئله بیان می شود اگر حذف شده 
است بگویند حذف شده است اگر نشده است بگویند این ارز 
همچنان باقی است، تصمیم گیران باید توجه کنند با تصمیم 
گیری های عجیب و غریبی که صورت می گیرد جامعه را دچار 
التهاب می کنند، آن هم جامعه ای که ملتهب است و در فشار 

تورمی قرار دارد.
وی تاکید کرد: جهت گیری سیاسی من با دولت یکی نیست 
اما تمام علاقه من است که دولت موفق شود زیرا در این بین 
مسائل و منافع مردم و کشور مطرح است و لذا هر کار و کمکی 
که می توان باید انجام داد. به خاطر دارم به خانم خزعلی معاون 
رئیس جمهور هم این نکته را یادآوری کردم درست است که از 
نظر جهت گیری سیاسی با یکدیگر تفاوت نظر داریم اما مسئله 
زنان مسئله مهمی است فرقی هم نمی کند چه من اصلاح 
طلب و چه اصولگرا باشم مسئله زنان مسئله جامعه است. 
امروز هم مصالح مردم در میان است من جای دولت باشم 
فراخوان عمومی به اقتصاددانان داخل و خارج می دهم و از 
آنها می خواهم یک برنامه اصولی دهند تا بتوانیم تصمیمات 

درست اقتصادی بگیریم 
متاسفانه  در حوزه سیاست خارجی  یادآور شد:  نژادبهرام 
همچنان دچار چالش های قبلی هستیم و نمی توانیم تصمیم 
گیری های نهایی خودمان را انجام دهیم. امروز ماه ها است 
مذاکره می کنیم. اقتصاد، فرهنگ و سیاست را به مسئله برجام 

گره زده ایم جواب این مسئله یا بله است یا خیر. اگر بله است 
بسم الله اگر جواب خیر است بازهم بسم الله به مردم بگویند چه 
اتفاقی در حال رخ دادن است. ما نمی توانیم مسئله برجام که 
مسئله اصلی ما در سیاست خارجی است را نادیده بگیریم و ما 
باید تکلیف مان را در این مورد مشخص کنیم. امروز ما توپ را در 
زمین آمریکا می اندازیم آن ها توپ را در زمین ما می اندازند، در 
صورتیکه این گونه نمی توانیم مسائل را حل کنیم باید بلاخره به 

یک جمع بندی برسیم و اعلام کنیم .
رئیس جمهور باید ازهمه  ظرفیت های جامعه استفاده کند 

وی تاکید کرد: آن چه که اولویت دارد منافع ملی ایران است 
به  این مذاکرات  منافع ملی هم می گوید تلاش کنیم که  و 
نتیجه برسد که اگر این کار را انجام ندهیم کشورهای دیگر از 
این فضای ابری و سایه وار منافع خودشان را تامین می کنند. 
بنابراین لازم است نهادهای اصلی کشور تصمیم نهایی را در 
این زمینه بگیرند؛ چرا که بی تصمیمی کشور را در بلاتکلیفی 

قرار می دهد. 
تنها  امروز  کرد:  عنوان  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
روبه رو هستیم در  با چالش  اقتصادی نیست که  در مسائل 
نیازمند  مسائل فرهنگی و اجتماعی دولت چالش دارد که 
تصمیم گیرهای شجاعانه در این زمینه هستیم که متاسفانه 
و  گرفت  تصمیم  باید  که  صورتی  در  است  شده  مخدوش 
از  باید بدهیم. اصلاح طلبان  را هم  هزینه های تصمیم مان 
با این که عضویت خاصی هم در  آقای روحانی در دور دوم 
دولت نداشتند، حمایت کردند اگر آقای روحانی اشتباهی هم 
کرد گردن ما هم هست و می پذیریم و این شجاعت مدیریتی و 

تصمیم گیری است.
وی ادامه داد: امروز مدیران باسابقه ای که بودند نیستند، 
ندارند،  آنچنانی  کاری  سوابق  که  آمدند  جدیدی   دوستان 

البته این اشکالی ندارد اگر بتوانند به خوبی کار انجام دهند 
و از ظرفیت های کشور استفاده کنند مهم خروجی است؛ اما 

متاسفانه ما خروجی مشاهده نمی کنیم.
نژادبهرام بیان کرد: امروز کشور به این نتیجه رسیده است چه 
اصولگرا، چه اصلاح طلب، چه کسانی که هیچ گونه گرایش 
سیاسی ندارند مسائل کشور باید حل شود و رئیس جمهور باید 
از ظرفیت های جامعه استفاده کند. ما دانشمندان بسیاری 
داریم که جدی گرفته نمی شوند و فقط به گروه های محدود 

خاص خودمان توجه می کنیم و این اشکال دارد.
وی خاطرنشان کرد: آقای رئیس امروز باید تصمیم گیری 
نهایی را در مسائل انجام دهد، تصمیم بگیرد  ارز 4 هزار و 200 
تومانی داریم یا خیر. در حوزه سیاست خارجی تصمیم بگیرد 

که برجام چه شود. 

مورا در بازگشت از تهران در فرودگاه فرانکفورت بازداشت شد؛

 پشت پرده ماجرای فرودگاه فرانکفورت چیست؟
معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به هنگام بازگشت از گفتگوهای خوب و رو به جلو خود در تهران، 
در آلمان مورد بازداشت موقت قرار گرفت و تلفن همراهش ضبط شد. این اتفاق گویای نکات مهمی در پشت پرده 

ماجراست. 
انریکه مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اروپا به همراه دو نفر از همکارانش، صبح جمعه به هنگام بازگشت از 
سفر تهران در فرودگاه فرانکفورت توسط پلیس آلمان به طور موقت در حالتی شبیه به بازداشت، نگه داشته شدند. 

مورا و همکارانش از فرانکفورت قصد عزیمت به بروکسل، مقر اتحادیه اروپا را داشتند.
پلیس یا مقامات آلمان هنوز هیچ توضیحی درباره این اتفاق نداده اند. 

مورا نیز صبح روزجمعه  در توییتی نوشت که هیچ توضیح روشنی به او درباره این ماجرا نداده اند. او همچنین 
نوشت که این اقدام نقض کنوانسیون وین مبنی بر مصونیت دیپلمات ها هست. چرا که او یک مقام اتحادیه اروپا و 

در چارچوب یک ماموریت رسمی در حال سفر بوده است. مضاف بر اینکه او گذرنامه دیپلماتیک از اسپانیا دارد.
در همین حال، این مقام اتحادیه اروپا سه شنبه شب راهی تهران شد و طی روزهای چهارشنبه و پنجشنبه چندین 

ساعت با علی باقری، مذاکره کننده ارشد کشورمان گفتگو کرد.
به گزارش ایرنا ،بحث های مورا و باقری در فضایی مثبت برگزار شده و روند و پیشرفت خوبی را داشته است و 

گفتگوها تقریبا به مراحل نهایی خود رسیده است.
بر اساس این گزارش، به نظر می رسد رژیم و لابی صهیونیستی مثل سابق با هر گونه پیشرفت در گفتگوها 
مخالف و از آن نگران بوده است، قصد مانع تراشی در روند گفتگوها را دارد و در این مسیر از هیچ تلاش و اقدامی 

فروگذار نیست.
لابی صهیونیستی در بخشی از دستگاههای امنیتی آلمان نفوذ خوبی را دارد و برخی از گزارش های سرویس های 
امنیتی این کشور که به طور اختصاصی در رسانه های اسرائیلی و درباره موضوع ایران منتشر شده اند، در کنار سایر 

شواهد، چنین گزاره ای را تایید می کنند.
از طرف دیگر، یکی از موضوعاتی که مورا در توییت دوم خود به آن اشاره کرده، موضوع حکم اعدام احمدرضا 
جلالی است که به اتهام جاسوسی برای موساد و کمک به ترور دانشمندان هسته ای کشورمان در حال حاضر در 
زندان است. فشار بر مقام اروپایی در خصوص جلالی، به عبارتی دم خروسی است که مبدا فشارهای این اقدامات 

مخرب را افشا می کند. 
در ماجرای فرانکفورت زمینه مخالفت با پیشرفت در گفتگوهای هسته ای دیده می شود که از طریق فشار بر فردی 
که به دنبال تحقق توافق است، اتفاق می افتد. و دیگری حمایت از جلالی است که عامل رژیم صهیونیستی است. 

مخرج مشترک این دو موضوع، منافع رژیم صهیونیستی و دوستان آن است.
اما از همه مهمتر، اقدامات فوق که ناشی از دستپاچگی و آشفتگی لابی صهیونیستی و جبهه مخالف با توافق در 
وین است، یک نشانه مهم و جدی مبنی بر این است که با پیشرفت های اخیر در گفتگوهای تهران، مذاکرات وین 

به مراحل نهایی خود رسیده است.
ایران از آلمان نسبت به بازداشت موقت »مورا« توضیح بخواهد

یک کارشناس ارشد مسائل بین الملل  در این خصوص گفت: ایران از دولت آلمان نسبت به بازداشت موقت 

»مورا« توضیح بخواهد. 
رضا نصری در صفحه توییتر خود با اشاره به بازداشت موقت »انریکه مورا« هماهنگ کننده گفت وگوهای وین در 

بازگشت از تهران در فرودگاه فرانکفورت توسط پلیس آلمان نوشت:
» با توجه به اینکه مبدأ سفر انریکه مورا ایران بوده و گوشی های موبایل اش - که ممکن است حاوی اطلاعات 
مربوط به ملاقاتش در تهران بوده باشد - ضبط شده، جا دارد ایران از دولت آلمان نسبت به بازداشت موقت او 

توضیح بخواهد.«

 خطیب نماز جمعه قم با اشاره به ضرورت بازسازی اقتصادی گفت: بی عدالتی در بهره مندی از یارانه ها که 
مسئولان نکاتی را در رابطه با آن بیان کردند و کارشناس به آن رسیده اند، مسئولان را به این کار سخت واداشته 

است؛ این ضرورت که بر اساس نگاه های کارشناسی است را باید پذیرفت و با آن همراهی کرد. 
آیت الله علیرضا اعرافی، در خطبه های نماز جمعه 23 اردیبهشت 1401 که در مصلی قدس قم برگزار 
شد، عنوان کرد: در روایات بیان شده است که تقوا نور است و چشم ها را باز می کند و شهوت و هوای نفس، 

چشم ها را می بندد.
وی با اشاره به ضرورت بازسازی اقتصادی در کشور اظهار کرد: بی عدالتی در بهره مندی از یارانه ها که 
مسئولان نکاتی را در رابطه با آن بیان کردند و کارشناسان به آن رسیده اند، مسئولان را به این کار سخت 

واداشته است؛ این ضرورت که بر اساس نگاه های کارشناسی است را باید پذیرفت و با آن همراهی کرد.
دولت و مسئولان وظیفه دارند که قدرت خرید مردم را حفظ کنند 

وی ادامه داد: دولت و مسئولان وظیفه دارند که قدرت خرید مردم را به ویژه در کالاهای اساسی حفظ کنند 
و باید سبد غذایی که سلامت جامعه و طبقات متوسط به پایین را تأمین می کند، مدنظر قرار بدهند و ذره ای 

از این تأمین کوتاه نیایند.
امام جمعه قم گفت: نظرات متخصصان متعهد از دانشگاه ها و مراکز علمی باید به صورت مستمر مورد توجه 

قرار بگیرد؛ همچنین ارتباط مستمر برنامه ریزان با دانشمندان و متخصصان متعهد و شجاع ضروری است.
وی افزود: وظیفه مراکز علمی، دانشگاه ها و حوزه های علمیه این است که در پیدا کردن راه غلبه به مشکلات 
به مسئولین یاری برسانند؛ همچنین دولتمردان و وزارت خانه های مربوطه باید به صورت مستمر این طرح را 

آسیب  شناسی کنند و هر جا لازم بود تغییر ایجاد نمایند.
خطیب نماز جمعه قم گفت: توده های مردم، مردم حاضر در صحنه و همراه انقلاب و اسلام نقطه اتکا 
مسئولان هستند؛ مسئولان باید با آن ها به صورت مستمر در ارتباط باشند؛ زیرا این ارتباط نزدیک بسیاری 

از گره ها را می گشاید.
وی به حل مشکلات مردم زیادی که نام آن ها در سامانه حذف شده و مشمول یارانه ها نیستند تأکید کرد 
و افزود: نظارت بر بازار بسیار مهم است و هم مردم و کسبه باید عنایت کنند و هم نظارت مسئولان بر بازار، 

کارخانه ها و قاچاق بسیار حیاتی است که باید با دقت فراوان و قاطعیت انجام شود.
امام جمعه قم ادامه داد: در کنار این جراحی های اقتصادی و با توجه به زندگی دشوار طبقاتی از مردم، 
آنچه در لایحه بودجه است و در قوانین کشور برای گره گشایی از کشاورزی، صنعت و معدن است باید مورد 

توجه قرار بگیرد.

وی افزود: کار اساسی این است که کشاورزی، صنعت و معدن ما جان بگیرد، زیرساخت های تولید تقویت 
شود، اشتغال ایجاد شود و به صنایع دانش بنیان توجه شود.

عضو شورای عالی حوزه های علمیه، با بیان اینکه بانک ها، مردم و دولت باید تولید شغل کنند، تصریح کرد: 
کلید حل مشکلات در آینده این است که کشاورزی، صنعت و معدن ارتقا پیدا کند تا پایه ای محکم و قوی 

باشد.
وی با تأکید بر سلامت اداری و رعایت مسئولان گفت: زمانی که مسئولان و دستگاه های اداری به فسادی 

مبتلا شدند اعتماد مردم از بین می رود؛ جایی که خطایی پیدا می شود همه کارهای خوب نادیده گرفته 
می شود. وی با اشاره به ایجاد روابط خوب و فعال بین المللی اظهار کرد: البته منظور از ایجاد روابط، رابطه با 
مستکبران لجوج نیست که اکنون نیز در برجام نهایت لجاجت خود را نشان می دهند و پیمان شکن هستند.

مدیر حوزه های علمیه تأکید کرد: معیشت و زندگی حد متوسط جامعه خط قرمزی است که باید با هر 
قیمتی به آن توجه کرد.

وضعیت رشد جمعیت ما بحرانی و خطرناک است 
وی با بیان اینکه مقوله جمعیت را نباید کوچک شمرد؛ زیرا وضعیت رشد جمعیت ما بحرانی و خطرناک 
است، گفت: از دولت انتظار داریم که قانون تعالی خانواده و جمعیت که محورهای متعددی برای حمایت از 

ازدواج و فرزندآوری در آن پیش بینی شده است، توجه شود.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه بیان کرد: این محورها نیازمند عزم دستگاه دولت دارد، این محورها 
مردم را حمایت و کمک و ترقی به سمت ازدواج و فرزندآوری می کند. هنوز گام های بسیار کمی به سمت این 

قانون برداشت شده است.
وی ادامه داد: همچنین انتظار می رود که دولت به پیش بینی هایی که در این رابطه در تبصره های لایحه 

بودجه 1401 شده است با اولویت به اعطای زمین به فرزند سوم به بعد و اعطای تسهیلات و ... پیش ببرد.
مسائل فرهنگی را نباید کوچک شمرد 

امام جمعه قم با شاره به مسائل فرهنگی جامعه اظهار کرد: مسائل فرهنگی را نباید کوچک شمرد؛ فروپاشی 
فرهنگی و ارزش های اخلاقی، هزار خسارت به بار می آورد وهمه هویت دینی و ارزش های معنوی را از ما 

خواهد گرفت.
وی در این زمینه نقش مساجد و مدارس بسیار مهم دانست و گفت: مساجد باید پررونق شود، مسجدها باید 
با امام جماعت فعال و قوی و مردم در صحنه رونق بخشده شود، مسجد در هرجایی باشد می تواند در شعاع 

خودش بسیاری از مشکلات را حل کند.
آیت الله اعرافی افزود: آموزش و پرورش نیز وظایفی دارد که نیازمند به کمک مردم، دستگاه دینی و تبلیغی 
و همراهی خانواده ها است، آموزش و پرورش باید به روح، جان، هویت دینی، اخلاقی و سیاسی توجه کند.

وی با اشاره به ستیزجویی و نقشه های بیگانگان برای کاهش اقتدار ایران و محور مقاومت، گفت: گفتن که 
کاری می کنیم که خیابان های ایران به آشوب کشیده شود و لشکرهای سایبری آورند تا هویت و انسجام ما را 
بگیرند؛ اما دشمن بداند سختی های داریم اما این ملت پای اقتدار، امنیت و استقلال ایستاده است و در برابر 

همه کینه ورزان و دشمنان انقلاب و اسلام با تمام قامت خواهد ایستاد.

آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

رفع مشکلات اقتصادی نیازمند همراهی مردم با دولت است 
نظارت بر بازار بسیار مهم است و متصدیان کوتاه نیایند

 یک کارشناس مسایل بین الملل با بیان اینکه "جنگ اوکراین از مهم ترین پدیده های قرن 
21 است و به تغییر ماهیت، ساختار و روندها در نظام بین الملل منجر می شود" گفت: جنگ 
اوکراین یک نقطه عطف است و معتقدم آمریکا می خواهد برای تضغیف و انزوای هر چه بیشتر 

روسیه از این فرصت استفاده کند. 
سیدرضا میرطاهر با اشاره به تحولات و طولانی شدن بحران اوکراین با بیان این که "یکی از 
دلایل اصلی عدم توفیق روسیه در جنگ با اوکراین، عدم محاسبه درست مسکو درباره نقش 
و حمایت غرب از اوکراین بوده است " گفت: روس ها با توجه به تجربه گرجستان بر این گمان 
بودند که غرب مداخله فعال به نفع اوکراین با توجه به اوضاع سال 2021 در آمریکا و ناتو و 
عقب نشینی از افغانستان نمی کند اما الان نشان داده که این محاسبه روس ها نادرست بوده 
است. بالعکس شاهد هستیم که غرب دنبال این است که هر چه زودتر برای تضعیف روسیه و 
توانمندی نظامی و اقتصادی و سیاسی آن از فرصت جنگ اوکراین استفاده کند و روسیه را از 

یک قدرت مدعی بین المللی به یک قدرت منطقه ای ضعیف تبدیل کند.
وی ادامه داد: روس ها به این جمع بندی رسیدند که اکنون روسیه با بلوک غرب در جنگ 
است و نظامیان اوکراین با حمایت اروپا و توان نظامی آمریکا در حال جنگ با روسیه هستند. 
سیل تجهیزات نیمه سنگین و سنگین به سمت اوکراین از سوی غرب سرازیر شده است. 
دبیرکل ناتو اعلام کرده بود که بلوک غرب 8 میلیارد دلار سلاح در اختیار اوکراین قرار داده 

است و به نظر می آید این روند در حال تقویت است، مخصوصا با ارایه طرح 33 میلیارد 
دلاری از سوی بایدن به کنگره که این کشور را متضمن کمک های امنیتی و نظامی به اوکراین 
می کند.  این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: این نشان می دهد که آمریکا روی 
جنگ اوکراین سرمایه گذاری کرده است. سخنگوی وزارت خارجه آمریکا اعلام کرده بود که 
شکست راهبردی روسیه را دنبال می کنند از این رو باید گفت که بحران اوکراین برای آمریکا 
یک امتیاز محسوب می شود و حتی اروپا هم به همین دلیل خواهان ادامه جنگ است؛ آنها 
فهمیدند روسیه دارای نقاط ضعف زیادی است و از این رو تلاش دارند تا هر چه بیشتر آن 

را تضعیف کنند.
میرطاهر گفت: مقولاتی از جمله فرماندهی، کنترل، اطلاعات و رایانه اموری هستند که 
در جنگ های قرن 21 سرنوشت ساز هستند و روس ها به نظر نقاط ضعف زیادی در این 
زمینه ها دارند. از طرفی روس ها قادر نیستند که بر نقاط قوت اوکراین به ویژه توانمندی 
پهپادی آنها فائق بیایند. معتقدم بعد از سه ماه دیگر روشن شده است که توازن جنگ به ضرر 
روسیه در حال تغییر است. برتری اطلاعاتی اوکراین در این مدت قابل توجه است که البته 
از ابتدا تا کنون اوکراین از حمایت کامل و پشتیبانی کامل ناتو و آمریکا بهره مند شده است. 
ضعف اطلاعاتی روس ها و عدم توانایی آنها با اقدامات غرب کفه جنگ را به نفع اوکراین تغییر 

داده است و تداوم این وضعیت روسیه را متحمل شکست های بیشتر می کند.

وی در گفت وگو با ایسنا ادامه داد: روس ها آشکارا از هدف اولیه خود برای حمله به اوکراین 
انصراف دادند و اکنون باید بین این که نقاط متصرفی خود در جنوب اوکراین و دونتسک و 
لوهانسک را حفظ کند یا تصمیم به عقب نشینی بگیرد، انتخاب کند در غیر این صورت در 
آینده دشواری زیادی پیدا می کند. این کارشناس مسایل بین الملل گفت: روند جنگ در 
اوکراین فرساینده برای روسیه و تقویتی به نفع اوکراین است. به هر حال جنگ هزینه زیادی 
دارد و با وجود تحریم های شدید علیه روسیه، مشخص نیست که مسکو تا چه زمان می تواند 
به پشتیانی مالی و لجستیکی این جنگ ادامه دهد و این مساله مهم که ذخایر تسلیحاتی 
تا کی پاسخ گو است، مشخص نیست. اگر روس ها زودتر اقدام موثر انجام ندهند یا جنگ 
را پایان ندهند در آینده با مشکلات بیشتری مواجه می شوند و این مساله به پاشنه آشیل 
پوتین تبدیل می شود. میرطاهر در پاسخ به این که با شرایط فعلی پس آمریکا آنقدر در نقطه 
قوت و قدرت است که برای توافق برجام عجله ای ندارد؟ اظهار کرد: آمریکا در دوران ترامپ 
و نیز بایدن بر این مساله تاکید داشتند که دو قدرت مهم روسیه و چین تهدید آمریکا هستند 
و از این دو قدرت به عنوان قدرت های تجدیدنظر طلب یاد کردند. در این منازعه طولانی 
آمریکا با چین با ابزار اقتصادی برخورد کرده است و درباره روسیه دولت بایدن از ابتدا موضع 
خصمانه اتخاذ کرده بود و فشار علیه روسیه در اعمال انواع تحریم و کاهش سطح روابط را 
کلید زد و جنگ اوکراین نقطه عطف در این زمینه شد. وی ادامه داد: در کنار حمایت مالی و 

لجستیکی از اوکراین، یکی از اقدامات خصمانه دیگر غرب علیه روسیه اعمال بی سابقه ترین 
تحریم ها علیه روسیه بوده است که تمامی ابعاد حیات بین المللی روسیه را هدف قرار داد.

این کارشناس مسایل بین الملل در عین حال خاطرنشان کرد: اما مساله تحریم آمریکا 
علیه روسیه در بحث اوکراین با یک نقطه ضعف مواجه است؛ تحریم علیه روسیه یک شمشیر 
دو لبه است. شاهد هستیم که به دلیل تحریم و محدودیت های ترانزیت انرژی و کالاهای 
استراتژیک، جهان در آستانه یک قحطی است. میرطاهر گفت: در اینجا نقش کشورهای 
نفت خیر از جمله ایران و ونزوئلا پررنگ می شود و حتی توسط کشورهای ایران و ونزوئلا  دارند 
به تدریج اروپا را قانع می کنند که با تحریم کامل نفتی روسیه آن را از درآمد سرشار نفتی 
اش محروم کنند تا گام بعدی هم تحریم گاز روسیه باشد. اما مخالف هایی در اروپا از جمله 

مجارستان و بلغارستان با تحریم نفتی و گازی روسیه وجود دارند.
وی تصریح کرد: فراموش نکنیم که شاید آنجایی که مساله اوکراین با برجام یا مسایل دیگر 
گره می خورد در حوزه انرژی است اما وقتی این مساله را بتوانند مدیریت کنند دیگر به ایران 
و دیگران هم نیاز ندارند. در هر حال الان زمان مناسبی است که آنها می خواهند کشورهایی 
که تا الان از زنجیره تولید و فروش نفت و گاز خارج بودند را وارد صحنه کنند مثل ایران و 
ونزوئلا و شاید رسیدن به توافق با ایران در برجام این جا قابل توجه و معنادار می شود، هر چند 

شواهد نشان می دهد موانع زیادی برای رسیدن به این مساله وجود دارد.

میرطاهر کارشناس مسایل بین الملل:

 تحریم ها علیه روسیه شمشیر دو لبه است
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خداوند... نیکی کردن به پدر و مادر را، برای 

جلوگیری از ناخشنودی ]خدا[ واجب کرده است.

شنبه -24اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5497

کتاب من لا یحضره الفقیه : ج 3 ص 568 ح 4940

نقد پیروز حناچی به طرح مجلس: به دوران قاجار برگشتیم! 
 ـطرح نمایندگان مجلس با عنوان »استفاده بهینه از   ـاستاد دانشگاه و شهردار پیشین تهران   پیروز حناچی 
اشیاء باستانی و گنج ها« را تداعی کنندۀ قرارداد ننگین 1900 دانست که در دوران قاجار انحصار دائمی کاوش و 
خروج آثار باستانی را به فرانسه واگذار کرد و کشور برای ابطال آن متحمل هزینه های سنگینی شد.این کارشناس 
مرمت و معماری اظهار کرد: نمایندگانی که این طرح را پیشنهاد کرده اند نگاهشان به میراث فرهنگی به مثابه 
»گنج« است. شاید در لفظ این طور نگویند، ولی نگاهشان این گونه است. اتفاقا اصلی ترین انتقاد به این طرح 
آن است که میراث فرهنگی را گنج زیرخاکی دیده اند، به عبارتی ما به سال 1275 شمسی برگشته ایم. حناچی 
ادامه داد: اینک نگاهی که در طرح نمایندگان مجلس جاری است، به رغم همه شعار هایی که در ابتدای طرح 
آمده، مشابه همان نگاه دوران قاجار است و به میراث فرهنگی به عنوان ارزش های منحصر به فرد ملی، سرزمینی 

و تمدنیِ ایران قدیم که آن را از کشور های دیگر متمایز می کند و آن را واجد ارزش می شمارد، نگاهی ندارد.

 مخالفت میرسلیم با وارادت خودرو
مصطفی میرسلیم نماینده مجلس در توئیتی مخالفت خود را با واردات بنزین اعلام کرد و نوشت:چاره رفع 
نواقص تولیدات داخلی و بهبود کیفیت تحقیر و توقف تولید صنعتی نیست زیرا برخلاف شعار سال و مفاد سند 
تحول دولت است.باید دولت همت خود را برای اصلاح صنعت صرف کند. پناه بردن به واردات نامحدود، پاک 
کردن صورت مسئله و به هدر دادن ارز محدودی است که با تخفیف دادن قیمت نفت صادراتی عاید کشور شده 
و باید برای تأمین مواد و کالاهای ضروری و رشد کشور بکار گرفته شود و نه راضی کردن وارداتچی ها!ما موظفیم 
بکوشیم ضعف های خود را برطرف کنیم و می توانیم؛ شایسته نیست ضعف ها را بهانه کنیم برای دریوزگی از 

بیگانگان یا تبدیل شدن به بازار مصرف آنها.

 پسر معاون رئیسی، شهردار منطقه ۹ تهران شد
 علیرضا زاکانی، شهردار تهران طی حکمی سیدمحمدرحیم مرتضوی را به عنوان شهردار منطقه 9 منصوب 
کرد. او فرزند صولت مرتضوی، معاون اجرایی ابراهیم ریٔیسی، رییس جمهور، است.رحیم مرتضوی سال گذشته 
در انتخابات شورای شهر تهران ثبت نام کرده بود. کتاب حقوق شهروندی در نهج البلاغه، از جمله آثار اوست.
همچنین گفتنی است »سیدصولت مرتضوی« اخیراً توسط سیدابراهیم رئیسی از از ترکیب کمیسیون اقتصاد 

دولت سیزدهم برکنار شده بود.

۱4 میلیون ایرانی واکسن کرونا نزده اند! 
 ابراهیم قادری رئیس اداره مراقبت مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت گفت: حدود 14 میلیون 
نفر از مردم کشور هنوز دوز اول واکسن کرونا را هم تزریق نکرده اند و از میان افرادی که نوبت اول واکسن را دریافت 
کرده اند، 6 میلیون نفر دوز دوم را نیز تزریق نکرده اند. 26 میلیون نفر از مردم هم دوز سوم واکسن کرونا را تزریق 

نکرده اند.

پژمان جمشیدی متأهل شد 
 پژمان جمشیدی چند ماه قبل نامزد کرده و احتمالا طی چند هفته آینده به صورت رسمی این موضوع را 
اعلام خواهد کرد.پژمان جمشیدی که حضور فوق العاده موفقی در دنیای سینما داشته و این روزها با نمایش 
آن سوی آینه روی صحنه تئاتر حضور دارد، سوژه خبر بسیار مهمی بود که سام درخشانی در برنامه خندوانه به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم اعلام شد. همسر بازیکن اسبق پرسپولیس و تیم ملی، مثل او اهل دنیای هنر و 
حتی ورزش و فوتبال نیست ولی گویا یکی از فعالان حوزه اینستاگرام است که صفحه ای بالای 200 هزار دنبال 

کننده دارد و البته از فعالان اقتصادی تبلبغات هم هست.

8 میلیون جوان مجرد در کشور وجود دارد 
 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه اکنون تولید مسکن نیاز اساسی کشور است، یادآور شد: هم اکنون بیش 
از هشت میلیون مستاجر و بیش از هشت میلیون جوان مجرد در کشور وجود دارد.رستم قاسمی بیان داشت: 
بخش عمده عدم ازدواج جوانان در کشور به دلیل مساله مسکن است. از سوی دیگر مسکن در هزینه سبد خانوار 
افزایش یافته و به همین دلیل نیاز است تا کاری انقلابی، جهادی و شبانه روزی انجام بشود تا بتوانیم این مشکل 

را برطرف کنیم.

پاسخگویی مستقیم مدیرکل کارقم به پرسش های یارانه ای 
 وحید وزیری راد مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم؛ روز پنجشنبه در محل این اداره کل پاسخگوی 
پرسش  های مراجعه کنندگان به صورت مستقیم و بدون واسطه بود. براساس این گزارش، به دنبال اجرای طرح 
اصلاح سیاست های ارزی در کشور و نیز نحوه پرداخت یارانه ها به قشرهای گوناگون مردم، برخی از شهروندان 
به صورت چهره به چهره سوال های خود را در این زمینه با مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم در میان 

گذاشتند و پاسخ های خود را دریافت کردند. 

معاون دادستان قم تاکید کرد :

تشکیل پرونده قضایی برای اخلال گران
 در توزیع کالاهای اساسی 

معاون دادستان قم با تاکید بر تشکیل پرونده قضایی برای اخلال گران در توزیع کالاهای اساسی 
نسبت به برخورد شدید با این افراد هشدار داد.  روح الله مسلم خانی در جلسه ای با حضور فعالان 
حوزه آرد و نان، با هشدار به کسانی که قصد دارند در تامین و عرضه کالاهای مایحتاج عمومی اخلال 
ایجاد کنند، بیان داشت: با افراد و واحدهای صنفی که به هر دلیل بخواهند با احتکار مواد غذایی و یا 
امتناع از عرضه کالا و یا تعطیل کردن بی دلیل نانوایی ها، در بازار کمبود ایجاد و موجبات نگرانی مردم را 
فراهم کنند، برخورد و برای آنها پرونده قضایی تشکیل خواهد شد. معاون دادستان قم در ادامه تاکید 
کرد: چنانچه واحدهای نانوایی بدون دلیل و به قصد تشویش اذهان عمومی اقدام به تعطیلی خودسرانه 
واحدهای خود کنند، علاوه بر ارسال پرونده این واحدها به تعزیرات، تحت عنوان اخلال در امر توزیع 
مایحتاج عمومی موضوع بند ب ماده یک قانون مجازات اخلال گران در نظام اقتصادی کشور رسیدگی 
و برخورد می شود.  در این جلسه مدیرکل اداره غله استان، مسولان بازرسی جهاد کشاورزی، مدیران 
صمت و تولید و توزیع کنندگان آرد استان حضور داشتند، که ضمن بررسی مشکلات و ارائه راهکارها مقرر 

گردید بازرسان بسیجی به صورت تمام وقت بر توزیع آرد از کارخانه تا واحدهای نانوایی نظارت کنند. 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم:

۸.۵ تُن ارزاق عمومی احتکاری در قم کشف شد
جانشین فرمانده انتظامی قم از کشف هشت  تُن و 500 کیلوگرم ارزاق عمومی احتکار شده در این 
استان خبر داد.  سردار بهادر اسماعیلی در گفت وگویی افزود: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار 
ارزاق عمومی در یک انبار، ماموران پلیس امنیت عمومی با حضور مقام قضایی در محل حاضر و طی 
بازرسی صورت گرفته از محل هشت تُن و 500 کیلوگرم ارزاق عمومی شامل قند، شکر، لپه و عدس 
احتکار شده کشف شد. جانشین فرمانده انتظامی استان افزود: ارزش تقریبی کالاهای مکشوفه طبق 
نظر کارشناسان حدود پنج میلیارد ریال اعلام، و در ادامه نیز از متهم تحقیق، و پرونده جهت رسیدگی به 
مرجع قضایی ارسال شد. این مقام انتظامی از شهروندان خواست، چنانچه اطلاعی از دپوی کالا دارند 
موضوع را از طریق شماره تلفن 110 اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیری و برخورد قانونی با 
متخلفان اقدام شود. اواسط هفته جاری نیز اداره کل تعزیرات حکومتی قم از کشف انباری با یکهزار و 

100 گونی آرد مشکوک به احتکار در ابتدای جاده کوه سفید این استان خبر داده بود.
 

با تلاش سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه  صورت گرفت :

کشف دو انبار احتکار کالاهای اساسی در قم
یک انبار احتکار کالاهای اساسی با تلاش سربازان گمنام امام زمان)عج( در سازمان اطلاعات سپاه و انبار 
دیگری با تلاش بسیج اصناف کشف و مقابله با محتکرین کالا انجام شد. به نقل از روابط عمومی سپاه قم، در 
راستای شناسایی و مقابله با محتکرین کالا، روز گذشته سربازان گمنام امام زمان )عج( در سازمان اطلاعات 
سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(، موفق به کشف انبار احتکار کالاهای اساسی در استان قم شدند. در این 
اقدام که با حضور بازرسین صمت و اداره تعزیرات حکومتی انجام شد، 90 کارتن 10 کیلویی روغن گیاهی، 
بیش از 10 تن پنیر، 10 تن شیرخشک و مقادیر قابل توجهی کره گیاهی کشف و برای سیر مراحل قانونی 
و توزیع در بازار، به انبار اداره صمت امانت سپاری شد. همچنین، به همت بازرسان بسیج اصناف و سازمان 

صمت استان قم نیز میزان قابل توجهی کالاهای اساسی از یک انبار کشف و تحویل مقام قضایی شد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۱۳۰ هزار نخ سیگار قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف بیش از 130 هزار نخ سیگار و بیش از 2 هزار بسته تنباکو قاچاق 
طی بازرسی از 3 باب مغازه دخانیاتی در قم خبر داد   سرهنگ امیر مختاری اظهارداشت: مأموران 
کلانتری 28 شهرقائم طی مأموریتی با هماهنگی مقام قضائی استان از 3 باب مغازه دخانیاتی در حوزه 
استحفاظی این کلانتری بازدید کردند. وی افزود: طی بازدید صورت گرفته در مجموع 130 هزار و 588 
نخ سیگار و همچنین 2 هزار و 96 بسته تنباکو فاقد مجوز و قاچاق کشف و متصدیان مغازه های موصوف 

به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع قضائی استان معرفی شدند.

 استاندار قم گفت: یکی از موضوع های مهم در 
زمینه اصلاحات اقتصادی، عادلانه شدن پرداخت 
نیز  این مساله در دولت های قبل  یارانه ها است، 
انجام  این راستا  اقدام ها در  مطرح بوده و برخی 

شده بود. 
سید محمدتقی شاهچراغی سه شنبه  در جلسه 
شورای اداری استان یکی از موضوع های مهم در 
زمینه اصلاحات اقتصادی را عادلانه شدن پرداخت 
در  مساله  این  داشت:  اظهار  و  دانست  ها  یارانه 
دولت های قبل نیز مطرح بوده و برخی اقدام ها در 

این راستا انجام شده بود.
وی با اشاره به برگزاری ده ها جلسه کارشناسی در 
دولت برای آسیب شناسی مشکل های اقتصادی 
کشور و یافتن راهکاری برای بهبود معیشت مردم 
شیوه  در  تغییر  به   تصمیم  نهایتا  دولت  گفت: 

پرداخت یارانه به کالاهای اساسی گرفت.
شاهچراغی با اشاره به مشکل ها، فساد و رانت 
کرد:  خاطرنشان  دولتی  ارز  اختصاص  از  ناشی 
متاسفانه این یارانه ها به مردم و فعالان اقتصادی 
در حوزه تولید تعلق نمی گرفت و با اجرای این طرح 

این بخش نیز تقویت خواهد شد.
استاندار قم با بیان اینکه همه  گروه ها و فعالان 

و  یارانه ها  شدن  عادلانه  طرح  اصل  بر  اقتصادی 
در  دولت  گفت:  دارند  نظر  اتفاق  آن  بودن  مفید 
تلاش است تا این طرح را به بهترین نحو ممکن و 

با تامین کامل منافع مردم اجرایی کند.
شاهچراغی اطلاع رسانی و روشنگری اقدام های 
دولت را بسیار مهم برشمرد و تصریح کرد: در صورت 
اقناع سازی رسانه ای، مردم با سیاست های دولت 

همراهی خواهند کرد.
وی گفت: نخبگان، رسانه ها و مدیران دستگاه ها 
باید ابعاد و دستاوردهای برنامه های اقتصادی دولت 

در بخش یارانه ها را تبیین کنند.
توزیع کالاها در شرایط  بر  نظارت  ادامه  در  وی 
حاضر را وظیفه  همگانی به ویژه ارگان های دولتی 
ظرفیت های  از همه  باید  کرد:  تصریح  و  دانست 
بر  نظارت  و  بازرسی  راستای  در  مردمی  و  دولتی 
چرخه تامین و توزیع کالاهای اساسی و جلوگیری 

از سو استفاده های احتمالی بهره گرفته شود.
یارانه ها،  پرداخت  نظام  شدن  عادلانه  دنبال  به 
جامعه  پایین  دهک  سه  شامل  کم درآمد  اقشار 
ماهیانه چهارمیلیون ریال و اقشار متوسط از دهک 
نقدی  یارانه  ریال  میلیون  سه  نیز  نهم  تا  چهارم 

دریافت می کنند.

تکمیل فرودگاه و مونوریل قم با موانعی مواجه 
است 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر 
جذب اعتبارات مصوبه های سفر رئیس جمهوری به 
قم گفت: آغاز به کار و اجرای برخی طرح ها از جمله 
فرودگاه و مونوریل با توجه به سابقه رکود و مسایل 
حقوقی، با موانعی روبه رو است اما در تلاش هستیم 
تا در اسرع وقت این طرح ها را فعال کرده و مردم را 

از آنها منتفع کنیم.
شاهچراغی تصریح کرد: موضوع جمع آوری ریل 
راه آهن از سطح شهر قم نیز با توجه به مصوبه  ملی و 
ابلاغ معاون اول رئیس جمهوری باید هرچه سریعتر 

تکمیل شود.
استاندار قم همچنین با اشاره به ابلاغ بودجه سال 
1401 کشور گفت: در برخی ردیف بودجه های 
زیرساخت های  بحث  در  خوبی  اعتبارات  ملی 

عمرانی در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه بسیاری از مصوبه های بودجه 
1401 قید عمومی دارند خاطرنشان کرد: مدیران 
اداره های دولتی استان باید برای جذب حداکثری 
داشته  جدی  اهتمام  جاری  سال  در  اعتبارات 

باشند.

استاندار قم:

 پرداخت عادلانه یارانه ها به اصلاحات اقتصادی منجر می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

ثبت نام ۱۶ هزار شهروند قمی
 برای دریافت نهال رایگان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه 16 
هزار شهروند قمی در سامانه تحویل نهال رایگان ثبت نام کرده و در زمان توزیع برخی 
موفق به دریافت نهال نشده اند، با اطلاع رسانی به افرادی که اطلاعات آنها تکمیل 

است، حواله دریافت نهال به آنها ارائه خواهد شد.
پارک ها در حوزه توسعه و  از وظایف سازمان  اینکه یکی  بیان  با  پیام جوادیان 
نگهداری فضای سبز، بحث فرهنگ سازی و مراقبت از فضای سبز شهر است اظهار 
کرد: این کار با محوریت فضای سبز محلی و درب منازل اتفاق می افتد و درا ین زمینه 

توزیع نهال بین شهروندان از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وی با تاکید بر اینکه در گذشته این توزیع نهال بین شهروندان هدفمند نبود و بعضاً 
در اختیار برخی سودجویان برای کاشت در باغات قرار می گرفت افزود: از سال 96 
توزیع نهال رایگان بین شهروندان به صورت سامانه ای انجام شد به این شکل که از 
سال 96 تا سال 98 هر شهروندی با ثبت کدملی می توانست نهال دریافت کند اما 

پس از شیوع کرونا و محدودیت های کرونایی، شرایط تغییر کرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه از سال 99 
توزیع نهال رایگان درب منازل شهروندان در دستور کار قرار گرفت گفت: سال 99 
بالغ بر 3 هزار شهروند قمی با ثبت نام در سامانه ویژه، نهال رایگان مثمر دریافت 

کردند.
وی ادامه داد: در سال 1400 به مناسبت پنجمین سال پویش درخت دوستی 
بنشانیم، اقدام به توزیع نهال رایگان درب منازل شد و استقبال کم نظیری داشتیم و 
بیش از 16 هزار شهروند گونه های مثمری چون انار، انجیر، زیتون، نارنج و… دریافت 
کردند. جوادیان گفت: متاسفانه تعدادی از شهروندان در زمان ثبت اطلاعات، موارد 
خواسته شده را دقیق وارد نکرده بودند و یا چندین نوبت به واسطه اعضای خانواده 
اقدام به ثبت نام کرده بودند و در زمان مراجعه به درب منازل امکان تحویل نهال نبود؛ 
تمهیدی انجام شده که تا پایان اردیبهشت نسبت به اطلاع رسانی به شهروندانی که 
نهال دریافت نکرده اند اقدام شده و با تحویل حواله، نهال رایگان به آنها تحویل دهیم.
وی با تاکید بر اینکه تاکنون اطلاعات 50 هزار سرپرست خانوار در سامانه نهال 
رایگان ثبت شده است افزود: این اطلاعات به عنوان افرادی که در زمینه فضای سبز 
فعال هستند و همیار فضای سبز هستند برای سازمان برای فعالیت های بعدی مهم 

است.
 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

توزیع ۱۰ هزار تن آسفالت در مدارس 
تا پایان شهریورماه

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: شهرداری قم 
در راستای مسئولیت اجتماعی، اقدام به ترمیم و آسفالت محوطه مدارس با حدود 

10 هزار تن آسفالت تا پایان شهریورماه خواهد کرد.
سید محمدحسین دهناد با اشاره به اینکه شهرداری قم در راستای مسئولیت 
اجتماعی اقدام به ترمیم و آسفالت مدارس سطح شهر خواهد کرد، گفت: در 
توافقی که با اداره کل نوسازی مدارس انجام شده، تا انتهای شهریور حدود 10 هزار 
تن آسفالت در محوطه مدارس بر اساس اولویت بندی که آموزش پرورش و نوسازی 

مدارس انجام می دهند، توسط شهرداری اجرا خواهد شد.
وی ادامه داد: با توجه به تجهیزات خوب کارخانه آسفالت شهرداری در کارخانه 
امیرکبیر و کمک اداره کل نوسازی در واگذاری قیر با یارانه دولتی ان شاءالله عملیات 
اجرایی این کار که برای شهرداری بار مالی 13 میلیارد تومانی به همراه داشته، انجام 
خواهد شد. رئیس کمیسیون عمران و حمل نقل شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
کمبود سرانه های آموزشی در برخی از نقاط شهر افزود: در جلسه کمیسیون معماری 
و شهرسازی شورای شهر در خصوص کمبود سرانه فضای آموزشی در سطح شهر 
صحبت و تبادل نظر شد که بر این اساس شورای شهر مصمم بوده با برنامه ریزی بر 

اساس اولویت مناطق، برای جبران این سرانه آموزشی اقدام کند.
دهناد خاطرنشان کرد: موضوع دانش آموزان و رسیدگی به مدارس به عنوان یکی 
از موضوعات مهم مدیریت شهری دنبال می شود که امیدواریم با تعامل و همکاری 

مجموعه های مرتبط بتوانیم پاسخگوی نیازهای مدارس باشیم.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم :

شهر قم نیازمند ترویج فرهنگ 
شهروندی است

مدیرعامل سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با تأکید بر آمادگی 
شهروندی،  فرهنگ  ترویج  هدف  با  پرورش  و  آموزش  با  تعامل  برای  شهرداری 
گفت: نهادینه سازی فرهنگ شهروندی و هم زیستی اگر از سنین کودکی و دوران 
شکل گیری شخصیت دانش آموزان انجام بگیرد، نقش همیشگی در زندگی افراد 

خواهد داشت.
حجت الاسلام سیداحمد طباطبایی نژاد اظهار داشت: جامعه فرهنگیان حق 
بزرگی بر گردن عموم مردم جامعه دارند. وی با بیان اینکه معلمان در دوره طلایی 
تربیت و شکل گیری شخصیت دانش آموزان نقش مهمی دارند عنوان کرد: در این 
خصوص ترویج و فرهنگ شهروندی در ساختن جامعه ای بهتر نقش حیاتی دارد. 
سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری قم با تأکید بر اینکه قم 
بشدت نیازمند ترویج و نهادینه سازی فرهنگ شهروندی است، ادامه داد: تاکنون 
فرهنگ  مبحث  به  بوده  قم  مقدس  شهر  منزلت  و  جایگاه  شایسته  آن چنان که 
شهروندی پرداخته نشده است. وی با اشاره به اینکه” هویت” یکی از مصادیق و 
محورهای مهم فرهنگ شهروندی است، ابراز کرد: شهر مقدس قم با وجود حرم 
مطهر، مسجد مقدس جمکران، امامزادگان جلیل القدر، تاریخ 7 هزار ساله، پایتخت 

انگشتر، حوزه های علمیه و غیره دارای ویژگی های فوق العاده ای است.
طباطبایی نژاد اضافه کرد: قم ویژگی های فوق العاده ای از نظر هویتی و تاریخی 
داشته و در این چنین شهری باید دانش آموزان احساس کنند که به خاطر زندگی 
و تولد در این شهر مقدس، دارای موقعیت فوق العاده ای جهت اثرگذاری در جامعه 
و حرکت در مسیر تعالی بیشتر آن است. وی یادآور شد: درصورتی که مبحث هویت 
به صورت ریشه ای به دانش آموزان شهر مقدس قم منتقل شود بسیاری از آسیب های 
اجتماعی کاهش پیدا می کند، تقویت هویت رابطه مستقیمی با کاهش آسیب های 
موجود در جامعه دارد. سرپرست سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
قم در پایان با تأکید بر آمادگی شهرداری قم برای تعامل با آموزش و پرورش با هدف 
ترویج فرهنگ شهروندی، گفت: نهادینه سازی فرهنگ شهروندی و هم زیستی اگر 
از سنین کودکی و دوران شکل گیری شخصیت دانش آموزان انجام بگیرد، نقش 

همیشگی در زندگی افراد خواهد داشت.
 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

آغاز عملیات آسفالت ریزی پروژه تونل 
بلوار جمهوری اسلامی

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از آغاز عملیات آسفالت ریزی پروژه 
تونل بلوار جمهوری اسلامی خبر داد.

سید ابوالفضل میریک امامی با اشاره به اهمیت پروژه تونل جمهوری اسلامی 
اظهار داشت: این پروژه با همه مشکلاتی که در حوزه تملک داشت متوقف نشده و 
شهرداری تلاش می کند در زمان مقرر این پروژه را به پایان برساند. وی از آغاز عملیات 
آسفالت ریزی پروژه تونل بلوار جمهوری اسلامی خبر داد و تصریح کرد: زیرسازی 
این پروژه امروز به پایان رسیده و نخستین آسفالت ریزی آن از امروز بعد از ظهر ساعت 
7  اجرا می شود. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم اولویت  شهردار قم 
را اتمام پروژه های شاخص در سال 1401 دانست و تأکید کرد: خاک برداری پروژه 
تونل بلوار جمهوری اسلامی به طول 450 متر هفته گذشته پایان یافت و تا امروز 
بیش از 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. وی زمان موردنیاز برای اتمام پروژه 
تونل بلوار جمهوری اسلامی را دو ماه اعلام کرد و گفت: در صورت آزادسازی املاک 
و انجام آواربرداری زمین به سازمان تحویل داده می شود و بعدازاین مرحله زمان 
موردنیاز برای تکمیل پروژه دو ماه بوده تا کل پروژه به اتمام برسد، در حال حاضر نیز 

مراحل نهایی عملیات روی عرشه، کنار گذر که آزاد است انجام می شود.

شهردار قم با استقبال از ایجاد زمینه برقراری تعاملات فی مابین با شهرهای خارجی 
گفت: ایجاد و تقویت زیرساخت های استفاده از ظرفیت های متقابل در مباحث مختلف 

مدیریت شهری از راهبردهای مورد تأکید مجموعه شهرداری قم است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در دیدار با سفیر رومانی در قم با تأکید بر اهمیت برقراری 
ارتباط با کشورهای مختلف اظهار داشت: در پرتو دیدار بین نمایندگان کشورها فرصت 
شناخت فرهنگ ها ایجادشده و می توانیم با شناخت لایه های مختلف فرهنگی بسیاری از 
مشکلات را حل کرده و یک سونگری ها و تنگ نظری ها به وجود آمده به علت عدم شناخت 

را مرتفع کنیم.
شهردار قم قدمت ارتباط کشور رومانی با ایران را بیش از 120 سال دانست و تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران با تاریخ و تمدن میراثی و بزرگ و در کنار آن شهر قم با قدمت 7 
هزارساله مطالب زیادی برای ارتباط فرهنگی بین دو کشور داشته و می توان با اولویت توجه 

به مباحث فرهنگی، در حوزه های دیگر نیز همکاری داشته باشیم.
را  با شهرهای رومانی در مجموعه مدیریت شهری  وی زمینه های همکاری متقابل 
یادآوری شد و افزود: مباحثی همچون گردشگری و صنایع وابسته مانند هتل سازی، 
مسائل زیست محیطی نظیر منابع آبی، آلودگی هوا و مدیریت پسماند ازجمله مواردی 

است که امکان استفاده از تجربیات و ظرفیت های متقابل را در این تعاملات داراست.
سقائیان نژاد با تأکید بر ارتباط نهادینه شده و در چهارچوب های قوانین و قراردادهای 
بین المللی گفت: باید به سمت نهادینه کردن ارتباطات رفته و برای تداوم آن باید در 
از  برخی  برشمردن  با  وی  کنیم.  حرکت  بین المللی  هدایت شده  و  معین  چهارچوب 
ظرفیت های شهر قم، خاطرنشان کرد: قم شهری بین المللی است و با سایر شهرهای ایران 
متفاوت چرا که از 120 کشور نماینده و بیش از 35 هزار دانشجو خارجی در این شهر 

حضور دارند، همچنین بیش از 600 مرکز فرهنگی در شهر فعال است.
غفلت در مسائل فرهنگی اجازه بازگویی حقایق را نمی دهد 

شهردار قم تعداد دانشگاه های شاخص شهر قم را بیش از 8 دانشگاه اعلام و بیان کرد: 
ظرفیت علمی و پژوهشی شهر قابل توجه بوده و بزرگ ترین حوزه علمیه جهان شیعه با بیش 
از 70 هزار طلبه در شهر قم وجود دارد و سالی بیش از 22 میلیون زائر به شهر قم سفر 

می کند که ظرفیت ویژه ای در مباحث گردشگری است.
وجود حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، مسجد مقدس جمکران، بزرگ ترین 
حوزه علمیه و مراکز نشر و پژوهش علوم و فرهنگ اسلامی و همچنین پایگاه و خاستگاه 
انقلاب اسلامی از دیگر ویژگی های منحصربه فردی بود که سقائیان نژاد در معرفی شهر قم 

به آن اشاره داشت.
وی با یادآوری خواهرخواندگی شهر قم با پنج شهر مذهبی در خاورمیانه افزود: باید 
بررسی و مشخص شود که کدام یک از شهرهای کشور رومانی قابلیت برقراری ارتباط 
را در  تا مسائل فوق  را داراست  برای عقد قرارداد خواهرخواندگی  با شهر قم  تعامل  و 

چهارچوب های قانونی پیگیری کنیم.
وی در پایان اقداماتی نظیر حضور سفیر رومانی در شهر قم را عامل روشنگری دانست 
و بیان کرد: غفلت در مسائل فرهنگی اجازه بازگویی حقایق را نمی دهد و عامل بسیاری 
از پیش داوری هاست که در سایه چنین ارتباطات فرهنگی و دیدارها می توانیم علاوه بر 

معرفی فرهنگ به قضاوت بهتر جهان نسبت به خود کمک کنیم.

امکان تعامل کشور رومانی با شهر قم در حوزه محیط زیست و باستان شناسی
سفیر رومانی در ایران نیز دراین دیدار با اشاره بر فعالیت های زیست محیطی شهرداری 
قم گفت: موفقیت شهر قم در حوزه فضای سبز و فعالیت های کشور رومانی در  مسائل 

زیست محیطی و انرژی پاک می تواند زمینه ارتباط قوی و تعامل بیشتر باشد.
خانم میرلا کارمن گرکو در دیدار با دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم با ابراز 
خرسندی از دیدار با شهردار قم اظهار داشت: روابط دوستانه بین ایران و رومانی قدمت 

زیادی داشته و ارتباط فرهنگی بیشترین تأثیر را در دوستی بین ملت ها دارد.
به  توجه  با  افزود:  و  دانست  فرهنگی  ارتباط  برقراری  را  کشورها  در  سفرا  نقش  وی 
قدمت 7 هزارساله شهر قم، کشور رومانی علاوه بر ارتباطات فرهنگی می تواند درزمینه 
و  علمی  سابقه  به  توجه  با  امیدواریم  و  داشته  ارتباط  شهر  این  با  نیز  باستان شناسی 

دانشگاهی شهردار قم این ارتباط در حوزه علمی و دانشگاه نیز برقرار شود.
سفیر رومانی در ایران ادامه داد: کشور رومانی جزو معدود کشورهایی اروپایی است که 
ارتباط چند فرهنگی را دنبال کرده و تنوع فرهنگی و مذهبی در کشور ایران می تواند در 

تحکیم این ارتباط بین دو کشور مؤثر باشد.
استقبال از خواهرخواندگی شهر قم با یکی از شهرهای کشور رومانی 

وی با استقبال از خواهرخواندگی شهر قم با یکی از شهرهای کشور رومانی تصریح 
کرد: استقبال شما از برقراری ارتباط فرهنگی دو کشور بسیار جای خرسندی داشته و 
امیدواریم نتیجه های خوبی داشته باشد، ما دنبال خواهرخواندگی یکی از شهرهای رومانی 
با قم هستیم و شهر یاش کشور رومانی در دوران شهرداری شما با شهر اصفهان قرارداد 

خواهرخواندگی امضا کرد.
خانم میرلا کارمن گرکو توجه کشور رومانی به حوزه زیست محیطی و انرژی پاک را نیز 
مطرح کرد و گفت: موفقیت شهر قم در حوزه فضای سبز و فعالیت های کشور رومانی در  

مسائل زیست محیطی و انرژی پاک می تواند زمینه ارتباط قوی و تعامل بیشتر باشد.
وی با ابراز امیدواری بر استمرار ارتباط سفارت رومانی در ایران و شهرداری قم خاطرنشان 
کرد: امیدواریم از این فرصت بتوانیم بهترین استفاده کرده و ارتباطات قوی بین شهر قم و 

کشور رومانی برقرار شود و ما در تهران میزبان شما و تیم همراهتان باشیم.

شهردار قم در دیدار با سفیر رومانی  تاکید کرد:

آمادگی قم برای برقراری ارتباطات بین شهری با شهرهای رومانی

  ببینید اینترنت پرسرعت با ما چه کرد؟!

طرح:حسین نقیب

مدیر منطقه پنج شهرداری قم  بابیان اینکه توسعه سرانه های سبز در منطقه 
جمکران ضرورت دارد  گفت: الحاق جمکران به حریم شهر قم در انتظار تأیید 

شورای عالی شهرسازی است. 
توسعه  و  زیرساخت  نظر  از  زین العابدین قراچورلوی گفت: منطقه جمکران   
شرایطی کاملًا شبیه به روستا دارد و برای تبدیل آن به بخشی از شهر نیازمند 
تغییرات اساسی و همکاری اهالی و مالکان بومی است تا زمین لازم جهت احداث 

فضا های سبز، آتش نشانی و خدمات ایمنی و … فراهم شود.
مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: منطقه 5 شهرداری قم افزون بر 100 هزار 
نفر جمعیت دارد که ساکنان بومی جمکران نیز 8 هزار نفر بوده و 5 هزار نفر نیز اتباع 

این منطقه را شامل می شود.
 او می گوید بودجه جهت توزیع آسفالت، چاه های جذبی و توسعه زیرساخت ها 
محله جمکران در بودجه سال جاری پیش بینی شده است و  عرض خیابان ظهور 
در قسمت حریم شهری 20 متری و در محدوده خارج از رینگ شهری 60 متر در 

نظر گرفته شده است.

به گفته قراچورلوی 11 درصد از جمعیت این منطقه را اتباع خارجی تشکیل 
می دهند و تدقیق شوارع و معابر جمکران و مطرح کردن آن در کمیسیون ماده 
5 از اقدامات مهم طی ماه های اخیر بوده است و هم اکنون شهرداری قم منتظر 
پاسخ شورای عالی شهرسازی و معماری کشور برای شروع عملیات اجرایی و تدقیق 

شوارع و معابر است.
عالی  شورای  موافقت  صورت  گوید:در  می  قم  شهرداری  پنج  منطقه  مدیر 
شهرسازی و معماری کشور با طرح تدقیق شوارع و معابر محله جمکران، ضمن 
مشخص شدن سرانه های فضای سبز، فرهنگی و آموزشی، عملیات اجرایی آن 
نیز ممکن خواهد شد. او گفت: تثبیت عرض شوارع نیز در همین راستا توسط 
شهرداری قم انجام و پس از مطرح شدن آن در کمیسیون ماده 5، هم اکنون نیازمند 
نظر نهایی شورای عالی شهرسازی و معماری برای آزادسازی شوارع و املاک است.
قراچورلوی می گوید توسعه سرانه های سبز در منطقه جمکران ضرورت دارد و 
برای طراحی یک بوستان محلی در محله جمکران زمینی مشخص شده و طرح 

نهایی آن به زودی تصویب خواهد شد.

مدیر منطقه پنج شهرداری قم :

توسعه سرانه های سبز در منطقه جمکران ضرورت دارد 

روند ادامه دار کندی اینترنت در روزها و ماه های اخیر 
کاربران رامشکلات زیادی  مواجهه کرده است.


